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Årets gang

I skrivende stund er efteråret ved at bide sig fat. Det 
flyder med blade overalt. Vi har glædet os over del 
gyldne efterårsløv på træerne, men nu er det slut. 
Endnu et år er gået. Hvad kan vi se tilbage på i 
2003?

Vi kan alle se tilbage på en fantastisk sommer. 
Antallet af solskinstimer har fra april og til novem
ber været meget højt. Når vi har masser af sol og 
samtidig (i Gråsten) har fået tilpas med nedbør 
med passende hyppighed, ja, så har vi haft et godt 
år. Let forårsarbejde (den smule der er), en høst 
med tørt korn som sparer omkostninger og endelig 
et tørt efterår. Flotte høstudbytter i majs, medens 
de øvrige marker bærer præg af at vi savner noget 
kvælstof.

Vi kan se tilbage på et elevmæssigt godt år for 
Gråsten Landbrugsskole. Vi har og har haft meget 
pæn tilslutning til vore aktiviteter. Elevholdene har 
været af en meget passende størrelse, og frem for 
alt så er det en fornøjelse at arbejde med de unge 
mennesker. Det er et fantastisk privilegium at få 
lov til at præge unge mennesker. Vi arbejder med 
unge, som kommer fra meget forskellige kår. I dag 
er landbrugselever på Gråsten fra stort set alle dele 
af landet. De kommer fra alle sociale lag, og med 
vidt forskellige erhverv hos forældrene. Naturligvis 
er her Hest sønderjyder, og flest fra landbohjem 
eller tæt beslægtet hermed. Men forskelligheden 
gør godt. Det betyder at vi landbrugsmæssigt skal 
kunne forklare hvad vi gør og hvorfor. Det betyder, 
at de unge mennesker automatisk lærer at måtte 
tage hensyn til forskellighed - de sliber hinanden 
til. En skoleform som vores, hvor vi arbejder sam
men i undervisningen, ved måltidet, fritiden og ved 
nattetide er utrolig god. Heldigvis har vi i de senere 
år oplevet, at en stigende del af vore elever har fået

øjnene op for disse fordele og bor på skolen. Vi gør 
bevidst kostskolen billig for at sikre tilgang, og det 
lykkes. Det lykkes dog ikke fordi det er billigt, men 
fordi det er et led i gode tilbud af aktiviteter på sko
len. Aktive elevråd, idrætsudvalg, festudvalg, kiosk
udvalg, "Underhus"- udvalg og så videre, gør et 
skoleophold til noget der huskes tilbage på med 
glæde. Når det lykkes - så er det lykken for skolen 
som en helhed.

Mange elever er naturligvis frustrerede over 
landbrugserhvervets udvikling. Det går stærkt. Kan 
jeg følge med? Kan jeg skaffe kapital? Kan jeg klare 
såvel det psykologiske- som økonomiske pres som 
det er at være med i front i dag? Heldigvis viser det 
sig, at mange bliver etablerede i forbindelse med 
familiehandel, men heldigvis er der også frie hand
ler. Frie handler, hvor såvel unge fra "ikke landbo
hjem" etablerer sig, som unge fra landbohjem som 
køber andre gårde end den hjemlige. Men det frus
trerer en forstander, (som har været i jobbet i 11 
år) al temmelig mange på 35 til 50 år vælger at 
sælge deres landbrug.

Det er frustrerende at være landmand i disse år. 
Der kan føles en unødig indblanding i stort set alle 
forhold. Vi kan næsten gå og frygte at vi gør 
noget forkert hele tiden.

Har vi husket at lave logbogen for flydelag på gyl
letanken? Har vi husket, al det Centrale Husdyr Re
gister stemmer ( og gemmes i 5 år)? Har vi husket 
at lave markplan, gødningsplan, sprøjteplan, 
brak%, 6% chikane græs ? Har vi husket amtets og 
kommunens godkendelse af vores produktion og 
evt. udvidelse? Har vi husket egenkontrol til medi
cin registrering, m2 pr dyr o.s.v. ? Hvad med kom
mende vandmiljøplan III, hvad med habitatområ
der, EU-reform, og så lige de høje jordpriser?
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Hvad med skat, privatforbrug, medarbejderfor
hold, arbejdssikkerhed, farligt affald? Hvornår bli
ver der egentlig tid til at være landmand - og hvor
når er der tid til familien?

Det er dog trods alt væsentligt. Ja, det er jo det 
absolut væsentligste når alt kommer til alt!

Alt er ikke mørkt. Men vi er i en forandringens 
tid, og det skal vi alle være opmærksom på.

Nogle trives godt i blæst, andre har det bedst i læ 
og med let vind.

Som skole har vi gode kontakter, og er begunsti
get af stor velvillighed og gode samarbejdspartner. 
Det er altafgørende for at vi kan lave en god uddan

nelse. På Gråsten ønsker vi at tage del. Tage del i li
vet omkring skolen ( og vi har vældig gode naboer), 
tage del i det uddannelsesmæssige såvel på regio
nal- som på landsplan. Vi kan og skal ikke leve i en 
osteklokke.

Kun ved at skolen bliver nævnt i mange forskel
lige sammenhænge bliver vi kendt og søgt af vore 
kommende elever. Jeg vil gerne udtrykke en stor 
taknemmelighed til alle vore besøgsværter, og til 
alle de firmaer og organisationer som vi trækker på 
i løbet af et skoleår.

Peder Damgaard

Elevsammensætningen 
spænder vidt, og idag 
er stort set alle egne af 
landet repræsenteret 
på Gråsten Landbrugs
skole. Her en flok ikke- 
søndeijyder - fra Fyn, 
Falster, Sjælland, Vend
syssel og det øvrige 
Jylland

I foråret blev der an
lagt terrassejra EDB- 
rummet ud til haven
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Hilsner til elevskriftet

Sä skal vi til at sende julehilsen til Gråsten Land
brugsskoles elevskrift igen, og det gør vi meget ger
ne.

Vi har det rimeligt godt - alderen taget i betragt
ning - 93 og 89 år. Svend ser nogenlunde og hører 
godt, efter at han har fået nyt høreapparat og er god 
til at få det sat i øret (og det er jo en forudsætning), 
men desværre rækker kræfterne ikke til, for nogen 
af os at komme med til jubilarsammenkomsten på 
Gråsten, men vi tænker meget på jer "gamle" ele
ver og ser på elevbilleder fra dengang.

Lidt om det at blive gammel. "Alderdom er ing
en brøde, når man blev med æren grå", skrev 
Grundtvig engang i 1819. For nylig fandt vi et citat 
af Ingrid Bergmann: ".Alder er som at bestige et 
bjerg. Man bliver nok lidt forpustet, men man får 
en langt bedre udsigt". Vi synes det er kloge ord og 
der er sagt meget andet om alder. Man oplever den 
naturligvis forskelligt, som livet har formet sig for 
en. Mange har haft det svært - har mistet en af de
res kære eller kæmper med alvorlig sygdom i en 
tidlig alder. Vi, der har haft mange gode oplevelser 
at tænke tilbage på, har grund til at være taknem
melige og det er vi da også. At vi så også er så heldi
ge at havejens Erik familien i nærheden er jo dej
ligt, dem har vi rigtig meget hjælp af.

Vi sender vore bedste ønsker om en god jul og 
alt godt i det nye år til alle vore gamle elever og 
medarbejdere og til jer, der nu står med ansvaret 
for vor gamle skole.

Margrethe og Svend Karlskov Jensen

Kirsten har altid været glad for at se den store ver
den. Medens vi var på skolen, var det svært at få 
mig med, medarbejderne måtte jo nødigt opleve, at 
det gik nok, selv om jeg ikke var der.

Det problem har jeg ikke mere, så nu tager vi 
revanche, og det er jo herligt. I år har vi gæstet Sve
rige, Portugal, Prag og Berlin. Det er jo lettere, når 
vi ikke har mink. For kobesætningens vedkom
mende har vi ansat et par kalve til at varetage mal
kearbejdet.

Vi har solgt det meste af jorden til Bodil og Peter 
(datter og svigersøn), de bor under 2 km. fra os. 
Baggrunden for salget er, at man har vedtaget at 
bygge motorvej mellem Sønderborg og Kliplev. Mo
torvejen vil skære midt gennem arealet, derfor 
mente vi, del var bedst, at det var en ung produk
tionslandmand, der skulle kompenseres frem for 
en pensionist. Vi har nu 6 ha tilbage.

A'i har det godt og befinder os fint som aktive 
pensionister, der glæder sig hver gang vi ser og hø
rer, at det går godt på vor gamle skole.

Vi slutter med ønsket om en glædelig jul og et 
godt nytår til gamle elever samt forhenværende og 
nuværende medarbejdere på Gråsten landbrugs
skole.

Kirsten og Filt Jensen
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Uddrag af dagbogen for skoleåret 
2002/2003

2002

November
4
5

Sønderjysk Svinerådgivning 15 Personalet fra Nybøl Børnehave
Orienteringsaften M2 16 Start Seniorklub - edbkursus
Landboungdom 18 Modul IB på udlandstur

8
11

Efterårsfest Brobygningskursus varighed: 4 uger
Danfoss Besøg fra Korinth Landbrugsskole
Danmarks Naturfredningsforening 26 Kværs og Omegns Biavlerforening
Sønderborg Rotary Klub 28 Air track i hallen

12
13

Elevarr.: Svømmehal
Sønderjyllands Landboungdom

December
2
4
5
7
10

Bestyrelsesmøde Nordjyllands LBS
Elevarr.: Håndbold Flensborg Handewitt 12+13 Samtaler Brobygningskursus
Tinglev Ungdomsskole 13 Julefrokost - personalet
Nordvestens Landboungdom 17 Elevarr.: Julelotto
Den tyske skole fra Haderslev 18 GIG Juletræsfest
Elevarr.: Juleklip 19 Eksamen Modul 3-Ledelse

11 Modul 3 - Mediedag med Dalum, Kalø, og Samarbejde

2003

Januar
6 Nytårskur 23 Landbo Syd

Start Modul 2 - 55 elever Modul 2 på tur
7
13

Elevarr.: Volleyturnering 24 Modul 2 på tur
LandboSyd "Reformer af EU's Land- 28 Elevarr.: Ishockey i
brugspolitik og østudvidelsen Vojens - Lions Rødovre

14
21
22

Elevarr.: Fodbold imellem klasserne 29 Sønderborg Landboungdom
Elevarr.: Svømmehal Danske Slagterier
Gråsten Skole: Terminsprøve 30 Garderhusarer
Modul IB - Agromek Projekt Jordbrugserhverv
Modul 3 - Agromek
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Februar 20 Modul 3 til København
1 Åbent hus Sdj. Landbrugsråd
4 Erfa-møde Sdj. Svinerådgivning 21 Projekteksamen Modul IB

Elevarr.: Rejseoplevelser 25 Kolding Tekniske Skole
5 Praktikudvalget Berufschule Segeberg
7 Danfoss Modul 3 eksamen
11 Arbejdsgivermøde 

Sønderborg Landboungdom 
Elevarr.: Karateopvisning

26 Rotarymøde
Taler: Nationalbankdirektør 
Bodil Nybo Andersen

17 Bestyrelsesmøde 27 Afslutning Modul IB
19 Sydjyllands Landbrugsskole på besøg 

Fastelavnsfest
Afslutning Modul 3

Marts
2 Cykelmotion Sønderborg 10 Automatisk Malkning
3 Modul 4 starter 11 Elevarr.: Træning til idrætsdag

Modul 1A starter 
Klasselærerkursus 
Projekt Jordbrugserhverv

13 Fælles Idrætsdag på Bygholm
Lely edb-kursus
Landbrugets seniorklub - Højskoledag

Automatisk Malkekursus 
Gæster fraJF-Fabrikke

17 Lokal legestue besøger skolen 
DSB pensionister Sdj.

4 Landbo Syd Sønderborg Landboungdom
6 Møde i Praktikpladsudvalget Start Lely servicekursus

7+8
Nr. Hostrup Idrætsforening i hallen 
SØBK seminar

19 Start Lely servicekursus

April
1 Aktivitetsdag for folkeskoleelever 12 Seniordans

Arbejdsgivermøde
Elevarr.: Rundbold

22 Engparkens Børnehave på besøg
DLG-fodbold m/ Riber Kjærgård LBS

2 Gæster fra Landeskammer Kiel 24 GIG generalforsamling
7 Løgumkloster Kommuneskole 

ISDS Content Keeper
25+26 Kommende Modul lA'erpå 

"førskolemøde"
8 Elevarr.: Filmfremvisning 28 Elevarr.: Bilorientering
9 Aktivitetsdag Folkeskoleelever 29 Arbejdsgivermøde
10 Mundtlig eksamen Modul 2

Bestyrelsesmøde
30 Modul 1A - afslutning

Maj
1 Sønderborg Landboungdom 13 4. kl. fra Gråsten Skole på lejr
5 Modul 2 på udlandstur Besøg af Mlb elever fra Korinth LBS.
6 Gråsten Skole - edb eksamen 19 Indføringskursus varighed: 2 uger

Erfa-møde Sdj. Svinerådgivning 20 Sønderborg Landboungdom
7+8 Gråsten Skoles indskoling på lejr 21 Elevarr.: Fodbold mod Grindsted
8 Erfa møde Lely Besøg af 8. kl. Nydamskolen
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22 Erfamøde Planteavlskonsulenter
10 Vest Tønder - afslutningstur

12mandsmøde 
Frøavlsforening

23 Møde jobrotation 
Elevfest - Beachparty

Juni
2 Besøg fra Sundeved Ungdomsskole 

Sønderjysk Svinerådgivning 
Sønderborg Landboungdom

3 O.J. Elektronik A/S
6 Elevmøde

Jubilar 
Ungfest

Il Elevarr.: Vandski
12 Kursus for Danfoss
13 Gråsten Boldklub fodboldweekend
14 Dyrskue
16 Skriftlig eksamen Modul 2

Juli
18-20 Squaredance stævne

August
3 Modul 1A starter
4 DG1 Roskilde Amt kursus hele ugen
12 Modul 1A på tur
15-16 Ældreidrætskursus DGI
18 DGI Roskilde Amt kursus hele ugen

September
1 Modul 3 starter

Besøg - svenske landbrugsskoleelever
7 Modul 3 på studietur til Bruxelles
10 HTX Sønderborg
11 Møde Dansk Hyrdehundeklub
12 Stjernevejens Børnehave på besøg

Borgmesterkonference
13 DGI Gymnastikkursus
15 Præsentationskursus varighed: luge
16 Aktivitetsdag for folkeskolernes elever

Humlehøjskolen overnatter med 4 udvik
lingshæmmede elever.
Ollerup Gymnastikhøjskole 
Landbohøjskolen på besøg til 17/9

27 Sønderjyllands Amt
Eksamen Modul 2

28 Eksamen Modul 4
Afslutning Modul 4
Afslutning indføringskursus

17 Sønderjysk Garderforening 
Bestyrelsesmøde på skolen 
Generalforsamling - elevforeningen

19 Slesvigs Landbrugsskole
20 M2 ekskursion Sydslesvig
21 Sønderborg Landboungdom
23 Mundtlig eksamen M2
24 Landbrugets rådgivningscenter

Mundtlig eksamen M2
25 Mundtlig eksamen M2
26 Mundtlig eksamen M2

Afslutning Modul 2
30 Ophold for Morsø Landboseniorklub

31 Senioragronomer fra Morsø

Møde med Syddansk Universitet
24-29 Syddansk Universitet afliolder verdensom

spændende konference for professorer/ 
matematikere

28 Sønderborg Landboungdom

17 Kursus for læger fra Lægehuset
Elevarr.: Fodbold

20 DGI Gymnastikkursus
23 Ophold for Kriminalforsorgen til 24/9

Erfa-møde Sdj. Svinerådgivning 
Danmarks Naturfredningsforening

24 Besøg fra Amtsgymnasiet i Sønderborg 
Sønderborg Landboungdom 
Orienteringsmøde for kommende M2

25 Kolding Tekniske skole
26 Skole og Samfund afholder kursus for

elevrådsmedlemmer.
29 Præsentationskursus variglied: 1 uge
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Oktober
1 Modul IS Starter
2 Modul IB starter
3 Danfoss - workshop

MIS på introtur

M1B på introtur
6 Dyrehospitalet

Temadag Modul 3
Takai Bygholm med japanske gæster

7 Familie og Samfund stormøde
9 Besøg af Københavnerklasse

14 Elevarr.: Bilorienteringsløb
20 Dat Schaup besøg med 5 russere

Andelsdag f Dalum - Nordjylland+GL
21 Mads Clausens Institut - møde

Sdj. Svinerådgivning
Sønderborg Landboungdom

22 GIG - start skigymnastik
25 Gråsten Garden lejer lokaler
28 Modul 3 på svinekongres

Statsskovdistriktet afholder stormøde
Elevarr.: Fodbold

29 Rønshoved skolehjem - møde

Derudover har skolen medvirket 
ved følgende aktiviteter:

• Kursus for Jordbrugserhverv
• Aktivering via Mercuri Urval "Ny start - godt job"
• Jagtkursus i samarbejde med LOF
• Danish Crown kurser
• Adsbøl Kristne Friskole lejer idrætshallen en ti

mer hver fredag i vinterhalvåret

• Dansk Rødekors - flygtningelejr i Grøngrøft 
lejer idrætshallen 2 timer hver fredag i vinter
halvåret.

• GIG lejer idrætshallen til skigymnastik
• Gråsten Boldklub lejer idrætshallen.

Skoleeleverne sä ud til at have 
det herligt, da de besøgte skolen 
i september
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Besøgsværter 2002-2003

Gårdejer
AB Dance 
Nis Peter 
Aller Mølle

Albrechtsen
Åbenrå
Arupgård, Åbenrå

Christiansfeld
Gårdejer Per Andersen Skive
Gårdejer Jens R. Andersen Rødekro
Gårdejer PA

ATR Landhandel
Andresen Nygaard l/S, Rugbjerg

Husum
Gårdejer Søren Beck Majbøl, Sydals
Gårdejer Lars Bertram Vester Snogbæk
Gårdejer Steen Birkeland Ribe
Gårdejer Christian Lei Bojskov Sønderborg
Gårdejer Benny

Bregcntved Gods
Bonde Marstrup

Haslev
Gårdejer Niels Busk EU-Bruxcllcs
Konsulent Søren Buchmann Danske

Andelsselskaber
Gårdejer Ralf Carstensen Bylderup-Bov
Gårdejer Hans Peter

Cathrinesminde Teglværk
Carstensen Bevtoft

Broager
Christiansborg v. Inger Bierbaum København
Gårdejer Carsten Christiansen Bovrup
Gårdejer Bent Clausen Ullerup
Gårdejer Mogens

Danmarks Jordbrugsforskning
Dansk Landbrug

Dahl Kiding Hovedgård 
Foulum 
Axelborg

Gårdejer Heinz David Bajstrup
Gårdejer Claes

DLF-Trifolium
Dekker Bjerndrup

Odense
Gårdejer Frederik Daabeck Bovrup
Gårdejer Henrik

DSH Faglig Center
Endelein Snogbæk

Løgumkloster
Gårdejer Erik Faudel Sdr. Hostrup
Gårdejer Henrik Frandsen Skærbæk
Gårdejer Carsten Fredsted Gabøl
Gårdejer Frits Friedrichsen Avnbøl
Gårdejer Dieter Friis Tinglev
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Gårdejer Birgit
Green Farm Energy

Gadegård Tråsbøl
Hammel

Gårdejer Sejer Grimstrup Vejle
Gyldensten Gods Bogense

Gårdejer Lars E Hansen Dybbøl
Gårdejer Jens Hansen Nordborg
Gårdejer Hans Peler Hansen Nybøl
Gårdejer Hans Jørgen Hansen Midtkobbel, Sydals
Gårdejer Mie ogjens Hansen
Skovløber Kurt Hansen Bommelund

Hatting Ornestation Horsens
Gårdejer Torben Hertz Ensted
Gårdejer Kaj Homelius Hellevad
Gårdejer Hans Peter Hornbjerg Gundersted
Gårdejer Peter

Hygum Hjemstavnsmuseum
Hulsbus Toftlund

Gårdejer Keld Krylilmand Iversen Lysabild
Gårdejer Hans Iversen Grønvang
Gårdejer Niels Frederik Jensen Broager
Gårdejer Thomas B. Jensen Svejrup
Gårdejer Jes Jepsen Uge
Gårdejer Gustav Jessen Kobbelgård
Gårdejer Peder Johanning Løgumkloster

Jordbrugskommisionen Sdj. Amat Åbenrå
Gårdejer Carsten Juhl Bjerndrup

Jyndevad Forsøgsstation St. Jyndevad
Gårdejer Jens Jørgensen Bolderslev
Gårdejer Jørgen Jørgensen Broager
Gårdejer Gert Karkov Immervad

Kartoffelmelsfabrikken Toftlund
KBM miljøteknik
KFC Foulum

Nordborg

Kolding og Omegns Foderstof Kolding
Gårdejer Claus Krag Bossengård
Gårdejer Gunnar Kristensen Toftlund

Landbo Syd Aabenraa
Gårdejer Bo Langhede Felsledskov
Gårdejer Maibritt Laumann Louiselund
Gårdejer Marie og Tage Lausten
Gårdejer Frode Lehmann Broager
Gårdejer Carl Christian Lei Avnbølgård
Gårdejer Knud Jørgen Lei Skeide

Linkogas Linlrup
Gårdejer Niels Jørgen Lund
Naturvejleder Thorkil Lund Pindslrup Spagnum
Skovfoged Ivan Lund Bommehind
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Gårdejer Søren Lyck Rødding
Gårdejer Ellen Margrethe Lyck Sydals
Gårdejer Thomas Meyer Hokkcrup
Gårdejer Edmund Mogensen Rønshoved

Naturmælk A/S Broderup
Gårdejer Herman og Anita Niihuis Egtved

Nykredit Sønderborg
Pajbjergfonden Odder

Gårdejer Hans Leo Pedersen Tinglev
Gårdejer Gert Petersen Bovrup
Gårdejer Ester og Nikolaj Petersen Fårhus
Gårdejer Johan Philipsen Stenderup

Poul Erik Kjærs Busser
Gårdejer Svend A. Rasmussen Varnæs
Gårdejer Arne Rasmussen Kliplev

Rosenknud l/S Flemming
Gårdejer Tom

SAF Sundeved
Rosenquist Vojens

Gårdejer Augustinus Schilderink Lovrup
Gårdejer Steffen Schmidt Vojens
Gårdejer Jens Snedker Bevtoft
Gårdejer Jørgen Solmcr Haderslev

Steensgård Gods 
og Herregårdsmejeri Millingc
Steins Laboratorium Ladehind

Gårdejer Helle Kreiberg
og Søren Svennesen Barsø

Gårdejer Jes Svennesen Åbenrå

Sydbanks Hovedkontor
Sønderjysk Landboforening

Åbenrå

Søndermarksgaard Frøslev Mark
Gårdejer Poul Sørensen Fjerritslev
Gårdejer Karsten Sørensen Bjerndrup
Gårdejer Gert Sørensen Løgumkloster
Gårdejer Henrik Sørensen Vojens
Gårdejer Jos Tax Agerskov

Teknisk Forvaltning Sdj. Amt Åbenrå

Gårdejer Nis Thomsen Tørsbøl
Gårdejer Bent og Peter Thyssen Skærbæk
Gårdejer Christian Peter Todsen Felsted
Gårdejer Mercel Von den Hengel Hjemsted
Gårdejer Dick Weiland Ostenhof
Gårdejer Hans og Dorthe Wildenschild Rinkenæs
Familen Aafles Sæd
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Personalemæssige 
forhold

En stabil medarbejderskare er basis for kontinuitet 
og stabilitet. Dette er absolut tilfældet for vore med
arbejdere. Af det faste personale er der kun sket for
andring på 4 poster, hertil kommer de forventede 
udskiftninger af elever på gården.

I foråret valgte vi at nedlægge stillingen som 
souschef, dette betød at vi tog afsked med Jørgen 
Smed. I stedet har vi nu en stedfortræder for under
tegnede, når jeg ikke er hjemme på skolen. Lærer 
Kirsten B. Nielsen har denne tjans.

På lærersiden søgte Christian Hoffmann nye ud
fordringer ved årsskiftet. Vi sagde tak til Christian 
for en god indsats i henholdsvis bygningslære og 
maskinundervisningen og ønsker held og lykke 
med nyt job tættere på hjemmet ved Kolding. Som 
afløser til at varetage bygningsundervisning og stu
dievejledning er ansat agronom Torben Kobberø. 
Derudover er teknolog Jørgen Munkegård ansat 
som lærer i teknik og økonomi. Derudover har vi 
haft driftsleder Morten Vestergård til at hjælpe os i 
foråret, og her i efteråret hjælper tidligere Modul 2- 
elev Peter Juhl Olesen. Den øvrige lærerstab er 
uændret.

Jytte Schneider valgte efter næsten 10 år at prøve 
kræfter med arbejdet som bogliolder i el andet fir
ma. Jytte har bygget vort regnskabssystem op, og det 
fungerer meget tilfredsstillende i dag. Her har vi an
sat Karin Gottschalk til at udfylde pladsen. Karin er 
udlært på kontoret ved Sønderborg Handelsskole, 
og har senest haft ansættelse i bogliolderiet i et spe
ditionsfirma. Kontoret har en vigtig funktion, og det 
lykkes godt for Anette og Solveig at sikre såvel en 
god tone for elever og andre "kunder", og jeg er sik
ker på at Karin ligeledes falder godt ind i dette team. 
Pedel og rengøringsområdet har ikke haft persona

lemæssige ændringer i det seneste år. Afdelingen får 
ofte påskønnelse for det veludførte arbejde, såvel 
med hensyn til indvendig rengøring som i haven og 
andre omgivelser.

I køkkenet er Anne Lise Skorstengaard fratrådt. 
Hun er her til efteråret blevet erstattet af Monika 
Hansen. I sommerperioden har vi færre ansat, idet 
elevantallet svinger meget hen over året. I spidsbe
lastninger hjælper både Ann og Stine Damgaard. En 
kostskoles kvalitet sikres for en væsentlig del af et 
godt køkken. Vi er særdeles godt kørende i den af
deling. Delte er til glæde for såvel elever som andre 
ansatte.

På gården er der som altid væsentlige ændringer. 
Brian L. Andersen og Camilla Bak flyttede fra går
den og ind på skolebænken. De blev afløst af hen
holdsvis Claus Penger i kostalden og Kenneth Ras
mussen som elev i svinestalden. Vores kvægfoder
mester Steen Zachariasscn købte i eftersommeren 
en gård i Tinglev, sammen med Pernille. Det er altid 
ærgerligt at miste gode folk, men når de vælger at 
blive selvstændige, ja, så er målet jo nået. Også set 
fra en landbrugsskoles side. Som ny kvægfoder
mester har vi ansat Rene B.Andersen.

Vi kender Rene som elev, og som kvæginsemi
nør. Vi glæder os til samarbejdet.

Kun el fåtal af de ansatte er nævnt i det ovenstå
ende. Men helt oprigtigt skal der lyde en stor tak til 
hele skolens personale, for en god og loyal indsats. 
Tak for året der er gået, del er mit håb at I mange år 
endnu har lyst til at placercjeres arbejdsliv på Grå
sten Landbrugsskole.

Peder Damgaard
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Medarbejdere 
pr. 1. november 2003

Lærerstaben: Pianist:
Peder Damgaard 
Lars Christian Hansen 
Kristian Jacobsen 
LeneJørgensen 
Elisabeth Knudsen 
Torben Kobberø 
Carsten Clausen Kock 
Otto Kristensen 
Erik Lauritzen 
Jytte Preisler Lorenzen 
Christian August Lund 
Jørgen Munkegaard 
Bent Erik Nielsen 
Kirsten Broch Nielsen 
Inger Schultz Petersen

Anne Marie Henriksen

Kontor:
Anette Dalgas Carstensen
Solveig Koefoed Fischer
Karin Gottschalk

Køkken:
Birgit Skræp Hansen
Kirsten Hansen
Monika Hansen
Grethe Machmiiller
Kirsten Messina
Kirsten Bohlbro Petersen

Pedel/rengøring:
Edbansvarlig

Kim Jording
Jytte Andersen 
Thomas Iversen 
Britta Jørgensen

Timelærere: Lorenz Kramer
PeterJuhl Olesen
Herle Lorenzen Nielsen, Første hjælp
Kenn Brink, grosfoder
Mads Birk, maskiner
Ungdomkonsulenterne

Leif B. Petersen 
Kirsten Thaysen 
Omar Trbonja

Gården:
Rene Andersen
Claus Fenger 
Henrik Lang 
Kenneth Rasmussen
Kristian Work 
Otto Østergaard

13



Gråsten Landbrugsskoles 
bestyrelse

Generalforsamlingsvalgte:

Formand: Mads Thuescn
Næstformand: Povl Solmer Frank

Øvrige bestyrelsesmedlemmer: Kresten Villadsen
Jens Sørup 
Thorbjørn Staugård 
Kresten Krenzen 
Gert Karkov

Personalerepræsentanter: Kirsten Nielsen
Thomas Iversen

Elevforeningsrepræsentanter: Jens Christian Marcussen 
Peder Ellegaard

ü. 27. februar log de 
nyudklækkede driftsledere 
opstilling til ære for 
fotografen.
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D. 28. maj afsluttede 7 modul 
4-studerende med bevis for 

udvidet driftslederkursus.



Strandgilde i svejsehallen
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Gallaaften



Skolens landbrug
Glimt fra årets gang i marken

Tidlig majshøst 
i september

Markbrugets nyeste investeringer
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1. slæt tagespä markerne bag "Fiskbæk"

Pløjeundervisning med
Modul la

Afgrødeoversigt på Gråsten Landbrugsskole 2003/2004

Afgrøde 2003 2004

Vinterhvede 90,7 ha 86,5 ha

Vinterbyg 16,4 ha 15,8 ha

Vinterraps 16,7 ha 21,0 ha

Majs 36,4 ha 36,1 ha

Kl. græs 31,7 ha 31,9 ha

Vedv. Græs 7,2 ha 7,2 ha

Brak 28,0 ha 20,8 ha

Ialt 227,0 ha 219,0 ha

17



Kvægbesætningen på 
Gråsten Landbrugsskole

Der bliver taget for sig affoderbordets glæder!

Produktionen
Det sidste år er ydelsen steget med 700 kg 
mælk/årsko til en årsydelse på 9802 kg mælk med 
4.01 % fedt og 333 % protein. Celletallet er faldet 
til et geometrisk gennemsnit på 189000, og det ser 
ud til, at vi kan få det til at falde yderligere. Vi føler 
os godt rustet til at tage kampen op med Arlas nye 
kvalitetskrav. Årsagerne til faldet i celletal er først 

og fremmest en konsekvent behandling/udsæt- 
ning af køer med høje celletal. En medvirkende 
årsag er også, at vi i foråret fik installeret skraber
anlæg på gangarealerne, og at sengene bliver strøet 
med savsmuld dagligt, samt at der bliver skrabet 
møg ned fra sengene og udjævnet savsmuld 
mindst 3 gange dagligt. Dette har givet renere og 
mere tørre senge og gangarealer, hvilket har resul
teret i renere køer til gavn for både yversundhed og 
klovsundhed. Fodermestrene Sten Zachariassen og

Rene Andersen samt modul-2 praktikant Claus 
Fenger skal have ros for deres vedholdende indsats 
for at holde sengene rene, da det er et stort arbej
de, idet køerne kan ligge skråt i sengene og derved 
svine en del.

Vi har fået sat en bufferkøletank op, som robot
terne kan malke over i, når den store mælkekøle- 
tank bliver vasket. Det giver kapacitet til et par eks
tra køer ved robotterne. Her i efteråret har robot
terne haft 5 års fødselsdag på Gråsten 
Landbrugsskole, og det ser ud til, at de kan holde 
mange år endnu.

Vedvarende problemer med kalvenes sundhed, 
har fået os til at tage sutteautomaten ud af drift og i 
stedet anbringe kalvene i hytter udendørs, hvor de 
fodres manuelt med mælkeerstatning tilsat fiber. 
Det ser ud til, at det gavner kalvenes sundhed.

Vi har haft 11 døde køer det sidste år. Det er et
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højt tal, men de er døde af mange forskellige årsa
ger, så vi kan ikke pege på konkrete tiltag, som vil 
kunne nedbringe denne dødelighed. På landsplan 
er dødeligheden blandt køer også stigende, så det 
er et område, vi bør have øget fokus på.

Vi har også lidt problemer med reproduktionen. 
Der er både problemer med manglende brunst og 
omløbere. Køernes højere ydelsesniveau kan mås
ke være en medvirkende årsag til de dårligere re
produktionsresultater, og pga. den højere ydelse og 
fladere laktationskurve kan vi også acceptere at 
kælvningsintervallet bliver større end 365 dage.

Kvierne er stadig opstaldet i den gamle kostald, 
hvor der er en del arbejde med fodring og brunst
kontrol.

Køerne bliver fodret med 7 FE majsensilage, 4 
FE græsensilage, evt. halm, soja-rapsskråblanding, 
mættet fedt og A-bl. i robotterne. Vi har haft en stor 
grovfoderavl i år, så der er nok til, at kvierne også 
kan lå ensilage.

Staldpraktik
Vi har igen i det forløbne år gennemført staldprak
tik i kvægstaldene for vores 1A- og IS- elever. Desu
den har vi haft en del erhvervspraktikanter samt 
introduktionskurser til landbruget af 1-4 ugers va
righed for folkeskoleelever. Eleverne prøver de ar
bejdsopgaver der er i kostalden og får tingene for
klaret. Malkeundervisningen gennemføres hos 
områdets mælkeproducenter. Claus Fenger som er 
i Modul-2 praktik hos os, har på eksemplarisk vis 
godt hjulpet af sin faglige dygtighed og gode pæda
gogiske evner formået at motivere, instruere og 
igangsætte eleverne, så de går positivt ind i de for
skellige opgaver og derved får stort udbytte af dem.

Ny fodermester igen
Sten Zachariassen stoppede som fodermester for 
vores besætning 1. september, fordi han sammen 
med Pernille har købt en kvæggård i nærheden af 
Tinglev, hvor de uden tvivl vil få opbygget en effektiv 
mælkeproduktion. Vi siger tak til Sten for en god 
indsats.

Som ny fodermester er Rene Andersen ansat. 
Rene kender vi fra tidligere, idet han har taget 
landmandsuddannelsen og inseminøruddan

nelsen på Gråsten Landbrugsskole. Rene har ar
bejdet som fodermester på forskellige gårde, og 
han har virket som inseminør bl.a. i det sønderjys
ke. Vi ser frem til, at Rene kan udnytte sin interes
se og erfaring indenfor kvægproduktion og specielt 
indenfor inseminering til gavn for vores elever og 
vores besætning. Rene er allerede begyndt at inse
minere selv, og han har gennemført en systematisk 
drægtighedskontrol og sortering af vores kvier. Vi 
ser frem til et godt samarbejde.

Det kommende år
Det mest presserende og overkommelige projekt li
ge nu er at få nedjusteret sengebøjlerne, så køerne 
kommer til at ligge mere lige i sengene, så vi kan få 
endnu renere køer, og ikke mindst mindre arbejde 
med at holde sengene rene og tørre.

Vi har en forventning om, at dødeligheden 
blandt småkalve og køer kan reduceres, ligesom 
reproduktionsresultaterne kan forbedres. Rene 
Andersen vil kunne inseminere køerne på det opti
male tidspunkt, og han vil kunne følge udviklingen 
i frugtbarheden meget tæt.

EU-reformen tvinger os til at jagte omkostning
erne, hvor udgifterne til foder og dyrlæge er store 
poster. Vi vil derfor bestræbe os på at have en ro
bust foderplan, som sikrer køernes sundhed og gi
ver en høj foderudnyttelse frem for maksimal 
ydelse.

Chr. Aug. Lund

Claus Fenger har passet godt pd kalvene
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Svineproduktion 
på Gråsten Landbrugsskole

Alle svineprodiicenter går lige nu og venter på at 
lavkonjunkturen skal slippe sit faste og desværre 
stabile tag i svinepriserne. Mange regnskaber, vel 
de fleste, viser negative tal, og medfører likviditets
problemer for mange svineprodiicenter. Men på 
trods af delle, viser mange svineprodiicenter tillid 
til fremtiden, hvilket den store byggeaktivitet er et 
synligt bevis på.

Et af formålene med den megen byggeaktivitet, 
er bl.a. at forøge effektiviteten ude i grisestalden. 
Dette er i stigende grad lykkedes i de nye so-stalde 
på Gråsten Landbrugsskole.

Det gik rigtig godt i so-stalden den første halvdel 
af året. Vi var meget tæt på at opnå et kanon godt 
resultat. Sidste periode fra E-kontrollen sagde: 
26.5 prod. grise/so, en omløber % på 3 og en fa
rings % på 90. Det kan jo gøre mange glade på et 
sted som vores. Men tro mig, man kan hurtigt 
komme ned på jorden igen. Og for de der endnu 
ikke ved det, kan jeg fortælle at træerne ikke vokser 
ind i himlen.

Den 7/8 startede del hele, so nr. 104 kastede si
ne grise, og ret hurtigt efter var der flere søer der

kastede. Lidt senere begyndte del al gå den forker
te vej i farestalden. Grisene fik ikke mælk nok, 
søerne blev sværere og sværere at få i gang efter 
faring. En lille dum grim tanke sneg sig ind 
- PRRS - nej, tænkte jeg, det kan del ikke passe, 
besætningen havde været PRRS-negativ siden 88. 
Lad være at tænke på det!!!!.

Men dyrlægen ville det anderledes, - betinget 
status og blodprøve. Det kan gøre en fodermester, 
med min psyke, siresset og lidt irritabel. Kenneth 
fik da også ret hurtigt at vide, at han måtte forvente 
en sådan "chef. Resultaterne blev forværret, spe
cielt i farestalden. Som tiden gik, og tingene udvi
klede sig, var det da heller ikke den store overras
kelse, da der den 17/9 om eftermiddagen kom et 
resultatet der hed PRRS - vaccine virus. Hele forlø
bet i staldene er dog det værste jeg endnu har ople
vet i mine 8 år som grise-passer. Det er som når en 
computer bliver ramt af virus, meget går i sort og 
mange ting bliver rodet.

Det er en lille, men ringe, trøst at vide at mange 
andre har oplevet det der er værre, men det har 
været rart med den megen opbakning der er 
strømmet til fra mange sider.

Men jeg kan med glæde fortælle at vi i skrivende 
stund ser en meget positiv udvikling i so stalden, og 
atter så småt er ved al komme tilbage i sporet. Re
produktionen har vi ret hurtigt fået styr på, men er 
kommet på hælene med hensyn til rekruttering af 
tillæg, ikke kun på grund af søer der blev slagtet på 
grund af kastninger, men og så fordi vi har haft en 
del søer med yversvamp. Så der skal kæmpes med 
at få udskiftet en del søer i det næste halve år.

Nu vil mange sikkert gætte på at vi har fået viru
sen ind med de mange besøgende vi har hvert år, 
men det tvivler jeg dog på, fordi vi på smitte tids-
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punktet ikke havde besøgende. Det skal dog ikke 
foranledige til at man lemper på karantæne regler
ne.

Men mange besøgende har vi dog. En gang i 
mellem kan jeg føle mig hensat til Københavns 
hovedbanegård. Vi har mange støvler stående i for
rummet, men det har et par gange været svært at få 
kabalen til at gå op med hensyn til udlevering af 
støvler. Det er dejligt med den megen interesse der 
bliver vist for vores stalde. Ud over vores egne ele
ver, har vi da heldigvis også mange besøgende ude
fra.

Det er glædeligt at se landmænd i stalden, der 
påtænker at skifte til løsdrift. Del er rart at fremvi
se, hvilken befrielse det er at bruge tid sammen 
med søer der viser tillid overfor staldpersonalet, og 
som er i stand til - af egen fri vilje - at spadsere 
rundt på gangene.

Vores akilleshæl er dog stadig de gamle svine- 
slalde. 1 nogle af de gamle klimastalde kan vi godt 
døje med halebid, hvilket skyldes, til dels overbe
lægning, men også for lille lufttilførsel. Dette kan 
afhjælpes ved at lade dørene stå på klem når grise
ne passerer de 20 kg.

Desuden er det svært at holde Lawsonia i skak, 
især i de gamle farestalde. Arsagen til de største 
problemer skyldes dog, at vi er nødt lil at flytte me
get rundt på grisene for hele tiden at få plads til nye 
grise. Derfor får vi også flyttet smittespredningen. 
Del er dog i undervisnings situationer en god ting 
at vise 1A elever hvordan det ikke skal gøres, og de 
fleste har da også let ved at se, grunden til at der ik
ke skal flyttes så meget på grisene, samt fordelene

ved systematisk sektionering.
Derfor går vi og så venter på de sidste godken

delser, så vi forhåbentlig kan starte byggeriet af en 
ny smågrisestald, (4 sektioner til to klima slier og 2 
sektioner lil polte og buffer). Desuden en ny sek
tion farestald, samt ikke mindst en poltestald. Pol- 
testalden er nok det jeg glæder mig allermest til, i 
og med at poltenes staldforhold ikke bliver priorite
ret højt nok, med de nuværende staldforhold.

Når de nye stalde står klar, skifter vi så hold
driftssystem. Vi vil gå fra 21/2 ugers drift til 2 ugers 
drift, og en fravænning ved knap 5 uger. Jeg er ret 
sikker på at det giver en mere smidig arbejdspro
ces, og vil lette overskueligheden. Desuden vil det 
give mere ensartede grise i klimaslaldene.

Et andet, men mindre projekt, vi vil sætte i gang, 
er at beskrive arbejdsplaner og procedurebeskri
velser. Det svære bliver at udforme den, så også de 
landbrugsskoleelever der kommer i stalden i prak
tik, og kun opholder sig i stalden i kort tid, vil kun
ne få glæde af det.

Vi har siden februar 2002 deltaget i en Rullende 
afprøvning fra Landsudvalget for Svin løbeafdeling- 
en, hvor resultaterne hentes i farestalden. Der har 
været meget arbejde med hensyn til registrering, 
men det har været spændende, og det har været in
spirerende at have tekniker Hanne Nissen på besøg 
ca. en gang hver anden uge. Hun kommer i mange 
besætninger, og kan derfor fortælle om mange for
skellige fif. Den nuværende afprøvning, vil være 
færdig om ca. el halvt år. Vi har ideelle forhold til 
afprøvninger, og derfor søger vi og Landsudvalget 
efter andre afprøvninger der kan bruges hos os.

Sig nærmer tiden, for et nyt år, og dermed også 
skiftedag i svinestalden på Gråsten Landbrugs
skole. Kenneth Rasmussen der har været hos os, 
siden marts, tager på Modul 2 på Dalum Land
brugsskole. Til nytår får vi så ny hjælp, Christian 
Kragh Hansen fra Nakskov, der er matematisk stu
dent.

Der er stadig nogle der har svært ved at tiltræk
ke arbejdskraft, hvilket vi også kom til at føle sidste 
nytår. Vi fandt ingen til al afløse Camilla Bak, og 
derfor tiltrådte vores markmand Kristian Work 
midlertidigt i ca. 2 mdr.

Henrik Lang
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Landbrugets økonomi 
2002

LANDBRUGSDRIFT
Resultatopgørelse

2002 2001
Salg af korn 487.412 400.657
EU-tilskud 402.684 371.889
Salg af mælk 2.432.601 2.732.905
Salg af kreaturer 326.217 314.314
Salg af smågrise og slagtesvin 3 606.399 4.168.446
Salg af varme til skolen 120.903 206.296
Diverse indtægter 67.383 65.693
INDTÆGTER 7.443.599 8.260.200

Beholdnings- og besætningsforskydning (256.400) (75.851)
Køb af kreaturer 97.554 85.600
Køb af smågrise/slagtesvin - 162.653
Køb af foderstof, gødning m.v. 2.621.424 2.239.769
Køb af presning af halm 135.710 83.083
Maskinstation 131.571 318.876
Fyringsolie 13.191 28.469
Brændstof traktorer m.v. 74.814 76.947
Dyrlæge og medicin 323.802 298.786
Inseminering, kontrolforening m.v. 215.466 242.635
Lønninger 1.343.853 1.408.134
Leje af diverse maskiner 4.901 13.443
Vedligeholdelse og småanskaffelser:
- bygninger m.v. 141.169 196.722
- maskiner og halmfyr 535901 580.945

El 196.192 192.338
Forpagtningsafgift 151.112 85.563
Diverse udgifter 146.871 149.747
Afskrivninger 742.282 908.911
UDGIFTER 6.875.813 7.072.621

ÅRETS RESULTAT AF ORDINÆR DRIFT 311386 1.111.728
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Som det fremgår af foregående side, blev overskud
det på skolens landbrug reduceret væsentligt - ca. 
800.000 kr. - fra 2001 til 2002. Dette var dels en 
følge af den generelle tendens for økonomien i 
dansk landbrug, dels en følge af forskellige drifts- 
og regnskabsmæssige omlægninger.

Af oversigten ses, at det mindre overskud i for
hold til året før især skyldes faldende indtægter - 
en tendens, som desværre er fortsat med fuld kraft 
ind i 2003. De mindre indtægter fra svineproduk
tionen må tilskrives konjunkturerne, mens faldet i 
mælkeindtjeningen skyldes, at antallet af køer er 
blevet nedbragt.

Imidlertid er der også på omkostningssiden tale

om en reduktion i forhold til 2001, dog ikke en re
duktion i samme takt som faldet i indtjening. Det 
skal bemærkes, at den store negative besætnings
forskydning på 256.400 kr. ikke skyldes færre dyr, 
men en anderledes regnskabsaflæggelse. Den forø
gede forpagtningsudgift skyldes, at der fra 2002 er 
lejet mere jord.

Det skal nævnes, at bestræbelserne på at få de 
store omkostninger til dyrlæge, medicin, registre
ring m.v., ser ud til at lykkes. Da indtjeningsforhol
dene ikke er blevet bedre i 2003, har vi dog indstil
let os på endnu et magert år. 1 en sådan situation 
er det godt, at vi både har gynger og karuseller.

Bent Nielsen

Det nye Modul 3-bold lagde internationalt ud med en tur til Bruxelles.
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Naturpleje 
på eksamensplanen

Dige i vestlig retning fra skolen mod skovbrynet.

Naturpleje indgår i dag som en obligatorisk del af 
undervisningen på alle moduler i landmandsud
dannelsen. Indgangsvinklen til faget er dog forskel
lig på de enkelte moduler. På Modul 1 tages der ud
gangspunkt i biotopernes flora og fauna. På Modul 
2 arbejdes der med naturplaner på ejendomsnive
au, mens der på Modul 3 og 4 fokuseres på til

skudsordninger i tilknytning til naturplaner og 
amtslige udpegninger samt arealforvaltning i mere 
bred forstand.

Det langsigtede mål med undervisningen i na
turpleje er at øge den helhedsorienterede tanke
gang hos kommende landmænd, medhjælpere så
vel som fremtidige selvstændige landmænd.

24



Som noget nyt i år har de nuværende Modul 
1B/S elever haft et undervisningsforløb i faget na
turpleje. Som opstart besøgte eleverne Broager
land, for at se mange eksempler på aktiv naturpleje 
hos forskellige lodsejere. Her oplevede eleverne 
hvordan lodsejerne og den lokale jagtforening har 
valgt at indgå i et samarbejde med det mål for øje, 
at øge naturværdierne i lokalområdet. Målet med 
naturplejetiltagene i området har været at tilgodese 
såvel naturen som jagtinteresser men ikke mindst 
at give alle i området mulighed for at få en på ople
veren, som det jo er hver gang man ser en fasan
kok eller en råbuk spankulere rundt i en vildtstribe 
gul af solsikker.

Som undervisere i faget havde vi sat os det mål, 
at besøget skulle give eleverne en større forståelse 
for og indsigt i den natur, som er og bliver en stor 
del af deres arbejdsliv som landmænd. Naturligvis 
var et helt konkret mål også at eleverne skulle få ny 
paratviden om forskellige biotopers flora og fauna. 
I dag er det absolut ikke en selvfølge, at en land
brugselev kan kende forskel på eksempelvis bøg og 
eg!

Elevernes reaktioner og oplevelser af besøget var 
umiddelbart meget blandede. Nogle udtrykte sig 
kritiske overfor, at incitamentet for at lave natur
pleje på en ejendom er opnåelse af bedre jagt. An
dre var meget positive og måske endda overraske

de over at helt "almindelige landmænd" tog del i 
naturplejetiltag såsom frivilligt at lave sprøjte- og 
gødningsfriebræmmer langt ud over det lovligt på
krævede. Et fællestræk for langt de fleste elever var 
dog, at de nåede frem til den erkendelse, at natur
pleje er en vigtig og selvfølgelig del af det at være 
landmand i dag, og at enkle tillag kan have stor ef
fekt. Ligeledes opnåede mange elever en bevids
thed om, at naturpleje kan være én af måderne at 
komme videre på når der tales om image- og mil
jøproblemer i landbruget.

Undervisningsforløbet fortsatte i naturen hvor vi 
slap, men lokaliteten blev nu rykket til "Fiskbæk". 
Gruppevis arbejdede eleverne videre med én af 
biotoperne på landbrugsskolens jorde, heriblandt 
vandhul, læhegn, vandløb, vildtagre, dige og skov
bryn. Opgavernes indhold var lidt forskellige, men 
fælles for alle var at biotopens flora og fauna skulle 
undersøges, ligesom de skulle komme med forslag 
til pleje og ændringer af biotopen.

Afslutningsvis blev der afholdt en mundtlig 
gruppeeksamen, med udgangspunkt i del udarbej
dede projekt. Naturpleje er således i dag kommet 
på eksamensplanen på lige fod med produktions
fagene.

Carsten Clausen Kock og Inger Schultz

Fra ’’Paradis” - græssende kvier og gøgeurt.
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Fra grovfoder 
til mælkekarton

Kostalden på Steensgård Gods er lys og venlig.

"Man spekulerer ikke særlig meget på, at kød, brød og mælk 
i virkeligheden kommer ude fra landet".

Ovenstående ord står at læse i en rapport, som er 
skrevet af et par elever fra 9 c på Humlehøjskolen i 
Sønderborg. Humlehøjskolen er en typisk byskole, 
hvor kun meget få af eleverne har tilknytning til 
landbruget. Så da 9 c havde afsluttet Præsenta
tionskursus på Gråsten Landbrugsskole i novem
ber 2003, kunne de vende tilbage til den daglige 
dont med en masse indtryk i bagagen. At dømme 
efter deres rapporter, har eleverne fra Humlehøj
skolen haft stort fagligt og socialt udbytte af deres 
landbrugsskoleophold.

Omvendt har vi på skolen også haft glæde og 
gavn af 9.c - og de mange andre børn og unge, som

i den ene eller den anden anledning kommer på 
visit i løbet af året.

Tilsammen minder de os om, at landbruget ik
ke længere er den krumtap, hvorom alting drejer. 
Landbruget er vigtigt, javel, men det er ikke det 
hovederhverv, som det var i gamle dage (og her 
skal vi vistnok 50 år tilbage, så længe siden er det, 
at traktoren og den store mekanisering holdt sit 
indtog). Landbruget var dengang enormt betyd
ningsfuldt, både for samfundet som helhed og for 
lokalsamfundet. Købmanden, smeden og andre 
håndværkere havde som forudsætning for deres 
virke den økonomi, som tog sit udspring i landbru-
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Mejeribestyrer LeifFriis Jørgensen fortæller om mælkens behandling på Broderup Mejeri.

get. En forbindelse som gjorde, at de fleste kunne 
se en linje fra "jord til bord".

Samfundsudviklingen er siden gået i en retning, 
hvor det indimellem kan være vanskeligt at se den
ne forbindelse. For byboere (hvilket fremgår af del 
indledende citat), men vel også for dem, der be
finder sig i den anden ende af kæden; dem, der ar
bejder i landbruget. Det kan være svært, i hvert fald 
som enkeltstående person, at overskue den proces, 
råvaren gennemløber før den lander på forbruge
rens bord.

Ser man på landbrugets store virksomheder, 
har disse i de seneste år gjort en meget stor indsats 
for at forklare forbrugerne, hvad der sker med pro
duktet hos landmanden og under forarbejdning og 
distribution. Her skal blot nævnes, at Arla Foods 
meget omfattende kvalitetsprogram "Arlagården" 
har som et af sine mål at kunne gøre rede for, hvad 
der sker i produktionen hele vejen fra jord til bord.

På Gråsten Landbrugsskole har vi taget tråden 
op. Ikke alene synes vi det er en fremragende ide,

at forbrugerne får mere kendskab til landbrugs
produktion - vi vil også bidrage til at fremtidens 
landmænd holder sig underrettet om, hvad der 
sker med produktet når det forlader produktions
stedet. Vi har i forbindelse med modul la afholdt et 
mindre tema med titlen "fra jord til bord". I reali
teten burde det nok have heddet fra fodring og ud- 
malkning lil ost og smør. Temaet er blevet afsluttet 
med et mejeribesøg. Med forårshoidet var vi på Ste- 
ensgård Herregårdsmejeri på Sydfyn, og i efteråret 
besøgte vi Naturmælk A/S i Broderup. El par gode 
besøg, hvor eleverne blandt andel fik lejlighed lil at 
drøfte, hvilke krav mejerivirksomhederne stiller til 
mælken. I tilknytning til mejeribesøgene har vi 
desuden værel ude hos forskellige mælkeprodu
center, blandt andet for at høre om dyrkning af 
grovfoder.

Så midt i alle vore øvrige aktiviteter, har vi også 
jord til bord-kæden med her på skolen.

Bent Nielsen

27



Modul 2 udlandstur 
til Frankrig 2003

Også i år gik den ene af udlandsturene til det nord
vestlige hjørne af Frankrig. Vi tog af sted tidligt lør
dag morgen d. 3- maj i en ret stor bus, i forhold til 
antallet af deltagere, var der i hvert fald sæder nok. 
Hele denne dag gik med transporten ned gennem 
Tyskland og Belgien, og klokken 21.00 ankom vi 
lidt trætte til hotellet i Rouen.

Næste dag var afsat til besøg på invasionskysten. 
Vi startede med at køre ud til krigsmuseet "D-mc- 
morial" et meget stort og interessant museum, der 
fortalte kystens historie fra 1. verdenskrig og op til

D-dag. Vi så også 2 små film som gjorde et stort 
indtryk på de fleste. Herefter gjorde vi et kort stop 
ved Arromanche, en by ved kysten, hvorfra man 
kan se forsvarsværkerne i vandet og endnu cl stop 
ved den amerikanske kirkegård (1+2). Herefter 
kørte vi til Laval, hvor vi skulle bo på et sportscen
ter de næste par dage.

Om mandagen begyndte det landbrugsfaglige 
program med et besøg på landbrugsskolen i Ma
yenne og to bedriftsbesøg med henholdsvis svin og 
kvæg. Svinebedriftcn (3) var temmelig stor og mo
derne efter franske forhold, og havde også en rigtig 
god produktion, mens kvæggården var mere gam
meldags efter danske forhold (4). På denne ejen
dom var der dog også opdræt af kalkuner, vi kunne 
ikke komme ind i staldene, men så en meget lære
rig video om produktionen.

Tirsdag var vi igen på landbrugsskolen, hvor vi 
havde en fælles time med et hold studerende på 
skolen, der havde været på studietur i Danmark 
året før. Diskussionen handlede især om størrel
sesforskellene på dansk og fransk landbrug og mu
lighederne for at overtage bedrifter. 1 Frankrig er
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der en regel om at unge landmænd har førsteret til 
at købe jord, der kommer til salg, det skabte en del 
debat. Herefter kørte vi ud og så et driftsfællesskab 
med køer og produktion af cidre/calvados.

Onsdag forlod vi Laval, og kørte gennem Loire- 
dalen mod Saumur, en meget flot tur, første stop 
var ved et champignon-museum (5) i en underjor
disk kalkgrube, hvor vi så, hvordan man stadig dyr
ker de mange forskellige slags svampe. Herefter 
besøgte vi endnu en underjordisk kælder, denne 
gang var det dog hos en vinproducent. Besøget slut
tede med prøvesmagning, og mulighed for at købe 
lidt godt med hjem (6). Vi overnattede på et vand
rehjem i Biois, sammen med et hold franske stu
derende. De engelske og få franske gloser blev iv
rigt øvet denne aften...

Torsdag var sidste dag i Frankrig, og den blev 
brugt i Paris, hvor vi ankom midt på dagen. Heref
ter var der tid til at udforske byernes by, de fleste 
var en tur oppe i Eiffeltårnct (7); enkelte fik dog 
højdeskræk midt i køen (eller var det akut modvil
je mod at få muldvarpe-skindet op?!) Vejret var 
perfekt til en bytur og en stille øl på en fortovscafé. 
Igen var der dog enkelte der foretrak del sikre, og 
spiste på McDonald. Klokken 20.00 begyndte vi så 
hjemturen, og næste morgen klokken 9 00 holdt 
bussen i Gråsten igen. Vi synes at det var en rigtig 
god tur, med elever der opførte sig eksemplarisk, 
og var hyggelige at være af sted sammen med.

Erik Lauritsen og Lene Jørgensen.
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En kort genfortælling 
af M2 2003 
studietur til Staterne

Som vanen iro var der sat en uge af lil en studielur 
for Gråstens Modul 2'crc. Det var på forhånd be
stemt, hvilke lande de to forskellige ture skulle gå 
lil, henholdsvis Frankrig og Kina. Dog blev der et 
lille problem med sidstnævnte destination, da det 
område som vi skulle besøge, var stærkt plaget af 
den meget omtalte lungesygdom SARS. Derfor 
måtte der til al tænkes i et alternativ lil Kina, da lys
ten til del SARS-plagede område dalede dag efier 
dag. Der var flere deslinalioner oppe og vende, 
men efter el samlet ø-råd, blev der enighed om at 
turen skulle gå til USA.

Lørdag den 3. maj var så dagen, hvor vi skulle 
"over there". Ihren startede med log fra Gråsten til 
Kastrup. Det må have været noget af et syn for de 
forbipasserende i Gråsten, al se to lærere og en flok 
landbrugsskoleelever stå en halv time, i det man 
kalder øse regnvejr, men vi skulle jo ikke komme 
for sent! Da vi endelig kom til Kastrup, fik vi at vide 
at vores fly var 3 limer forsinket. Så del var godt, vi 
var kommel af sled i god tid. Men der var stadig 
højt humør, turen var jo knap nok kommel i gang, 
så der var ikke plads til sure miner.

Efter endt flyvetur og en bustur på en god time 
ankom vi lil vores første "tilholdssted", som var et 
hotel i byen Rockford, Illinois. På hotellet skulle vi 
mødes med vores guide, som skulle introducere 
ugens program for os. Man har jo visse forestilling
er om, hvordan sådan en guide ville tage sig ud. 
Det eneste vi vidste var, at det var et hunkønsvæ
sen, så der var jo nogle forhåbninger. Men det skul
le hurtigt vise sig at alle de billeder, der røg rundt i 
de forskellige hoveder lynhurtigt faldt til jorden. 
Men man kan jo ikke vinde hver gang ... Men vi fik 
en kort intro, hvorefter vi kørte en tur rundt for at 
se lidt på byen. Det billede vi fik var nok mest af all,

at det var en forholdsvis stor by, men uden det helt 
store liv. Et godt billede vil nok være at tage Kværs 
og gange det med 5000 så har man Rockford. Ih
ren endte ude i el stormagasin, hvor man så havde 
mulighed for at få brugt sit shopping-gen, hvis der 
findes sådan el.

Mandag lagde vi hårdt ud med afgang fra hotel
let kl. 6.00 om morgenen, da vi havde et stramt 
program foran os med en del besøg. Vi startede 
med at køre forbi, hvor John Deere startede sin 
produktion. Efter en kort fotopause gik luren vide
re til næste stop, som var Ronald Reagan's føde
hjem (1). Her kunne der også lige blive tid til at le
ge turister. Dagens næste punkt var en bådtur på 
den kendte Mississippi flod. Højdepunktet på den
ne tur var, da der var nogle, som blev udpeget til at 
være med i en form for et gammelt skuespil. Det 
handlede om, hvordan livet gik på de gamle skibe, 
som sejlede på floden i fortiden. Da vores sejltur 
var vel overstået, skulle vi på det første landbrugs
besøg. Vi krydsede nu over statsgrænsen til Iowa, 
hvor vi skulle besøge en svinefarm. Vi blev vist 
rundt på gården samtidig med at ejeren og hans 
søn fortalte om besætningen, ligesom vi blev orien
teret om problemer ved en beliggenhed tæt ved by
en, generationsskifte og landbrugspolitik. Da gård
besøget var overstået gik turen videre til den lokale 
foderstofforretning, hvor vi blev vist rundt og blev 
sat godt ind i hvordan foderstofbranchen fungerer i 
USA. Med hensyn til priser og restriktioner minder 
det slet ikke om det vi er vant til herhjemme, et ek
sempel kunne være deres brug af Tylan. I USA kø
ber man det i sække â 25 kg, hvor vi køber det i 
små poser å 2,5 kg. Men det vi giver for 2,5 kg kan 
de få 25 kg af derovre. Da rundvisningen var over-
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stået, havde vi ikke mere for den dag, så resten af 
dagen var til fri afbenyttelse. Tiden blev blandt an
det brugt på hygge, shopping eller en lur i poolen.

Tirsdagen startede i teknikkens tegn. Vi startede 
med en rundtur på en John Deere mejetærskerfa
brik (2), hvor vi hørte alt fra a-z om hvordan man 
laver en mejetærsker helt fra bunden. Efter rund
turen blev vi præsenteret for et rigtig John Deere 
auditorium, hvor hver stol var et sæde fra en meje
tærsker, med samtlige funktioner (3). Så der blev 
jo rigtigt trykket og pillet, forestil jer lige en flok 
landbrugsskoleelever i sådant et rum. Da legestuen 
var overstået, vendte vi snuden mod Wisconsin, 
hvor vi skulle besøge landbrugsuniversitetet Platte- 
ville. Der fik vi en rundvisning på universitetets 
Pioneer Farm (4), hvor vi så alt lige fra kalve, der 
havde det meget varmt, maskiner i flere forskellige 
størrelser og svin, der midlertidig var frilandssvin, 
på grund af de var ved at bygge en ny svinestald. Da 
vi havde set farmen, blev vi vist rundt på selve uni
versitetet, hvor vi også fik en gennemgang af ud
dannelsessystemet, samt en god diskussion om 
forskellene mellem amerikansk og dansk land
brug. Besøget sluttede med, at vi spiste aftensmad 
sammen med nogle af eleverne fra deres land
brugslinie. Da vi var i en universitetsby, regnede vi 
med at der var et godt byliv. Da vi havde aftenen 
foran os, valgte vi at begive os ned og udforske by
ens natteliv....

Onsdag morgen slog vi øjnene op til træls regn
vejr. Vejret satte derfor en .stopper for vores plan
lagte besøg, som var en gåtur på The Mound, som 
er et lille "bjerg". Men helt snydt blev vi ikke for 
bjerget, da vi tog en tur forbi med bussen. Efter vo
res regnfulde køretur, skulle vi prøve at spise mor
genmad på en rigtig amerikansk måde med bacon, 
æg og pølser for ikke at forglemme de tunge 
doughnuts. Da vi var blevet proppet med ameri
kansk morgenmad til halsen, fik vi en rundvisning 
på et gammelt ostemuseum i Monroe (5). Efter 
ostemuseet så vi en ethanolfabrik, del besøg fore
gik i bussen, da vi var lidt lidspresset. Da vi var i 
gang med at se og høre om de amerikanske væs
ker, fortsatte vi dagen med el besøg på et lokalt

bryggeri. Her blev vi sat ind i, hvordan de lavede øl
len helt fra bunden. Et plus ved dette besøg var, at 
vi fandt ud af, at det ikke kun er vores danske na
tionalhelt Jodle Birger, der kan det med al jodle. 
Det kunne den gamle brygger altså også, selvom 
han skulle presses lidt. Men vi skulle jo også have 
dagens indsprøjtning af dyr, så luren gik videre til 
Dairy-farm, som er en avlsgård med præmietyr 
(6,7). Og der var vist bred enighed om, at det var 
nogle flotte dyr vi så der. Dette besøg var dagens 
sidste, så endnu engang havde vi en god aften for
an os til fri afbenyttelse.

Torsdag blev del lid til at se lidt nærmere på den 
amerikanske planteavl. Vi skulle besøge en farm, 
der hed Circle G. Farm. Det specielle ved denne 
farm, ud over de store og brutale maskiner, var at 
de brugte GPS som et godt hjælperedskab (8). Men 
farmen beskæftigede sig ikke kun med planteavl, 
de havde også en stor produktion af fedekvæg, som 
vi også benyttede chancen til at slå el smut forbi. 
Ihren gik så videre til en naturudstilling, hvor vi 
havde tid til at gå rundt på egen hånd, så man selv 
kunne se, hvad man følte mest interessant. Tid 
havde vi nok af på dette tidspunkt, så vi gjorde 
holdt ved en golfbane, så vi kunne få trænet lidt 
udslag på træningsbanen (9). Selvom det lyder far
ligt, at lukke 26 elever ud på en golfbane med hver 
deres kølle og hver 30 bolde, kom vi helskindet 
igennem vores lille træning. Men dagen stod i plan
teavlens tegn, så vi besøgte Maplehurst Grain Ele
vator, som er et firma, der opkøber og sælger korn 
samtidig med at de udfører maskinstationsarbejde. 
Dog havde de også selv noget jord, som de dyrkede. 
Det var et besøg der gjorde indtryk på alle, da den 
person, som viste os rundt, var en ung mand, der 
var med på noderne, samtidig med han havde 
plads til en sjov kommentar. Denne aften skulle vi 
på besøg hos et ældre ægtepar, der havde viet deres 
liv til alle mulige gamle antikviteter. Der var alt lige 
fra et klaver, der kunne spille selv, en guldbelagl 
plæneklipper og alle mulige gamle landbrugsred
skaber (10,11).

Fredag startede anden etape af turen. Fra nu af 
skulle vi bo i Chicago og opleve livet i en ameri-
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kansk storby. På vej til det første besøg gik turen 
gennem Chicagos China Town. Dagens første besøg 
var på Chicago Board of Trade (12), hvor vi fik et 
indtryk af, hvordan der arbejdes på en børs, i dette 
tilfælde for handelsafgrøder. Hvis ikke man vidste, 
hvad alle de forskellige fagter som de havde gang i 
betød, skulle man vist bare holde hænderne i lom
men. Da vi havde set og hørt nok af al den handel 
og forvirring, trængte vi til at komme lidt ovenpå 
igen. Så vi besøgte Sear's Tower, som endnu er ver
dens højeste bygning, altså knap 500 m høj. Vi var 
heldige med vejret, så vi nød udsigten. På en rigtig 
klar dag er det muligt at se ud over 4 forskellige 
stater. Efter vores lufttur blev vi indkvarteret på vo
res hotel, som lå meget centralt, hvilket vi nød godt 
af. Da aftenen ikke var programlagt skulle Chicago 
udforskes på egen hånd, det blev gjort på flere for
skellige måder. Blandt andet var der en gruppe, der 
fik en meget billig tur rundt i byen i en stor limou
sine.

at gå på egen hånd, da det eneste vi skulle den dag 
var med flyveren hjem hen på eftermiddagen. Vi fik 
dagen til at gå med diverse shopping og sight se
eing, hvilken var en god afslutning på turen. Da vi 
kom til lufthavnen og skulle tjekke ind, mærkede 
vi den stramme kontrol af passagerne. Alt vores 
bagage blev gennemrodet, for de skulle jo være helt 
sikre på, at sådan en flok danskere ikke var ude på 
numre. Da vi endelig fik os sat i flyveren, var alle 
efterhånden så mørbanket, at kontakterne stille og 
rolig blev slukket over hele linien.

Søndag var vi igen tilbage i lille Danmark, og ef
ter lidt tid i Kastrup satte vi os i toget mod Gray Sto
ne. Dernede vidste vi, at de ventede med varm 
dansk mad, og bare den tanke var nok til næsten at 
få os til at løbe hjem på skolen nede fra stationen.

Alt i alt var det en god tur vi havde "over there" 
trods diverse små ting.

Lørdag startede med, at vi skulle tjekke ud fra 
vores hotel. Ellers skulle vi bare have denne dag til Peter Jubl Olesen
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Gråsten elever på toppen

Gennem tiderne har man hyppigt set tidligere 
Gråsten elever valgt til topposter i landboorganisa
tioner til varetagelse af medlemmers, andelshave
res eller producenters interesser. Man kan vel også 
bruge del moderne udtryk valgt som trendsættere 
for kollegaer.

Det er også tilfældet i øjeblikket og som tidligere 
bliver de citeret og kendt for deres meninger og de 
resultater og problemer, der forekommer i deres 
organisationer.

Men hvem er de og hvad kommer de fra og 
hvordan er det at have indflydelse, ansvar og magt.

Jeg vil præsentere et par af de, der i øjeblikket 
sidder på topposter som formænd for to vidt for
skellige organisationer og spurgt til deres baggrund 
og hvordan blæsten føles på toppen.

Så hermed følger resultatet af besøg hos for
manden for Danmarks Landboungdom Lars Han
sen, Dømmestrup og formanden for Danish Crown 
Niels Mikkelsen, Hjerm.

Lars Hansen, Højby
Jeg mødte Lars Hansen en råkold oktoberdag på 
Holmelund ved Dømmestrup på Fyns land. Stedet 
emmede af aktivitet og travlhed, hvilket ikke kan 
undre, da man var midt i opførelsen af bygninger 
til 600 søer. Gården har et jordtilliggende på 35 ha, 
men derudover har Lars også sit fødehjem Højlund 
ved Højby med 45 malkekøer. Han har et samlet 
jordtilliggende på 100 ha og har altså ikke helt har
moni mellem areal og produktion. Det er dog ikke 
svært i det pågældende område at få gylleaftaler for 
at opfylde harmonireglerne. Han klarer i øjeblikket 
arbejdet ved hjælp af en modul 2 elev og en fuldt 
uddannet driftsleder. Da han ydermere netop for 
et par uger siden, var blevet far for første gang, føl

te jeg mig meget beæret over, at han havde et par 
timer tilovers til en snak med mig, dog til tider af
brudt af mobilen, når organisationsmæssige 
spørgsmål skulle afklares.

Lars Hansen i arbejdstøjet

Lars kender flere landbrugsskoler indefra. Grund
uddannelse på Korinth, modul 2 og 3 på Vejlby og 
modul 4 på Gråsten. Modul 4 var efter hans me
ning det mest geniale og toppen af oplevelse i hans 
uddannelse. Netop det sociale og faglige samarbej
de han oplevede med kammeraterne på modul 4 
efter den entusiasme og det venskab han tidligere 
havde opbygget i de første år fra 1993 i lokalfor
ening, senere i regionen og endelig i repræsentant
skabet gav ham mod til at engagere sig i debatten 
og gav lyst til at følge opfordringen til at stille op til 
kampvalg om formandsposten i Danmarks Land
boungdom i år 2000. Lars føler det som en fordel,
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at der var kampvalg. Det bevirker, at man gør eks
tra for at overbevise, at del alligevel var det rigtige 
valg. "Jeg har ikke været bange for at sælge land
boungdommen udadtil. Måske var det derfor, al 
det blev mig", siger Lars. På spørgsmålet om, hvor 
han hentede inspirationen fra, fandt han det svært 
at placere det på el enkelt punkt. Organisationsar
bejdet er i høj grad et teamwork, hvor inspiratio
nen først og fremmest er de nærmeste bestyrelses
kollegaer, men de mange input fra lokalområderne 
er jo vitale i arbejdet.

Ellers oplever Lars arbejdet i en hovedorganisa
tion som en hårfin balance, når linier skal udstik
kes for foreningens politik og rådgivning for unges 
udlandsophold, etablering m.v.. Og som han siger 
med (ankerne på de øvrige interesseorganisatio
ner: "Man lærer i et sådant arbejde kompromisets 
kunst". At være ungdommens mand som etableret, 
har han aldrig følt som en vanskelighed. Man vur
derer jo og tager stilling ud fra sit erfaringsgrund
lag. Og erfaring har han uddannelsesmæssigt og 
som etableret og har derudover også et års rejseer- 
faringjorden rundt.
Om kontakten til regionerne, fortæller Lars, at den 
kan næppe tænkes bedre. Det skyldes selvfølgelig 
mange ting. Men en af de enkeltheder, der er ind

ført i Lars' tid som formand er mødeformen, når 
der f.eks. holdes landsmøde. Her står man ikke i 
enden af et lokale og taler til de fremmødte, men 
deltagerne fra de enkelte regioner sidder i stjerne
form omkring et midterbord, hvor ledelsen er pla
ceret. Det giver en helt anden og bedre kontakt og 
dermed også bedre debat med betydeligt flere del
tagere. Man får fornemmelsen af, at man taler med 
og ikke til deltagerne.

I en snak om hans fremtidsvisioner for land
boungdommen, kom vi naturligt ind på det, der ef
ter hans mening ikke er tilfredsstillende og som 
desværre er i en forkert udvikling: Der bliver færre 
og færre gode læresteder for de vordende land
mænd, ikke blot fordi, der bliver færre landbrug, 
men de moderne landbrug er ofte ikke tilstrække
ligt gearet som uddannelsessteder, men som godt 
betalte arbejdspladser. En stor og vanskelig opgave 
for Danmarks Landboungdom i dag og fremover.

Det er jo ikke nødvendigvis lykken at gå alene 
under sin uddannelse på en ejendom. Større be
drifter giver bedre muligheder for gode oplevelser i 
uddannelsen, delle belæres Lars om i del bygge
sjak, der i tiden er i gang på Holmegård og han for
tæller, at det er hans drøm, at hans bedrift i fremti
den har 2 til 3 mand ansat.

Lars foran sil nybyggeri men også herfra kan formandsjobbet passes
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Lars er ikke overbevist om rigtigheden af den li
berale udvikling i landbrugsskole strukturen. Gif
termål mellem mindre søgte skoler og andre ud
dannelsesinstitutioner eller andre forsøg på at ud
sætte udsultning, er ikke en korrekt løsning og 
synd for de pågældende skoler. Samtidig vanskelig
gøres forbindelsen fra organisationen til nogle lo
kalområder og grupper.

Til foråret 2004 går Lars af som landsformand. 
Arbejdet på den hjemlige bedrift skal prioriteres 
op,

"Men det har været sjovt og interessant og den 
store oplevelse i de 4 år har for mig nok været det 
netværk, man her får bygget op, indadtil i forening
en og udadtil til andre interesseorganisationer og 
politikere. "Det har været fantastisk", slutter han 
af.

tygge™ skal startes når priserne er i bund, 
så det gør Lars ■ og håber på succes for vores 
næste gæst.

Niels Mikkelsen, Hjerm
Volstrups trelængede hovedbygning liggende højt 
på et firsidet voldsted helt omgivet af vandfyldte 
voldgrave og med udsigt ud over Venø bugt i Lim
fjorden, med avlsbygninger udenfor voldgraven og 
en historie, der går tilbage til året 1313, kan vel si
ges at være en passende hjembase for formanden 
for Europas største koncern på slagteriområdet.

Niels og Charlotte Mikkelsen foran Volstrups 
statelige hovedbygning

Men Niels Mikkelsen har ikke mistet jordforbin
delsen. Rolig og lun sidder han en solfyldt dag i no
vember i en af hovedbygningens smagfuldt indret
tede stuer og fortæller sin gamle lærer fra Gråsten 
Landbrugsskole om det at være valgt til en så an
svarsfuld post. Og Volstrup er hans hjembase i 
egentlig forstand, ikke noget med lejlighed eller 
kontor i Randers eller København, men udenfor 
møder og rejser kan han træffes her.

Og det har han kunnet siden 1972, da opholdet 
på Gråsten var slut. Faderens sygdom gjorde, at 
generationsskiftet var forestående, så han vendte 
hjem. Men i 1972 traf Niels så også Charlotte, der, 
som han fortalte mig, blev min afløser som hans 
støttepædagog, og har været det siden. 2 døtre og 
en søn har de fået, men hvordan det næste genera
tionsskifte vil blive, er endnu ikke afklaret.

Og hvorfor sidder Niels så i det formandsjob i 
dag ? "Tilfældiglteder", siger han, " men selvfølge
lig, kan man ikke holde mund og viser man en 
interesse for erhvervsspørgsmål og organisa
tionsarbejde, så risikerer man jo at blive valgt." Og 
ret hurtigt kom Niels ind i landboforeningens be
styrelse og har også en overgang været dens for
mand. Uden selv at have sigtet på et arbejde i slag
teriorganisationen, blev han af andre sidst i 80'er-
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Pä Volstrup må der broer til for at komme tørskoet til middagsmaden

ne opfordret til at lade sig vælge til en post i Vestjys
ke Slagteriers bestyrelse og så gik det slag i slag og
så med interessen for dette arbejde. Næstformand i 
1992 og formand i 1995 og ved fusionen i 1998 
flaskede det sig så sådan, at han blev formand for 
det nye Danish Crown.

"En formand skal ikke have kontor på direk
tionsgangen", siger Niels, "man skal have respekt 
for den deling, der er. Direktionen har ansvaret for 
den daglige drift og sidder man på et kontor ved si
den af den administrerende direktør, bliver man 
trukket ind i enkeltheder og det mener jeg ikke, 
man skal. Men en tæt kontakt er selvfølgelig nød
vendig og en sådan har vi."

Inspirationen til arbejdet som formand er Niels 
ikke i tvivl om hentes i det netværk, der opbygges til 
de utroligt mange mennesker man træffer inden
for og udenfor erhvervet, internationalt, kommer
cielt og til den folkevalgte side. Ikke mindst de 
mange kredsmøder føler både direktion og for
mand er et vigtigt forum, både til at få kanaliseret 
synspunkter ud til medlemmerne, men også at få 
vigtige input med tilbage. Det er en intens ople
velse, men også sjov og spændende at møde 3000 - 
4000 mennesker på 24 kredsmøder i løbet af de
cember måned og man har følelsen af, at få noget 
med hjem. Og det er tillige vigtigt at lå tydeliggjort

at selvom firmaet og organisationen er blevet stor, 
er ledelsen ikke længere væk, end der er hen til 
telefonen, hvis et vigtigt spørgsmål brænder på.

På spørgsmålet om, hvordan det er at være i en 
magtposition, gør Niels opmærksom på, at sådan 
tænker man ikke. Tider hvor enkeltpersoner styre
de en flok nikkedukker er for længst forbi. Kun ev
ner til at formidle et samarbejde, så de rigtige be
slutninger træffes tæller, ellers bliver man ikke i et 
sådant job.

"Danish Crown er blevet stor, men folk forstår 
godt, at det er nødvendigt i dag for at klare opgaver
ne. Men jeg mener, det er lykkedes at opbygge et 
system, så folk ikke synes, der er langt for at lå 
synspunkter frem og få indflydelse. Her skal også 
nævnes repræsentantskabet på 250 mennesker, 
der har en aktiv opgave i at knytte informationer 
begge veje," fastslår Niels Mikkelsen.

Når en gigantvirksomhed lukker afdelinger og 
etablerer nye, berører det en masse mennesker på 
godt og ondt. Hvordan føles det?

Her pointerer Niels nødvendighedens lov, og det 
er det man skal sørge for bliver forstået. Danish 
Crown konkurrerer med 70 % af produktionen på 
verdensmarkedet og produktionsapparatet skal 
være i top. Niels har det godt med, at man gør me
get ud af at lå dette forklaret. Man svigter ikke
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medarbejderne og har et professionelt apparat kø
rende, så de menneskelige konsekvenser bliver tå
lelige.

Til spørgsmålet om Danish Crown vil vokse sig 
endnu større, er Niels ikke i tvivl om, at det vil ske. 
Men det er især på forædlingen af produktionen vi 
kommer til at se udvikling. I dag videre forarbejder 
firmaet kun 40 % af råvarerne og her er der virke
lig meget at hente. Men til spørgsmålet om det er 
noget der vil ske her i landet, er svaret stort set, 
Nej. Nærhed af aftagere og omkostningsniveau er 
afgørende faktorer her.

"Men det er et paradoks, at vi sidder her i et høj
omkostningsland og skal eksportere så stor en del 
af vor produktion til lande med betydelig lavere 
omkostninger - og kan gøre det."

Volstrup har et jordtilliggende på 250 ha, hvoraf 
ca 200 ha er under plov, resten er skov og stran
deng. Skoven er Danmarks vestligste større løv
skov. I staldene produceres ca 9000 slagtesvin år
ligt og til at klare det hele har Niels Mikkelsen en 
enkelt uddannet mand. Efter sigende var han den 
mest nervøse, da Niels skulle genvælges, så godt 
befinder han sig i denne funktionærstilling.

Anton Mortensen
Skal der skæres igennem har Niels hjælp at 
hente på væggen derhjemme
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Elevforeningen 2003

Vi kan i elevforeningen "Gråsten Elever" berette om et medlemstal på ca. 2300 medlemmer hvilket vi er me
get stolte af. Vi håber og forventer at vi også i fremtiden kan opretholde dette medlemstal, hvilket der er go
de muligheder for, da Gråsten Landbrugsskole er en af de mest foretrukne landbrugsskoler i Danmark. I 
disse år er der en del af de som har tegnet 10 års medlemskab, som går over til at have et almindeligt med
lemskab i foreningen. Vi er i bestyrelsen meget glade for at de fleste af disse medlemmer ønsker, at fortsæt
te deres medlemskab efter 10 års perioden. Som sagt er Gråsten landbrugsskole en af de mest foretrukne 
skoler, hvilket vi fra bestyrelsens side synes er meget flot, da man for det meste hører om faldende elevtal på 
landsplan.

Vi forstår naturligvis elevernes valg når vi ser skolens rammer, personalets kvaliteter og det morderne 
landbrug som der hører til skolen. Vi synes også skolen er god til at tilpasse sig den tid vi lever i, samt ind
rette undervisningen herefter, hvilket de skal have meget ros for.

Elevmødet blev i år afholdt den fredag 6. juni som altid startede dagen for jubilarerne, som noget nyt hav
de vi inviteret 30 års jubilarerne, hvilket der blev taget godt i mod. Jubilarsammenkomsten forløb som sæd
vanligt særdeles godt. Til elevmødet kunne det på grund af tidspunktet lige op til Pinse, ikke lade sig gøre at 
finde en foredragsholder, det er derfor heldigt at vi har en forstander som Peder Damgaard, der kan træde 
til og gøre det til en interessant eftermiddag for de fremmødte.

Efter foredraget af Peder holdt vi generalforsamling i Gråsten Elever.

På valg var: Benny Bonde og Peder Ellegaard, de blev begge genvalgt.
Anders Jessen er ny årgangsrepræsentant.
Thorkild Brusch blev genvalgt som revisor.

Anton Mortensen kunne berette om et flot økonomisk resultat i foreningen.
Som erstatning for Birgit Paulsen i bestyrelsen er Bent Nielsen blevet valgt til at repræsentere skolen. 

Hans primære opgave er at sørge for indslagene til elevskriftet fra skolen.
Om aftenen var der fest for de unge med live musik, festen forløb godt, men tilslutningen var ikke for 

god. Tidspunktet for en elevfest om sommer har vi erfaret ikke er så god, da der er stor konkurrence fra di
verse festivals og lignende. Vi har derfor valgt ikke at holde en fest i forbindelse med elevmødet næste år, 
men måske på et andet tidspunkt. Desuden bliver elevmødet heller ikke en fredag, da det er lettere at finde 
en foredragsholder på en anden hverdag. Se program for elevmødet i elevskriftet. Vi håber at mange vil be
nytte sig af muligheden for at besøge skolen i forbindelse med elevmødet 2004.

Til slut vil jeg på Gråsten Elevers vegne ønske alle en glædelig jul samt et godt nyt år.

For Gråsten Elever, Peder Ellegaard
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Elevmøde 2004
Elevmøde 2004 afholdes onsdag d. 2. Juni 2004 Kl. 15
(Bemærk den ændrede ugedag)

Samtidig indkaldes til generalforsamling i foreningen "Gråsten Elever" 
Dagsorden ifølge vedtægterne.

Program for elevmødet:
Velkomst og kaffe
Orientering om skole og gård
Foredrag
Generalforsamling i foreningen "Gråsten Elever"
Middag

Jubilarsammenkomst 2004

Nedenstående årgange indbydes til sammenkomst onsdag d. 2. Juni kl. 10.30
1933-34,1943-44,1953-54,1963-64,1973-74,1978-79 og 1994

Når tiden nærmer sig vil alle, der står i foreningens kartotek få en personlig indbydelse. Mange er gledet ud 
i årenes løb, men de er selvfølgelig også velkomne. Derfor hjælp os med at kontakte disse, så vi kan blive så 
mange som muligt.

Gråsten Elevers bestyrelse:
Valgår Elev år
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2003 Peder Ellegaard, Aabenraa, Formand 1997
2002 Jørgen Bonefeld, Nordborg, Næstformand 1996
2003 Benny Bonde, Marstrup 1978-79
2002 Johannes Demant, Søvang 1981-82
1999 Palle Schmidt, Nordborg 1999
2000 Jens Chr. Marcussen, Stenlille 2000
2001 Peter Philipsen, Sønderborg 2001
2002 Anders jessen, Nordborg 2002
2002 Anton Mortensen, Gråsten, Sekretær



Regnskab 2002/2003

Sammendrag af regnskab 2002/2003

Kontingenter 
Overf. 10 års konto
Renter
Tilskud fra GL

Indtægter
153.300,00

16.000,00
1.892,93
5.000,00

Udgifter

176.192,93 176.192,93

Porto 35.659,75
Elevskrifter 76.898,75
Gebyrer 532,00
Kort/Kuverter/Papir 6.343,14
Sekretariat 12.000,00
Overført til invest.konto 22.379,14
Overskud 22.380,15

10 års kontingenter

Beholdning 01.05.02
Renter
Overført til drift
Gebyrer
Beholdning 30.04.03

56.060,29
1.252,01

57.312,30

16.000,00
15,00

41.297,30
57.312,30
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Beholdninger
01.05.02 30.04.03

Sydb. Halvårskonto 117.980,60
Sydb. Halvårskonto 56.060,29
Sydbank checkkonto 10.927,42 9.037,73
BG bank 18.266,71 7.082,01
Redukt. 10 års konto 14.762,99
Sydb. Halvårskonto 153.435,14
Sydb. Halvårskonto 41.297,30
Sydb. Halvårskonto 22.379,14
Årets resultat 44.759,29

247.994,31 247.994,31

Konsulent Hans Hansens Mindelegat

Obligationer 01.05.02
Bankbog 01.05.02

Renter
Depotgebyr
Bogkøb
Sydinv. Dannebrog 30.04.03
Bankbog 30.04.03
Oversk. v. obligat.hand.

26.046,16
15.239,43

1.604,82
233,75

1.543,50
39.949,59

1.484,65
321,08

43.211,49 43.211,49

Jubilarsnak
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Elevliste 2003

Modul 1A, August 2003
Alice Andresen Nybølnorvej 1 6310 Broager
Niels Chr. Rosenberg Beukcl Dannevang 1 6100 Haderslev
Frederik Blaudzun Kiskelundmarkvej 6 6340 Kruså
Jesper Bork Sundparken 5 6100 Haderslev
Thomas Krag Burba Barsmark Bygade 111 6200 Åbenrå

Daniel Christensen Ringtvedvej 12,Maugstrup 65OO Vojens
Jesper Christensen Stjerneparken 55 6300 Gråsten
Michael Christensen Ringtvedvej 12,Maugstrup 6500 Vojens
Claes Christiansen Frifeltvej 18 6780 Skærbæk
Martin Christiansen Manhøj 2B,Avnbøl 6400 Sønderborg
Tommy Clausen Abterp 34 6261 Bredebro
Christian Clement Engvej 25 6094 Hejis
Simon Dahl Frydendalvej 61,Vejbæk 6330 Padborg
Klassjan Dekker Branderupvej 20 6240 Løgumkloster
Bart Demmer Rudebækvej 2 6500 Vojens
Ronni Herum Ebsen Nybølvej 15,Hjordkær 6230 Rødekro
Bitten Frederiksen Skovbyvej 58 6100 Haderslev
Torben Fries Loutrup Veslermark 16 6360 Tinglev
Torben Grevy Siltoftvej 38 6280 Højer
Anne Dorthe Holm Hansen Krarupvej 53 5771 Stenstrup
Brian Hansen Lindevej 4 1 th,Over Jerstal 65OO Vojens
Lea Hansen Havremarken 75AHolbøl 6340 Kruså
Michael Baden Hansen Højtoft 56, Kværs 63OO Gråsten
Dan Hartmann Blansskowej 18,Blans 6400 Sønderborg
Steffen Thor Hauge Kongeåvej 87 6600 Vejen
Christian Jannsen Poppenbølvej 1 6280 Højer
Rcnejefsen Søndervang 22 6261 Bredebro
Mai-Britt Lundrup Jessen Nørbyvej 47, Løjt 6200 Åbenrå

Dennis Demuth Johannsen GI. Åbenråvej 2 6360 Tinglev
Thomas Elkjær Kallestrup Veslerende 54,Ballum 6261 Bredebro
Monica Jessen Keller Kløvermarken 23 6230 Rødekro
Rasmus Kjærgaard Midtenborgvej 1 6240 Løgumkloster
John Asmus Kock Anderupskowej 2 6070 Christiansfeld
Karsten Møller Lassen Gyden 25,Fynshav 6440 Augustenborg
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Jannie Martensen-Hansen Bjerndrupvej 22,Bjerndrup 6200 Åbenrå

Mariann Schjødt Mikkelsen Snerlevcj 13 6000 Kolding
Lena Møller Præstevænget 12 6280 Højer
Rene Møller Kromai 109,Løjt Kirkeby 6200 Åbenrå

Roar Nielsen Oksevejen 9 6360 Tinglev
Christina Nissen Bredevad Byvej 1 6372 Bylderup-Bov
Daniel Petersen Højervej 1 6280 Højer
Mikael Petersen Nørrehedevej 2,Østerby 6280 Højer
Steven Petersen Mjangvej 36 6470 Sydals
Karsten Lund Pors Ladegårdvej 12 A 6500 Vojens
Jan Beck Rasmussen Allerup Nord 1 6520 Toftlund
Simon Christian Roth Hjolderupvej 6 6392 Bolderslev
Thyge B. Simonsen Flovtbygade 17 6100 Haderslev
Jcnsak Scriphrom Bowej 23 6534 Agerskov
Nils Støhs Revsøgårdsvej 3 6560 Sommersted
Nina Egeris Svendsen Brennerpasset 28 6OOO Kolding
Rasmus Lynggaard Thuesen Roagervej 356 6760 Ribe
Daniel Rolf Tøile Sviegade 34 6740 Bramming
Lars Vestergaard Vestergade 58 6500 Vojens
Sara Westergaard Stenderup 6 6400 Sønderborg
Mian Cheng Xin Højskolevej 4 6340 Kruså

Modul 1A, marts 2003
Niek Aafjes Grøngårdvej 24, Sæd 6270 Tønder
Ken Andersen Nørreskovparken 103 6200 Åbenrå

Mads Kortbek Andersen Svennesmølle 2 6470 Sydals
Thomas Bendorff Skovrupvej 10 Frørup 6070 Christiansfeld
Michael Bonde Rensbygade 4 6372 Bylderup-Bov
Simon Magnus Conradsen Bork Favrvrå Bygade 9 6070 Christiansfeld
Torsten Christiansen Mysundevej 11 6400 Sønderborg
Michael Hansen Damm Lysabildgade 38 6470 Sydals
.Anne Marie Duus Parkgade 63 6400 Sønderborg
Gry Haahr Sønderbyvej 3A 6510 Gram
Sune Hallberg Kragstedt-Moor 4 D24997 Wanderup
Tina Hansen Solerupvej 3,Hostrup 6270 Tønder
Gerth Petersen Holm Sodegade 19 6100 Haderslev
Thomas Jeppesen Dejerhøj 3,Ketting 6440 Augustenborg
Chresten Ellitgård Jørgensen Kvanløkke 10 6430 Nordborg
Klaus Kaad Padholm 10,Fynshav 6440 Augustenborg
Thomas Timmermann Kock Nørreskowej 35 6430 Nordborg
Dennis Kristensen Vælddalen 25 8370 Hadsten
Karsten Lehmann Vemmingbundvej 19 6310 Broager
Ib Madsen Ringgade 30,Magstrup 6500 A'ojens
Henrik Nissen Skovfennen 5 6360 Tinglev
Jørn Nissen Tingbjerggård, Tingbjergvej 10 6230 Rødekro
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Brian Petersen
Jan Petersen
Henriette Pustelnik
Jes Philip Schmidt 
Anders Bender Thomsen 
Peter Christian Vilmun

Blæsbjergvej 29,Tbmbøl 
Kassøvej 6O,Kassø
Bojskovskov 19 
Andholmvej 7,Andholm 
Hawejen 50
Lintrup Skovvej 4

6200 Åbenrå

6230 Rødekro
6400 Sønderborg
6230 Rødekro
6100 Haderslev
6660 Lintrup

Modul IB 2003, oktober
Hans Erik Andersen Skovsbjergvej 8 6520 Toftlund
Jakob Laut Andersen Grydhøj 26 5400 Bogense
Michael Andersen Hovvejen 8,Hejningc 4200 Slagelse
Sergiy Andriychuk Fiskbækvej 15 63OO Gråsten
Thomas Bendorff Skovrupvej 10 Frørup 6070 Christiansfeld
Kenneth Lemdie Bergholdt Overbyvej 1 6520 Toftlund
Michael Bonde Rensbygade 4 6372 Bylderup-Bov
Brian Breede Dyrkobbel 138 63OO Gråsten
Marlin Buch Hjortvadvej 3,0diskroge 6580 Vamdrup
René Hedegaard Carstensen Nørregårdvej 5,Ravsted 6372 Bylderup-Bov
Anita Christensen Gammel Brovej 2A 6440 Augustenborg
Mette D. Christensen Abtcrp 26 6261 Bredebro
Jacob Christiansen Småkærvcj 70B 6100 Haderslev
Martin Kindt Clausen Holmskovvej HA 6430 Nordborg
Irina Dzyba Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Lorenz Bohsen Frisk Skasl 60,Hedehuse 6261 Bredebro
Christina Gaba Nr. Landevej 16,Kegnæs 6470 Sydals
Nicolaj Greve Hydevadvej 56 6230 Rødekro
Sune Hallberg Kragstedt-Moor 4 D24997 Wanderup
Benjamin Hansen Krogen 9,Balslev 5592 Ejby
Michael Hansen Damgade 18,Holm 6430 Nordborg
Thorbjørn Hattens Blåbjergvej 3 6270 Tønder
Ricki Hemmje Nr. Vilstrup Bygade 75 6100 Haderslev
Gerth Petersen HolmSodegade 19 6100 Haderslev
Nina Højmose Højmarken 18 63IO Broager
Martin Grodon Iversen Linevej 24, Bedsted 6240 Løgumkloster
Gitte Jensen Hvedemarken 2,Rinkenæs 63OO Gråsten
Gitte Jensen Præstevænget 30 6280 Højer
Helle Dyrhave Jensen Sildal 24 6510 Gram
Morten Jensen Morbærhegnet 32 II 6400 Sønderborg
Rasmus Skøtt Jessen Skovrupvej 12,Frørup 6070 Christiansfeld
Chresten Ellitsgård Jørgensen Kvanløkke 10 6430 Nordborg
Klaus Kaad Padholm 10,Fynshav 6440 Augustenborg
Mads Søndergaard Knudsen Hajstrupgade 31 6100 Haderslev
Thomas Timmermann Kock Nørreskovvej 35 6430 Nordborg
Dennis Kristensen Vælddalen 25 8370 Hadsten
Nicki Enemark Kristensen Ringgade 25 C.Maugstrup 65OO Vojens
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Michael Köhn Møllevej 7,Visby 6261 Bredebro
Søren Larsen Bogensevej 68 5464 Brenderup Fyn
Karsten Lehmann Vemmingbundvej 19 6310 Broager
Morten Lydiksen Gærupvej 22 6280 Højer
Jens Madsen Lindsnakkevej 47 6200 Aabenraa
Kasper Kamp Madsen Kærhaven 8c, 1 t.h. 6400 Sønderborg
Anna Mathiesen Stevninggade 17 6430 Nordborg
Patrick Møller Perbølvej 35,Perbøl 6392 Bolderslev
Jesper Lyngbak Nielsen Stormsgårdevej 15 6392 Bolderslev
Kjerstine Nielsen Hjartbro Byvej 3 6541 Bevtoft
Henrik Leonhardt Nissen Kirkebjergvej 13 6541 Bevtoft
Jesper Olsen St. Selskærvej 4 6560 Sommersted
Morten Bloch Olsen Sandvej 31 6430 Nordborg
Kristian Pedersen Lillemadevej 3 6430 Nordborg
Michael Juhl Pedersen Hjortebrovej 55 2 sal. tv. 6100 Haderslev
Brian Petersen Blæsbjergvej 29,Tumbøl 6200 Åbenrå

Christian Bejer Petersen Debelvej l,Lindknud 6650 Brørup
Jan Petersen Kassøvej 60,Kassø 6230 Rødekro
Matthias Aleksander Petersen Rytterbakken 12,3. tv. 3000 Helsingør
René Petersen Storde 3 6261 Bredebro
Torsten Rasmussen Kløvervej 4,Øster Højst 6240 Løgumkloster
Jakob Snedker Hørløkkevej 5,Råde 6100 Haderslev
Anita Pauline Sombray Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Timo Symonowski Hyndingvej 14 6372 Bylderup Bov
Allan Sørensen Havrebækvej 7,Gøtterup 6520 Toftlund
Kristine Heilskov Sørensen Svanemosevej 2 6580 Vamdrup
Anders Bender Thomsen Havvejen 50 6100 Haderslev
Ole Thyssen Gyvelvej 36 6780 Skærbæk
Peter Christian Vilmun Lintrup Skovvej 4 6660 Lintrup

Modul IS, 2003
Lars Andersen Stokkebækvej 12 5874 Hesselager
Kurt Asmussen Pebersmarksvej 31 6372 Bylderup-Bov
Jesper Buhl Stubdrup Kirkevej 200 7100 Vejle
Anette Bøjskov Bjerndrupvej 1 6560 Sommersted
Ann Esbensen Folden 8A 5871 Frørup
Ditte Grotum Frost Præsteskoven 30, 213 6200 Åbenrå

Lene Gadgaard Bro Klintvej 14,Fjand 6990 Ulfborg
Simon Hansen Skovvej 9 4684 Holme-Olstrup
Esben Hjorth Snogbæk Nederby 6400 Sønderborg
Svend Kjær Jensen Fakkegrawej 10 7140 Stouby
Charlotte Jessen Lillebjergvej 1A, Rangstrupgaarde 6534 Agerskov
Henrik Junker-Hansen Kærløkke 11,Hørup 6470 Sydals
Niels Christoffer Larsen Ecco All, 4,Leosalle 15 6270 Tønder
Malene Kraag Lylhje Skolevænget 19 a 1. 9- 6200 Aabenraa
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Christian Winther Madsen Bredalvej 35 9210 Alborg S0
Martin Lambert Pedersen Kielsbjergvej 12,Bovmp 6200 Åbenrå
Heine Slyk Søe Novej 24 6950 Ringkøbing

Modul 2,2003
Brian Laut Andersen Grydhøj 26 5400 Bogense
Peter Korsbæk Holst Andersen Vesteryvej 22 9700 Brønderslev
Lars Andresen Skolevænget 9, Nybøl 6400 Sønderborg
Tom J. Andresen Hesteløkken 5A 6340 Kruså
Camilla Bak Uge Bygade 15,Uge 6360 Tinglev
Gert Beuschau Hærvejen 71,Gejlå 6330 Padborg
Vibeke Buhl Bowej 26 6534 Agerskov
Henrik S. Christensen Grøngrøftvej 2,Grøngrøft 6200 Åbenrå
Ryan Lindahl Christensen Kirkebjergvej 7 65IO Gram
Kasper Clausen Frydendalsvej 11 6800 Varde
Jan Christian Damgaard Stubbum Landevej 64 6070 Christiansfeld
Christian Damsgaard Vendelbogade 64, 1. sal 9800 Hjørring
Linette Godbersen Lambjergmølle 5 6470 Sydals
Erna Haid Smedegade 31,Roost 6535 BranderupJ.
Malene Hamann Ahlmannsvej 62, 2. sal 6400 Sønderborg
Anders Riemann Hansen Hydevadvej 2 6230 Rødekro
Kristian Hjort Haderslewej 34 6500 Vojens
Didde Høeg Kokliøjvej 1 6430 Nordborg
Henningjakobsen Djernæs Strandvej 26 6100 Haderslev
Thomas Lassen Jensen Faustrupvej 17A 6070 Christiansfeld
Jan H.Johansen Bålstedvej 2 6535 Branderup
Henrik Jørgensen Degnevænget 1 l.th. 63OO Gråsten
Marcel E.van Kippersluis Vinkelvej 9,Arild 6520 Toftlund
Teddy Bock Knudsen Byvej 2,"Hjerpsted" 6280 Højer
Frede Kolb Grænsevejen 86,Lille Jyndevad 6360 Tinglev
Tina Kolb Stevningnordvej 3 6430 Nordborg
Jan Kolbeck Blæsbjergvej 27,Tombøl 6200 Åbenrå
Jacob Nørgaard Lauridsen Kromai 24,Løjt Kirkeby 6200 Åbenrå
Simon Laursen Nilriskærvej 10 6534 Agerskov
Jette Lund Nedergaden 12,Miang 6470 Sydals
Kristian Lund Rambøgevej 16A,Pøl 6430 Nordborg
Jacob Madsen Nr. Vedby Kirkevej 25 4840 Nørre Alslev
Berndt Mamsen Toghale 1 6270 Tønder
Bjarke Martensen Hejselvej 7 6372 Bylderup-Bov
Rikke Matthiesen Turøvej 12 6430 Nordborg
Carsten Mikkelsen Melgaard Hedegårdsvej 29 6760 Ribe
Freddyjohnsen Mortensen Hellevadvej 81,Egvad 6230 Rødekro
Britta Møller Sandved 17 6200 Åbenrå
Thomas Niemann Kelstrup Bygade 42 6100 Haderslev
Carsten Ohmann Hyrupvestmarksvej 20 6520 Toftlund
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Peter Juhl Olesen Aalborgvej 55 9700 Brønderslev
Chresten Petersen Grænsevejen 102,Rens 6372 Bylderup-Bov
Tanja Okholm Petersen Skyttehusvej 10 A 6330 Padborg
Ole Rudolph Rangstrupvej 13 6534 Agerskov
Lars Peter Schmidt Abterp 17 6261 Bredebro
Allan Schrøder Gravlundmarkvej 1 6240 Løgumkloster
Lasse Schrøder Vestervang 14 6240 Løgumkloster
Erik Scidelin Todsbøl 27 6261 Bredebro
Søren Bendesen Sørensen Gærupvej 24 6280 Højer
Preben A. Thygesen Hestløkken 5A,Østergejl 6340 Kruså
René Toftebjerg Hjartbrovej 17 6541 Bevtoft
Randi Westergaard Tørningvej 18,GI. Ladegård 6500 Vojens
Jens Winge-Petersen Langdrætgård, Astrup 6100 Haderslev

Modul 3,2003
Birthe Andersen Brovej 17 4592 Sejerø
Rasmus Andresen Rugbjergvej 30 6230 Rødekro
Allan Berg Koldingvej 29A,Taps 6070 Christiansfeld
Christen Ernst Christensen Bygaden 40, Asserballe 6440 Augustenborg
Morten Christensen Sandbjergvej 107A 6400 Sønderborg
Mads H. Dau Augustenborg Landevej 89A 6400 Sønderborg
Steen Duus Sarupvej 36 6470 Sydals
Tom Schou Bergholt Eskildsen Søndervænget 58 6230 Rødekro
Karina Eckholdt Geerthsen Kassøvej 56 6230 Rødekro
Linette Godbersen Lambjergmølle 5 6470 Sydals
Anders R. Hansen Bygaden 36,Asserballe 6440 Augustenborg
Jørn Hansen Sønderhedevej 60 6780 Skærbæk
Jens Chrestian Jensen Lillemommarkvej 35 6470 Sydals
Peder Kristian Jensen Neffeskowej 5 6230 Rødekro
Leif W. Just Præstevejen 1 9940 Byrum
Marcel E.van Kippersluis Vinkelvej 9,Arild 6520 Toftlund
Teddy Bock Knudsen Byvej 2,Hjerpsted 6280 Højer
Esben Sveidahl Lauridsen Stationsvej 42,Hovslund st. 6230 Rødekro
Hans Peter Lildholdl Barsøvej 71,Løjt 6200 Åbenrå
Ole Munch Serridslewej 41 8700 Horsens
Jakob Nielsen Løgumklostervej 20,Svejlund 6230 Rødekro
Søren Nielsen Kvindlundvej 8 6240 Løgumkloster
Lisbeth Petersen Vestergade 68 C 6270 Tønder
Lise Marie A. Petersen Ahlmannsvej 40 st. tv. 6400 Sønderborg
Tommy Petersen Fogderupvej 17 6372 Bylderup-Bov
Lars Peter Schmidt Abterp 17 6261 Bredebro
Michael Van Deurs Schmidt Åbenråvej 165 6360 Tinglev
Allan Schrøder Gravlundmarkvej 1 6240 Løgumkloster
Klaus Schulz Fiskbækvej 15. vær. 86 6300 Gråsten
Torben Skov Grønningen 10, Smedeby 6340 Kruså
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Allan K. Sørensen
.Anton Sørensen
Søren Bendesen Sørensen
Preben A. Thygesen
Hans Jørgen Tøstesen

Uldalvej 18, Uldal 6500 Vojens
Mikkelborg Bygade ll,Mikkelborg 6630 Rødding
Gærupvej 24 6280 Højer
Hestløkken 5A,Østergejl 6340 Kruså
Grønmosevej 11 6823 Ansager

Modul 4 - 2003
Frank H. Gellert Favstrupvej 100 6100 Haderslev
Henrik Greve Hydevadvej 56 6230 Rødekro
Mikael Matthiesen Vesterftoften 22, Svenstrup 6430 Nordborg
Niels Michaelsen Kastvråvej 5 6560 Sommersted
Carsten Møller Bremsmaj Søgårdmark 17 6200 Aabenraa
Pernille Gadeberg Slogsåvej 14 6372 Bylderup Bov
Tom Thy Smed Petersen Gramsmosevej 27 6440 Augustenborg

Fastelavn
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Nyt fra gamle elever

60 ärs jubilarer

50 ärs jubilarer
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30 års jubilarer
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25 års jubilarer

10 års jubilarer

53



Årgang 1932-33

Redaktør: Hans Sahl, Kværsløkke 20, 6300 Gråsten

Her hos os lo går dagen sin normale, rolige gang. Vi 
er taknemmelige for vor gode hverdag i sammen
ligning med den forrykte verden omkring os.
Det er rart at vide, at Gråsten Landbrugsskole be
finder sig i de bedste hænder.
Vore bedste hilsener fra Bodil og Hans Sahl

Årgang 1942-43

Redaktør: Torp Friis Møller, 
Søparken 97, 6230 Rødekro

60 års jubilæumsholdet 1942 - 43.
I juni måned kunde de overlevende af vort hold så 
fejre vort 60 års jubilæum på Gråsten Landbrugs
skole. I alt er der nu 15 betalende medlemmer til
bage, og der var 12 tilmeldt til jubilæet, efter sigen
de det største 60 års hold nogen sinde, og de 11 var 
mødt og alle rimeligt godt gående til trods for at de 
alleryngste nu har rundet de 80 år. Lidt slidtage og 
nogle større eller mindre skavanker har de fleste af 
os vel nok pådraget os gennem årene, men vejret 
var godt, og humøret var der ikke noget i vejen 
med. Da alle var mødt og blevet opnoterel, blev vort 
årgang samlet i et lokale for os selv. Og nu kom 
snakken for alvor i gang, hvor gamle minder blev 
opfrisket. For nogles vedkommende havde man vel 
knap nok set hinanden siden 1943-
Af de omkring 116 på vort elevhold var den helt 
store part jo sønderjyder, men der var jo dog en del 
andre jyder og øboere. Blandt de nævnte 15 med
lemmer er der nord for Kongeåen kun Hans R Lau
ridsen, Bramming tilbage og ingen øboere, mens 
de 9 af de tilbageværende medlemmer er fra Als og 
Sundeved.
Da de fleste af os jo etablerede os kort efter besæt
telsen, fik vi da hele den begyndende mekanisering 
med, og de af os, der nu kan opleve at børnebørne
ne tager over, kan nu fortælle en undrende ung
dom om den tid vi endnu læssede og spredte møg 
med hånden og meget andet, for nutidens ung
dom, der i dag sidder på en rendegraver eller læs
ser, er vel efterhånden blevet hel allergisk over for 
håndarbejde med kost og skovl m. m. Det er en

fantastisk udvikling ikke alene landbruget men he
le vort samfund har gennemgået i sidste halvdel af 
1900 tallet.

Efter skik og sædvane blev vi stillet op på trap
pen, hvor Anton Mortensen så efter alle kunstens 
regler forevigede os. Vi blev nu forsamlet ved fro
kosten med de andre jubilæumsårgange, og efter 
at Peter Damgård havde oplyst om arbejdet og ud
viklingen på Skolen, blev der foretaget en besigti
gelse af både de efterhånden meget omfattende 
landbrugsbygninger samt undervisningslokaler.
I fremtidens landbrug bliver der kun plads til få 
landmænd, og med de millionbeløb der er nødven
dig til etablering og drift, er det også nødvendig at 
de unge vordende landmænd får den bedst mulige 
uddannelse. For os gamle var det en glæde og se, at 
vor gamle landbrugsskole danner rammen om en 
sådan alsidig og grundig uddannelse.

Årgang 1943-44

Redaktør: Peter Jørgensen, 
Hørup Bygade 100, 6470 Sydals

Peters beretning fra sidste år kom desværre ikke 
med. Her kommer den:

Kære kammerater.
Tiden går stærkt, vi er ikke så mange, som vi har 
været af vores årgang, med alderen vokser minder
ne, vi lærte meget, da vi var på skolen, men meget 
eller del meste er forældet. Når vi i dag kører en tur 
gennem landskabet, tænker man på den foran
dring, der er skel. Nu er det ikke oprettelser af nye 
husmandsbrug, som gav mulighed for at starte 
eget hjem og bedrift, vi ser ingen inddæmning for 
at skabe nyt landbrugsland eller udretning af åer
ne, opdyrkningen af heden var ikke afsluttet, der er 
ikke plantning af læbælter, var hele vores livssyn 
forkert? Hvor er hyggen ved at samles ved gadekæ
ret, var del det rene Morten Koch?
Jeg mindes ikke den tid som en negativ og ligegyl
dig tid, talte vi ikke om vore fremtids drømme og 
lagde planer, var det ikke om at dygtiggøre sig, fylde 
den plads som vi påtog os. Det var også en udvi
klingstid og vi har fået lov til al opleve hele mekani
seringen, det er ikke det samme at pløje med en 10
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tommer enkelt plov og et spand heste, og så i dag 
en stor syvfuret vendeplov, men for at nå dertil, har 
vi været med fra begyndelsen af traktor udvikling
en, med de gamle jernhjuls traktorer, med at koldt 
jernsæde, så den grå Ferguson, det med lift var en 
forandring, gummihjul på trillebøren, i 1940-41 
malkede jeg med hånd på Gråsten under Gade 
Holms kommando, nu er der en robot, sådan kan 
vi blive ved, men der kræves nok mere af de unge 
landmænd, der kommer i dag på Gråsten, så den 
udvikling som vi har været med til, kan vi se er 
fortsat, og udfordringen til vores nye 2 og 3 genera
tion er også vokset.
Med disse strøtanker, sender jeg gamle kammera
ter de bedste hilsener og lad os håbe at Gråsten 
Landbrugsskole må være på forkant med tiden, til 
gavn for dansk landbrug. Ove Lunden, Hørup By
gade 66.

Kære kammerater
Hermed el par ord fra mig, vi bor stadig i parcelhus 
i Nybøl og kan klare os selv. Jeg kører hver dag op 
på møllen og ordner lidt for at holde mig i gang. 
Sender hilsen til hele årgang 43/44 
Venlig hilsen Peter Lind

Nicolai Thomhave skriver:
Ja, tiden går og om få år er det 60 år siden, vi var på 
Gråsten Landbrugsskole.
Grethe og jeg drev gården i 44 år og i 1990 overtog 
vor søn, Arne, den med 35 køer, i dag har han 65. 
Han byggede en ny løsdriftsstald i 1994 lil dette an
tal med alle tekniske ting og del virker tilfredsstil
lende.
Sidste år byggede han en tilbygning med 2 køresilo- 
er samt plads til halm. Det er han meget glad for, 
så han ikke skal hente ensilagen ude i regn og plø
re, spild er der også mindre af.
Ellers går det nogenlunde med helbredet, vi har jo 
efterhånden haft for mange fødselsdage, men jeg 
må ikke klage.
Sender hilsener til årgang 43/44 med ønsket om at 
vi ses til 60 års jubilæet.
Nie. Thomhave
Hans Hansen skriver:
Kære kammerater, nu er det næsten 60 år siden vi

var elever på Gråsten Landbrugsskole. Jeg blev gift 
efterår 1945, købte en lille ejendom på 5 ha. Den 
drev jeg med noget forpagtet jord til 1968, da solg
te jeg jorden fra og blev boende i huset.
Så fik jeg arbejde på Danfoss i rørværkstedet, hvor 
jeg efterhånden blev tillært rørlægger. I 1983 gik 
jeg på efterløn og 1991 døde min kone, jeg bor sta
dig samme sted og har lige rundet 80 år.
Venlig hilsen
Hans Hansen, Lambjergskov 33, 6470 Sydals

Redaktøren skriver:
Vi må desværre erkende, at det tynder ud i årgang 
1943/44, da alle er over 80 år.
Ved udsendelse af enkelte spørgekort samt telefo
nisk henvendelse, har jeg fået svar fra 100 %, det er 
aldrig sket før i min tid som redaktør. Tak for det. 
Jeg får stadig kørekortet fornyet, men kører ikke de 
lange ture mere.
I sommer har vi været med en bustur over Lille
bæltsbroen og Storebæltsbroen til Reersø, hvor der 
blev fortalt om Reersø og vi besøgte kirken og et 
museum. På hjemvejen kørte vi så vidt muligt på 
mindre og krogede veje, så vi så en del, vi ikke hav
de set før.
Så vidt mig bekendt er Asger Hauge og Jens Brock 
døde, men det er sikkert flere af vor årgang. Æret 
være deres minde.

Her kommer så beretningen fra i år:

Kære årgangskammerater!
Da vi nærmer os vort 60 års jubilæum, har jeg i år 
ikke sendt spørgekort ud, men håber at så mange 
som muligt har sundhed og kræfter til at vi kan 
samles til jubilæum i 2004.
Efter at opholdet på landbrugsskolen sluttede 1944 
rejste jeg hjem til Lysabildskov og i 1946 overtog 
jeg Skovgård efter min far og mor som flyttede på 
aftægt. Samme år blev jeg gift og vi fik 2 piger sam
men.
Allerede i 1952 blev min kone syg og da det viste sig 
at være en uhelbredelig sygdom, blev vi skilt, men 
jeg beholdt børnene, da jeg havde fået en hushol
derske til at hjælpe mig. Vi blev senere gift og har 
nu været sammen i 50 år. Da min ældste datter dø-
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de, 15 år gammel, og den yngste gift med en tøm
rer og snedker, Als tømrerne i Guderup, var der 
ingen til al overtage ejendommen, så jeg forpagte
de jorden ud i 1984 og blev boende i stuehuset og 
solgte både jord og bygninger i 1988 til min nabo 
Christian F. Jørgensen Søgård, også gammel Grå
sten elev.
Senere købte vi et parcelhus i Lysabild og boede der 
i 12 år. Da hus og have blev for stor, solgte vi det og 
købte en andelsbolig i Høruphav, hvor vi er glade 
for at bo.
Her går tiden med kegling, kortspil og banko samt 
gåture i det fri og snak med gode naboer.

Kan også meddele, at Boy Friis Andersen er død i 
december 2002.

Peter Schønning døde den 7. marts 2003. Den 18 
februar var det 50 år siden, han købte ejendom
men, hvor han boede sammen med sin kone, som 
har været hos ham i 49 år.
Han glædede sig til 60 års jubilæet, men nåede det 
ikke.
Æret være deres minde.

Efter 20 år som redaktør, er dette min sidste beret
ning og hvis "Nyt fra gamle elever" skal fortsætte, 
må vi drøfte det til jubilæet.
Tak for den tillid, I har vist mig i de forløbne 20 år 
samt glædelig jul og godt nytår.
Kærlig hilsen til hele årgang 1943-44
Dagmar og Peter Jørgensen

Årgang 1945-46

Redaktør: Mogens Kamphovener, Østerbæksvej 98, 
5000 Odense C.

I mit bidrag til elevskriftets 1997 årgang fortalte 
jeg, at Adolph Bang og fru Britta Fenz efter en vold
som brand i 1993 havde fået opført et nyt stuehus.
I januar 2003 bragte Fyns Stiftstidende en stor il
lustreret artikel om familien Bangs nye smukke 
hjem, Liltofte, i nærheden af Assens.
Den oprindelige gård var fra l600 tallet, den var 
firlænget og i bindingsværk, undtagen stuehusets

facade. Her ville man åbenbart ikke have bindings
værk til gårdsiden, da den blev bygget, fortæller 
Britta Fenz Bang til avisens udsendte medarbejder. 
Familien tager imod feriegæster, og det var en af 
disse, der opdagede branden, hvorfra kun to cha
toller, et tobaksbord og nogle få andre af affektions
værdi blev reddet.
Der tages fortsat imod feriegæster, men nu i nye 
gamle omgivelser. En længe er genopført i moder
ne stil og rummer bl.a. en stor fællesstue samt "le
gestue" med billard, bob, fodboldbordspil, stuegolf 
og tilsvarende sysler. Disse rum stilles også til rå
dighed for mindre selskaber og kursusophold.
Det nye stuehus rummer på førstesalen fem gæste
værelser samt tre badeværelser. Hele familien ar
bejdede med under genopførelsen, hvor så mange 
som muligt af gårdens oprindelige materialer er 
blevet genbrugt.
Kampestensfundamentet fra længer og stuehus er 
sammen med marksten samlet gennem årene ble
vet til et imponerende gærde langs gårdspladsens 
to sider. Adolph Bang og en medhjælper var to må
neder om at lægge de mange sten.
Adolph Bang har i øvrigt været særdeles aktiv i sin 
egns natur- og vildtpleje og har for sin indsats 
modtaget Natur- og Vildtplejediplomet, ligesom 
han har været medlem af bestyrelsen af grænsefor
eningen for Assens og Omegn og i bestyrelsen for 
Gamtofte Sogns Jagtforening.

Det er ikke overraskende, at det tynder ud i vore 
rækker, således har jeg erfaret, at Poul Rasmussen, 
Gørløse, tidligere Skævinge, er afgået ved døden. 
Poul var i de yngre år kendt for sit opdræt af Frede- 
riksborgheste. En overgang drev han tre gårde, og 
den hjemlige bedrift dannede i syv år rammen om 
nogle af Statens helårsforsøg. På det tidspunkt væ
der 40 højtydende RDM køer i stalden.
Poul var i en årrække skadekonsulent for Aim. 
Band og engageret medlem af såvel Odd Fellow or
denen samt af Lions.

Peter A. Petersen (PAP), Mølmark var som altid, 
når man lår en telefonsnak med ham, i godt hu
mør. Kun var han en anelse sur over, at hans com
puter netop var brudt ned, og da han selv samme
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eftermiddag på Sognegården i Broager skulle tale 
over emnet høst, skulle han have udskrevet nogle 
optegnelser.
Det er i øvrigt fortsat en gylden regel, at han en 
gang om ugen mødes med Carl Sloth, så de over en 
kop kaffe og en øl kan klare verdenssituationen. 
Peter er også sysselsat som guide på Cathrines
minde Tegsværksmuseum, og han lægger ikke 
skjul på, at han kan blive ganske rørt, når en lille 
skoleelev tager ham i hånden og fastslår: "Do æ go 
te å forteel".
Den smukke Broager kirke hører også til de 
mindeværdige steder, Peter beretter om til interes
serede turister, "fortæl bare at jeg lever i bedste 
velgående" slutter han af.
Anders Bruun Nielsen er fra Egebjerggård ved Lin
trup flyttet til selve Lintrup, hvor han og fru Edith 
har ladet opføre et arkitekttegnet hus beliggende i 
en "blind" gade med stiforbindelse til skolen og 
hovedgaden. "Så vi har det dejligt", fastslår Anders. 
Ved årsskiftet 1995-96 overdrog han gården til en 
af sine fem sønner, men jorden er siden blevet 
solgt fra.
Anders fortæller, at den nærliggende Tornumgård, 
hvor jeg slog mine folder inden opholdet på Grå
sten, er blevet endnu større hvad jordtilliggende 
angår efter køb af flere nabogårde. Men sådan er 
udviklingen jo gået mange steder.
I adskillige år spillede violinisten Anders til folke
dans, bl.a. på en institution i Eredericia. Anders tog 
hver mandag turen på 132 km. Men nu er det slut 
på grund af besparelser. Det er beklageligt, men 
brugerne kan ikke protestere. Det er sørgeligt, når 
det er samfundets svage, det går ud over, fastslår 
Anders.
Nu er han i stedet beskæftiget på Lintrups pleje
hjem, hvor han hver tirsdag forestår sløjd-under
visningen.
Anders og fru Edith holder fortsat forbindelsen 
med Niels Aage Madsen og dennes hustru samt 
med Alfred Lynges enke ved lige. Vi var blevet invi
teret til Alfreds 80 års fødselsdag, men kom i stedet 
til begravelse, men sammenholdet familierne 
imellem holder ved, understreger Anders, der for
tæller at Niels Aage trives godt i Langkjær ved Ha
derslev, hvor han drev maskinstation for Haderslev

Østeramt, inden han blev bestyrer på landbofor
eningsgården ved Haderslev. Og tre børn er alle 
kommet godt i vej. En søn så langt borte som Born
holm, hvor han er ansat på Bornholms radio.

Og husk så: Om føje år skal vi til 60 års jubilæum. 
Hav det godt - og på forhåbentlig gensyn 
Mogens Kamphovener

Årgang 1946 - 47

Redaktør Jens A. Berg,
Ringgade 1 B, 6240 Løgumkloster
Kære holdkammerater. Igen kan vi lægge et år til 
de mange, der gik forud. Lad os mindes de kam
merater, der i årets løb gik fra os. En af dem er Jens 
Thuescn Mortensen, som vi besøgte og skrev om 
sidste år. Arne Vest Hansens død fik vi besked om 
til sidste års jul. Og Verner Nielsen fra Sig ved Varde 
døde først i indeværende år. - Æret være deres 
minde!
Christian Warming - Mølbyvej 3, 6560 Sommersted 
lever i bedste velgående i sit "Torneroseslot", et hus 
med stor have, der ligger godt gemt bag store hegn, 
en æblehave og gamle træer. Sidst besøgt og omtalt 
i 1997, hvor han boede samme sted. Han plejer ik
ke den store kontakt til verden omkring sig, men 
spiser dog stadig til middag ved en landmandsfa
milie i byen. Kørekort og bil har han ikke mere. Alt 
hvad han skal nå, klarer han med sin cykel. Ved at 
betragte familiebilledcr, der pynter stuen, kommer 
vi til at tale om hans to drenge. Den yngste var han
dicappet som barn, men klarer sig nu ganske nor
malt, har et godt arbejde og bor lidt syd for Århus. 
Den ældste er landmand. Han driver et landbrug 
med Io4 køer i et kompagniskab. Bedstefar Chr. W 
er dog mest stolt af sine fire børnebørn, der alle er 
blevet store, har en uddannelse eller er i gang med 
en sådan. Deres besøg er hver gang en dejlig op
muntring Og selv har han det også godt. Bortset fra 
lidt svækket syn fejler han ingenting og ser oven i 
købet slet ikke ud til, at være fyldt de 82 år. Tak for 
denne gang - og husk så vor aftale om at mødes til 
60 års jubilæet i 2007.
KJ. Kristensen - er flyttet fra København til Odense 
- og bor nu på adressen Fuglebakken 132, 5210
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Odense NV. Hvorfor nu denne flytning fra Køben
havn til Odense? Det er vel et nærliggende spørgs
mål at stille ham. Men det har altså en særdeles 
god grund, far jeg at vide. Her i Odense har han fa
et lov til al bo i et dejligt hus. Og fra at være alene 
har han her selskab af en dame, der opvarter ham 
på bedste måde. Her far han at spise, når han er 
sulten og far vasket og strøget sit tøj, når det træng
er. Forandringen til et sådant liv kan jeg kun ønske 
dig tillykke med.
For at huset i hovedstaden ikke skal stå tomt, bor 
nu en af hans sønner i det. Jeg målte jo ringe til 
denne søn for i det hele taget at finde faderen. Og 
hvad laver en mand på 84 ar så ellers? Som vi alle
rede har forstået, nyder han livet så godt han kan. 
Forudenden hjemlige hygge, nyder han at køre tu
re i bil for at nyde det skønne Fyn, og hvor de ellers 
bevæger sig hen. Om politik vil han ikke tale. Del 
overlader han til de unge at beskæftige sig med. I 
vores alder synes han vi bør nøjes med at udnytte 
den tid vi lever i. Og lever vi længe nok, så vil vi da 
gerne mødes om fire år på skolen. - Jeg ønsker dig 
fortsat all godt i Odense - og tak for behagelig sam
tale.
Morten Hansen, Kjeldgårdsvej 67870 Roslev. Da vi 
besøgte ham i 1998 var stalden endnu fuld af grise. 
Nu var katten det eneste husdyr på gården. En 
blodprop i hjertet havde nedsat hans arbejdsevne 
så meget, at kræfterne kun rakte til at passe katten 
og sig selv. Selv haven og græsplænen måtte han 
have fremmed hjælp til at passe. Selv den indven
dige renholdelse havde han en kone fra kommu
nen til at hjælpe sig med. Her kan jeg ikke lade væ
re med at bemærke, al det før i tiden altid var så 
usædvanlig rent og pænt i han stuer. Man bemær
kede aldrig, al der manglede en kvindehånd. Nu er 
han altså nødt til at betale for dette arbejde Det cr 
dog ikke noget økonomisk problem for ham. Bort
set fra pensionen og indtægten fra jordleje, har han 
da også en del på "kistebunden". Så det er ikke det
te, der kan give ham problemer. Selv om han er 
fyldt de 80 i år, har han bilen og kørekortet endnu. 
Den bliver dog kun brugt til korte ture og så lidi 
som mulig. Tilbøjeliglteden til svimmelhed lægger 
en dæmper på lysten til at køre. Hermed alle gode 
ønsker om en god tilværelse trods alt. - Og tak for

samtalen.
Johannes Elbæk, Tomsgårdsvej 4, 4672 Klippinge. 
Sikke el vejr udbryder han. Det har jo været en ual
mindelig lang og varm sommer - og herligt at stå 
op til hver morgen! Jeg glæder mig til hver ny dag. 
Og sig ikke, at tiden kan blive lang, for der er meget 
at se til i det daglige. Den store have kræver sit. 
Desuden er der arbejdet med at styne pilene i det 
gamle markltegn, der er blevet til store træer med 
årene. Det giver jo masser af god brændsel.
Vi bor stadig i "det gule palæ", huset tæt ved går
den. Der vil vi gerne blive boende indtil vi skal bæ
res herfra. Børnene bor alle i nærheden. Foruden 
de 3 børnebørn på gården er der i alt 10 af slagsen, 
der er med til at holde en ung. Jeg er godt nok fyldt 
de 80 i løbet af året. Men hvad betyder det, så 
længe man er rask. Og efter 50 år sammen med 
min unge kone på 77, har vi også kunnet fejre vort 
guldbryllup. Jeg regner da med at kunne køre bil i 
en del år endnu. Derfor har jeg lige faet renoveret 
min gamle Volvo, der har klaret de første 240 000 
km. i dens 24 år. Tomsgård bliver større for hverl 
år der går og er foreløbig på over 300 tdr. land. Og 
der leveres mange grise hver uge. Jeg har holdt op 
med at hjælpe derved, men nøjes med at se til og 
glædes, at det går så godt på min gamle gård. Jeg 
har da også et par grise, men de er vistnok sorte. I 
øvrigt har jeg det godt og er tilfreds med min tilvæ
relse. - Og fra min side, lak for denne gang.
På hjemmefronien er alt vel. Kun vore årgange 21 
og 25 afslører vores alder. Selv har vi slet ikke væn
net os til endnu, at føle os så gamle. Også bilen er 
ikke ny, men dog ikke ældre, end at den nok kan 
holde os ud. Derimod har vi lige byttet vore gamle 
campingvogn til en nyere årgang. Og fornyelsen af 
kørekortet skulle der foreløbig ikke være noget til 
hinder for. Men selvfølgelig er årene ikke gået uden 
at efterlade sig visse spor. Men det sorterer vi fore
løbig til kategorien "små- skavanker".. Vi værdsæt
ter friheden til al kunne besøge familie og venner 
og nyde vore ferieture i campingvognen.
Tiden skal jo udnyttes, derfor begynder vore dage 
tidlig om morgenen. Har man hus og have, er der 
allid nogel, der skal ordnes både ude og inde. Feste 
iblandt familie og venner skal jo fejres, når de fal
der. Og i hvert fald må vi aldrig glemme vore efter-
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hånden 14 børnebørns fødselsdage. Er der endelig 
tid til overs, vil jeg gerne blade lidt i min "Erin
dringens Bog" og skrive lidt om de mange ople
velser i et langt og dejligt liv. Vel var der en tid med 
lidt modgang. Alligevel har jeg god grund til at være 
taknemlig for den skæbne, der blev min. Den bed
ste overskrift over mit liv må være "forfulgt af 
held". Der findes sikkert mange, der kan se tilbage 
på et mere let og behageligt liv. Men mon også alle 
kan erkende del og skønne på det? - Lad ved dag 
kun op og ned / lykkens terning rulle! / Fandt ved 
kvæld kun sjælen fred, / gik det, som det skulle. 
Vi ønsker alle de "gamle" 46/47- elever en glædelig 
Jul og alt godt for året 2004. - Anna og Jens Berg.

Årgang 1947 - 48

Redaktør: Kristen Elkjær, Østre Hougvej 38, 
55oo Middelfart.

Så skriver vi igen oktober, og en rigtig god sommer 
sluttede med maner i del skønneste september
vejr, man kan Ønske sig. Markerne har udnyttet 
det gode vejr til at aflevere en pæn høst uden extra- 
omkostninger, og vore hasselnødder har nærmest 
givet rekordhøsl. Del kan mærkes på lænd og ryg, 
når "høsten" skal i hus, men borLset fra det, har 
min kone og jeg det godt og nyder stadig tilvæ
relsen såvel på vort fynske bosted som i sommer
huset i klitterne i Houvig.

Frede Mortensen, V. Stationsvej 18, 5762 Vester 
Skerninge sender en hilsen fra
det sydfynske og fortæller, at han på trods af at ha
ve nået reparationsalderen har del godt og passer 
sin have. Sønnerne har for længst overlaget går
den. De har solgt køern nen passer-' gårdens 
markbrug plus nogle forpagtninger.. Henning ar
bejder endvidere i en grusgrav, og Find kører ved 
Arriva. Frede sender de bedste hilsner til alle sine 
gamle landbrugsskolekammerater.

Preben Krenzen, Skovvej 11, Hundslev , 644o Au
gustenborg fortælle,-, at ef*er 4o år på Hjortspring 
gennemførte de et generationsskifte den 1. august 
1991. Han og hans kone købte så el husmandssted

på 13-5 ha Hundslev. Jorden er forpagtel af Hjort
spring, men de er begge i fuld vigør og passer en 
stor have..

Medert Mortensen, Egebjcrgvej 28, Fogderup,6372 
Bylderup - Bov skriver følgende: Der er nu næsten 
gået 27 år siden vi holdt op med al drive landbrug. 
Det var vist godt, vi holdt op den gang, for del er 
næsten umuligt at følge med i den udvikling, der er 
i vort gamle erhverv. Når vi tænker tilbage på den 
lid, hvor vi måtte arbejde hårdt for al passe vort 
mere beskedne landbrug og sammenligner med 
de store landbrug i dag, som kan have både to- og 
trehundrede køer, forstår man ikke, hvordan de 
overkommer det.
Men ellers går det nogenlunde. Jeg har døjet med 
sygdom i de senere år, men klarer mig. Min hø
relse er meget dårlig, og jeg har prøvet mange ting 
uden resultat, men i det daglige klarer vi os selv.

Årgang 1950-51

Redaktør: Niels Justesen, Urnehovedvej 118, 6392 
Bolderslcv

Kære kammerat og redaktør
Efter landbrugsskolen var jeg ved konsulent Jørgen 
Frank på Lysmose, Nordborg som fodermester, 
derefter tog jeg på Rønshoved Højskole i vinteren 
1951-52 og sommeren 1952 var jeg forkarl ved 
Rense Simonsen i Øsler Gasse, Skærbæk.
Første ill. startede jeg op som fodermester ved 
Hans Terp på Herslcvgård ved Hellevad, der holdt 
jeg ud i 2 år, godt træt af staldlugten. Søgte arbejde 
i Sverige som skovhugger. Det var dejligt at komme 
ud i den friske luft og så gav del gode penge. Så der 
blev jeg i 1,8 måneder og tjente så mange penge, al 
jeg kunne købe mig et husmandssted på Nordals 
den 1 juni 1956 og blev gift med min kæreste sam
me år. -I april 1959 solgte vi ejendommen og købte 
en større i Kværs, der var vi glade for al bo, men i 
1962 fik jeg en dårlig ryg og måtte sælge ejendom
men. Tog handelseksamen i 1963-64 og begyndte 
som kontormand ved Jessen & Kjær Byggeforrel- 
ning, Fjelstrup. Der var jeg i 5 år. Så flyttede til 
Bredebro som bogholder ved en murermester der,
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samtidig med, at jeg tog højere handelseksamen i 
regnskabslære. - Den 1 juni 1.971 startede jeg som 
selvstændig revisor og den 30 juni 2003 lukkede 
jeg kontoret 78 år gammel. Nu har jeg mere tid til 
at hjælpe min kone med de daglige sysler og haven 
og jeg nyder det! Vore børn, en pige og en dreng er 
for længst vokset fra reden og 2 børnebørn er også 
bleven voksne og har det godt.
Nu mange hilsener til min årgang 
fra undertegnede Harry Thomsen

Hej Niels
Med nogen forsinkelse har jeg fået dit brevkort, 
min datter og svigersøn bor på adr. Jeg har ellers 
meddelt adr. ændring til elevforeningen, men det 
cr åbenbart ikke blevet registreret.
Jeg holdt op som aktiv landmand i 1991 og forpag
tede jorden ud. 11997 mistede jeg min kone, og 
1999 solgte jeg ejendommen med 21/2 ha. til min 
yngste datter og svigersøn, -19 ha. var solgt fra fo
rinden. Jeg bor nu i andelsbolig i Mølleparken i Lø
gumkloster. Jeg har i mange år beskæftiget mig 
med slægtshistorie, og meget af min lid går med at 
søge på Landsarkiverne i Aabenraa og Viborg.
Ved arbejdet med slægtshistorie cr jeg kommet i 
forbindelse med slægtninge i USA, og det har givet 
anledning til et 14 dages besøg 2001 i Wyoming, 
USA, hvor min datter og jeg var med til et slægt
stræf i Cody, nær Yellowstone Nationalpark - en 
fantastisk oplevelse. Jeg har siden 1997 været på 
flere højskoleophold, forskellige steder i Danmark, 
1999 var jeg på Grønland, og i 2000 på Island med 
Løgumkloster Højskole.
En computer er et uundværligt redskab når man 
arbejder med slægtshistorie, og jeg slider nu på 
den tredje Pc'cr. Min erfaring m.h.t. EDB har med
ført at jeg siden 1998 har været instruktør i data
stuen på Center Royal i Løgumkloster, hvor vi har 
fire PCcre med adgang til intcrnetlet. Internettet gi
ver helt utrolige muligheder.
Min værelseskammerat, Richard Nielsen, rejste 
kort efter skoleopholdet til Norge og har boet der 
siden. Sidste vinter søgte jeg ham i Oslo, og fandt 
ham via de norske skattelister, som cr tilgængelige 
på nettet. Jeg skrev til ham, og i pisken fik jeg en 
opringning fra Lønstrup, hvor han var i sommer

hus. Af andre kammerater møder jeg jævnligt Har
ry Thomsen, på Center Royal, Søren ansen, Lø- 
gumgård er med på EDB holdet, og Hans Rig
geisen, Kummerlev, ser jeg også jævnligt her i byen. 
Hermed de bedste hilsner fra Lars Peter Stigscrv, 
Mølleparken 62,6240 Løgumkloster. - 
mail:lpsl230dr.dk

Kære kammerater.
Eor 25 år siden skrev jeg om en meget besværlig 
høst, i år kan jeg så skrive om en god og nem høst. 
- Høsten af løg og kartofler er forbi for i år, og i år 
for 14 år siden solgte vi gården og flytte til el dejligt 
hus i Kruså, og indenfor 5 år var vi 5 familier, som 
var venner og naboer før samlet igen i et dejligt 
område i Kruså, og det bliver ofte fejret med sam
taler, kaffe og et spil kort, jo vi hygger os.
Som tiden går har der jo også været nogle som vi 
har taget afsked med og vi må jo erkende, at vi of
tere skal til eftersyn og have tilskud af piller m.m. 
Min kone har haft brug for hjælp til det daglige i 
flere år, og del har jeg kunnet klare endnu, og vi 
kan stadig køre rundt og besøge familie og venner, 
i 12 år har jeg været Bov Menigliedsråd og 8 år i 
den sønderjyske forening for menighedsråds besty
relse. Nu cr jeg kirkeværge på elvte år og har opsyn 
med Bov og Kollund kirke samt fører kirkegårds- 
protokoller m. m. -ialt 1-2 timer pr. uge.
Theodor Paulsen er jeg ofte sammen med, men el
lers er det ikke så tit, at jeg ser vores årgang.
Nu mange hilsner herfra og stor tak til dig Niels for 
dit arbejde. - vores dør er altid åben.
Ernst Langelund Rasmussen.
Ved Gruben 15 Kruså.-74674820

Kære kammerater
Der cr ikke så meget nyt her siden sidst.
Vi bor stadig i vores parcelhus, men vi agter at flyt
te i lejlighed næste år. Vi bliver jo ældre og kan ikke 
holde så meget mere, jeg blev 81 den 4/10 så kræf
terne er ikke hvad de har været.
Vore to drenge cr stadig ved landbruget og de driver 
170 ha sammen med maskinerne, den ene har kø- 
cr og den anden er autoriseret kloakmester. Deres 
koner arbejder begge ude så vi har jo meget fornøj
else af vores børnebørns da alle bor i nærheden af
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hinanden. Vi havde guldbryllup sidste år, som jo 
for os var en meget stor dag.
Hermed sender jeg de bedste hilsener til jer alle. 
Kaj Schultz, Klokkedal 40, 6100 Haderslev

Det var så årets høst årgangens meddelelser.
Herfra er der sket store omvæltninger, idet vi har 
solgt Nygård og flyttet i parcelhus i Bolderslev 
31/12 02. Det er lidt af en omvæltning efter 50 år 
på samme sted, men efterhånden som man får 
tingene lidt på. plads kan man begynde at føle sig 
lidt hjemme igen.
Huset er nyt, bygget i 1999,i et nyt boligkvarter med 
adresse Urnehovedvej 118. 6392 Bolderslev 
Mange hilsener Niels Justesen

Årgang 1951-52.

Redaktør: Carsten Dahl, Guldbjergvang 4, Mejlby, 
8981 Spentrup

Christian Petersen skriver: Lidt fra os i Hellevad. 
Jeg kan fortælle at min gode ven Steffen Radik har 
været syg, men har det bedre nu. Her i sommer
halvåret spiller vi petang to gange om ugen. Og så 
følger vi vores serie 4 hold i fodbold, vi ser næsten 
alle deres kampe.
Efter min kones død for 10 år siden har jeg boet 
her på Obeningvej i et lille dejligt hus. Jeg har 2 
drenge, den ene er mejerist og arbejder på Samden 
i Åbenrå. Den anden har gården, som er en gam
mel slægtsgård. De har 3 piger.
Jeg hjælper til på gården, pløjningen er mit arbej
de, og nu i høst har jeg også kørt en del korn. Vi har 
fået en god høst her på egnen og så fik vi alle tiders 
vejr, til at bjerge den i. Her i foråret har min søn 
købt en nabo ejendom, så nu har han 80 ha., som 
han driver med planteavl.
Mange hilsener, Christian Petersen.

Jakob Kjær når lige al skrive dette, netop hjem
kommen fra U.S.A.
Sidste år hørte I om hvordan jeg var kommen til 
Holsted på mine gamle dage.
Siden er jeg blevet færdig med min historiebog. 
Den er på godt 200 sider, og hedder "Danske Land

brugsskoler gennem 100 år. " 3 sider handler spe
cielt om Gråsten landbrugsskole, men den historie 
kender I jo.
Fra min egen tid som lærer kan jeg fortælle om 
min nabo, sognekonge Johs. Hansen, der spurgte 
sin søn: "Nåjens, skal du være rigtig landmand, el
ler skal du blot være en der snakker om det, lige 
som din far?"
En anden gang var der en af mine tidligere elever, 
der med stolthed præsenterede mig for sin søn, 
hvorpå sønnen svarede: "Ja far har lært meget si
den han var på landbrugsskole". Hilsen Jakob

Der blev på dette område ikke så stor en høst i år, 
men det var jo også en kraft anstrengelse sidste år, 
efter jubilæet. Alle fra holdet er velkomne til at be
rette nyheder, eller andet, hele året.
Jeg er lige kommen hjem fra 55 års elevmøde på 
Rønshoved, + en uges kursus om Sønderjylland. 
Og dermed fyldt med gode oplevelser. Blandt andel 
en bustur rundt på Sundeved og med Filt Jensen 
som fortæller. Også med et drej ind omkring Grå
sten Landbrugsskole, som jo kun kan imponere. 
Men det er også landet, mine oldeforældre forlod i 
1867, efter at han havde været med i krigen 1864. 
En god tur i det frodige landskab og i et flot efter
årsvejr.
Hermed mange hilsener, Karsten Dahl

Årgang 1952-53

Redaktør Peter Hansen, "Kvængård", Kasmosevej 
10, 6400 Sønderborg

Desværre kom Peters fyldige beretning fra sidste år 
ikke med i årsskriflet 2002. Den indleder dette års 
beretning:

Kære Peter
Tak for dit brevkort . Jeg ser nu, at tidsfristen for 
oplysninger til Elevskriftel er overskredet, men 
skriver alligevel et par ord til dig.
Jeg må desværre fortælle, at Katrine, efter 10 år go
de år, med kræften lurende i baghovedet, nu her i 
foråret, matte opgive kampen mod sygdommen. Et 
afsnit af ens liv er forbi!
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Jeg driver fortsat mit landbrug med økologisk plan
teavl, og er stadig formand for "Landeværnet", der 
forsøger, med fordelagtige lån, al hjælpe unge dan
ske landmænd med at etablere sig i grænselandet. 
Desuden er jeg kasserer i vor gamle nationale for
ening "Sprogforeningen", der værner om vort 
sprog og kultur her i Sønderjylland, både nord og 
syd for grænsen.
Jeg har nylig modlyet et brev fra Aksel Førby, der 
fortæller, at han forlod landbruget i 1966, da han 
blev tilbudt en lederstilling i vagtselskabet Securi
tas.
Jeg håber vi er mange, der kan mødes til vort 50 
års jubilæum.
Venlig hilsen Thomas Rodenberg

Kære Peter
Tak for opfordringen til at sende el bidrag til Elev
skriftet da del er ikke mere end 2 år siden jeg sidst 
sendte et bidrag er del selvfølgelig begrænset hvad 
der er sket. Jeg kan fortælle at vi er begge er ved 
godt helbred - vi har ikke medicin i huset - og det 
er dejligt, når man hører hvordan dette forbrug sti
ger år for år. Da jeg skrev stod vi lige foran en rejse 
til USA, en 16 dages tur gennem Califonien , Arizo
na , Utah og Nevada, det var en god tur hvor vi fik 
set en masse, store Parker, Grand Canyon, Las Ve
gas. 2001 bragte os til Berlin i Juni, vi var der sidst 
i 1988, så vi var spændt på at se Byen igen Muren 
var fjernet og del er helt utrolig hvad der bliver byg
get, så man kan godt forstå det kniber med at få 
pengene til at slå. til, i oktober var vi Øen tur til Ita
lien Firenze - Rom - Pisa ,dyr var vi sammen med 3 
landmandsægtepar, 2-fra Als og en fra Sundeved , 
navnene kan jeg ikke huske , det ene par havde 
solgt deres gård til en af de andre, som bor på Sun
deved, det havde vi meget fornøjelse af, de rejser 
sammen hvert år, og de kendte selvfølgelig dig Pe
ter.
2002 i år var vi i maj i Istanbul på egen hånd og det 
forløb godt, det var en spændende by at besøge, i 
juli var vi på en 2 dags lur til Oslo, og i sidste uge 
var 4 dage på Færøerne arrangeret af Avisen, der er 
en flot natur, og vi var meget heldige med vejret, og 
i efterårsferien skal hele familien en uge til Mallor
ca 2 sønner 2 svigerdøtre og 5 børnebørn , del glæ

der vi os til, ja. det var noget om vores rejseaktivi
tet, men der er jo også hverdage , om sommeren 
har jeg 3 haver som jeg går og roder i, om vinteren 
går jeg til madlavning , det er nu udelukkende for 
det sociale samvær vi hygger os meget ved det Vi 
nærmer os vores 50 års jubilæum.
Jeg vil slutte med mange hilsener til alle gamle 
Kammerater, l\ge

Nu er det 50 år siden vi begyndte på skolen d. 1. 
november, så jeg vil fortælle lidt om Monas og mit 
livsforløb siden: D. 1. maj 1953 fik jeg arbejde på 
en lille gård på Tørning Mark ved Vojens, hvor jeg 
stod for hele bedriften. Manden var 76 år og Mona 
var dengang stuepige på Tørninggård.
Mona og jeg blev gift d. 15 april 1954 og fik en søn 
d. 14 juni 1954.
D. 1 oktober blev vi fodermesterpar på Sønderborg 
Ladegård. Der fik vi en datter.
D. 1 oktober 1956 købte vi en ejendom på 12 ha, i 
Hyrup Bevtofl sogn. 11958 fik vi en søn og vi solgte 
ejendommen d. 1 maj 1963, fordi jeg ikke duede 
som landmand. Jeg var kontor ass. Fra 1960-62. 
11963 købte vi en ejendom på 3 ha, 2 km øst for 
Toftlund, og arbejdede på el kornfirma i Toftlund. 
D. 15 oktober 1967 blev jeg selvstændig mineral
vands og grønthandler. Del var meget spændende, 
men blev for meget fordi dagen var fra kl. 04.00 - 
18.30 og Mona ikke kunne klare at pakke frugt og 
grønt.
D. 1 november fik jeg ansættelse på Toftlund Apo
tek som alt-mulig-mand og der blev jeg til jeg gik 
på efterløn 1. juni 1992.
Vi har et rimeligt helbred, med lidt små skavanker, 
som livet bringer med sig. Vi har stadig den lille ej
endom med Hereford kvæg. Vi var til dyrskue i 
Åbenrå med en kvie, den blev interbred vinder og 

fik 2 ærespræmier og i Herning fik den 1 ærespræ
mie. Vi cykler en del om sommeren, ellers er der 
nok at se til på et lille landsted med maling og ved
ligeholdelse.
Jeg ser Peter Heisel en gang i mellem. Han var for
karl på Sønderborg Ladegård da vi var der. Han bor 
i Nustrup og har del godt. Han mistede sin kone for 
en del år siden, men bor nu sammen med en an
den dame.
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Jeg håber vi ser mange af os til jubilæet til sommer, 
det glæder jeg mig til. Mange hilsner til skolen og 
alle fra årgang 1952-53.
Venlig hilsen Mona og Laue Juhl 
Bevtoftvej 11 6520 Toftlund

Vi solgte gården 'Mariendal'; i Hvirring, pr. 
01.08.01, med avl, maskiner + diverse og så Hytte
de vi ind i et parcelhus i Rask Mølle d. 20 august 
2001.
Efter at have boet i Hvirring i næsten 46 år, er det 
en ganske stor omvæltning at flytte i hus, selv om vi 
stadig bor i samme sogn, ca. 14 km vest for Hor
sens.
Jeg er født i 1926 og har altid haft et godt helbred, 
men min kone har fået sukkersyge, og da det gik i 
hendes ben, døjede hun en del med det. Hun var 
på sygehus, ud og ind, indtil de endelig fandt ud af, 
at hun havde en såkaldt "Chakofod" som er noget 
med knoglesammenfald i foden. Så hun fik sat 
nogle skruer ind og kom i rullestol nogle måneder, 
men det hjalp, så nu kører hun bil igen.
Så i februar 2002 fik jeg en lille blodprop i hjertet 
og i marts 2002 fik jeg en bypass operation på Skej
by Universitetshospital. I april fik jeg et mavesår 
som de ret hurtigt fik lappet sammen, på Horsens 
sygehus, så nu har jeg det rigtig godt.
Jeg er igen begyndt at gå til gymnastik og folkedans 
og prøver at lære lidt engelsk.
Den bondegårdsferie vi drev på gården, er nok no
get af det vi savner mest - ikke for pengenes skyld, 
(det sørger skattefar for) men det pust man får fra 
den store verden, ved at have en hel del forskellige 
gæster.
Så vidt jeg kan se har vort hold 50 års jubilæum i 
2003, så jeg håber at træffe en hel masse gamle 
kendinge til elevmødet.
De bedste hilsner Arne Antonsen
Hybenvej 15 8763 Rask Mølle 77f. 76 90 06 90

Kære kammerater.
Det er dog meget vanskeligt at fatte, at det til novem
ber er 50 år siden vi gik i gang på landbrugsskolen 
for at blive kloge på landbrug. Men sandt er det.
Det bliver dejligt at mødes til forår/ sommer, som 
50 års jubilarer. Jeg glæder mig meget.

Jeg får et glimt af landbrugsskolen ret ofte. Vores 
ældste datter, Mette, bor i Broager, hun er sygeplej
erske på Sønderborg Sygehus. Vores yngste datter, 
Marianne, er sygeplejerske på Haderslev Sygehus. 
Ellers nyder vi livet herpå vores nedlagte landbrug. 
Vores søn bor med sin familie
5 km fra os. Han flytter mælk rundt i hele landet 
med sættervogn , fra mejeri til mejeri, så er der en 
dag vinteren igennem, hvor jeg keder mig, lager jeg 
en tur med ham.
Vi har begge to et godt helbred. Aase leder gymnas
tik 2 formiddage om ugen (for ældre) og tre afte
ner om ugen for yngre. Jeg selv laver en masse 
markarbejde på en svinefarm, med 370 søer 
ogl200 tunge svin (4 gange om året) + ca 5000 
smågrise til salg.
Der er 150 ha til mig al køre på, så ind i mellem får 
jeg min lyst styret. Staldene har jeg ikke med al gø
re. Men det er en prima SPF besætning.
Vi har halvdelen af marken tilsået med vintersæd 
(raps, byg og hvede). Vi var færdige d. 19 septem
ber, så nu gælder det kun om at få det hele sprøjtet 
mod ukrudt, så kan jeg godt gå i hi for vinteren. 
Det må gerne fryse, sne og fyge, så nyder vi bræn
deovnen (har træ nok til 3-4 vintre).
Det var lidt om hvordan vi har det her i det nordli
ge. Aase bliver 70 næste gang og jeg selv 74. Men vi 
føler os unge endnu.
De hjerteligste hilsner til alle fra årgang 52-53.
Jens Andersen
Sdr. Truevej 18, Stokholm 9500 Hobro

Kære Holdkammerater.
Dette var resultatet af udsendte spørgekort - håber 
vi ser flere til vores 50 års jubilæum til sommer. 
Ja, jeg kan ikke sige at alt er ved det gamle. Jeg mis
tede min kone, Mariane, d.2115-02. Vi blev gift d.
20. juli I960 og havde kendt hinanden i 5 1/2 år 
før.
Jeg tænker på, hvor standhaftigt gjort det var, at 
droppe sin bank- karriere og blive 100% land
mandskone. (Del var jo dengang der hver 3. uge 
var vaskedag sammen med svigermor.) 
- og hermed en hilsen fra i år.
Kære kammerater.
Sender lige en hilsen og beklager, at vores årgang
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ikke kom med i elevhæftet sidste år, men Anton 
Mortensen har påtaget sig hele ansvaret.
Det var dejligt al se så mange til 50 års jubilæum d. 
6. juni.
Det blev en dejlig dag, hvor Filt Jensen viste os 
rundt på skolen - og der er jo sket meget de sidste 
50 år, både på skolen og i bedriften.
Efter frokost og fotografering kunne vi rigtig hygge 
os med vores årgang.
Håber, at høre mere fra jer til næste år.
Venlig hilsen Peter Hansen, V Sotlrup.

Årgang 1953-54

Redaktør: Brita Grøndahl Nielsen, Primulavej 11 B, 
2720 Vanløse

Kære Kammerater!
I år har jeg ikke sendt spørgekort ud. Jeg sendte 
mange ud sidste år og fik også mange svar. Nogle af 
dem kom dog først, efter at jeg havde sendt mit 
indlæg til redaktøren af elevskriftet og kom således 
med i uredigeret form. Jeg bad kun redaktøren ret
te antallet af besvarelser til li, da jeg i hast sendte 
de sidste svar lil Anion Mortensen, før jeg skulle af 
sted til Frankrig, hvor min mand skulle deltage i en 
kongres. Derfor fremtræder vores afsnit sidste år i 
ikke-færdigredigeret form.

Så mødes mange af os forhåbentlig til 50-års jubi
læet på Gråsten Landbrugsskole næste sommer! Et 
sådant jubilæum bør jo virkelig markeres. I år hav
de jeg den glæde at være lil 45-års agronomjubilæ- 
um, som blev holdt på Gråsten Landbrugsskole, 
fordi to af mine holdkammerater fra Landbohøj
skolen i en menneskealder har været lærere på 
skolen. Det blev nogle mindeværdige dage på vores 
gamle skole, der fremstår så livskraftig som nogen
sinde. Hvilket nok i høj grad skyldes skolens kom
petente ledelse. Kom og oplev det selv til jubilæet! 
I håb om et gensyn til næste sommer sender jeg jer 
alle de bedste hilsener! Brita

Argang 1954 - 55.
Redaktør: Knud Jessen, Iglsøvej 57, 7850 Stoholm

Som selvudnævnl redaktør, er det en stor glæde at 
have hørt fra 15 af de 30, som endnu er medlem af 
elevforeningen. Tak for det.
Den "gamle" redaktør er blevet bovlam efter 
mange års indsats, han har gjort det godt. Skal 
mange ses til 50 års jubilæet i forsommeren 2005, 
kræves el lille puf, derfor initiativet.

De fleste afos er nu pensionister og nogle er faldet fra: 
Hans Chr. Bonde, Guderup 2002
Chr. Christensen, Gangsted 2002
Peter Falk Clausen, Føvling 1992
Arne Henningsen, Sommersted
Vagn Jørgensen, Nørrebølling 2002
Hans Lysirup, Ringsted 1995
Niels E Nielsen, Egtved
og det er sikkert flere, det er jo desværre livets vil
kår.

Frede Erichsen, Øsby, er flyttet i villa efter al have 
solgt gården til datter og svigersøn, der dog senere 
har afhændet gården. Datteren er planteavlskonsu- 
lent i Vojens, en anden datter i en bank og sønnen 
bor i Øsby, Frede har et godt helbred og nyder livet.

Carl Hansen, Sejerslcv, ringede. Han har solgt går
den til en søn og bor selv på en tilkøbt gård, som de 
driver sammen. Bygget løsdriftsstald til 150 køer. 
Helbredet er godtog de marskbønder går meget på 
jagt. Carl er sikkert gode venner med Naturfred
ningsforeningen.
Han fortalte, al Peter Linnet, Tønder, har været in
valid i mange år - diskusprolaps, og Jens Bruun 
rejste til Amerika for mange år siden og har klaret 
sig særdeles godt.

Detlef Haugaard, Rangstrup, bor i det samme hus 
siden 1969 og var i 35 år bestyrer hos dyrlægen. Li
lian arbejdede på et plejehjem i 25 år, Detlef skrev 
at Chr. Christiansen var død.
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ner, men kun en gammel retsstatsmand. Han syn
tes, vi boede langt ude, dette sagt af en fra Vester
vig, lige øst for Skotland. Gunnar er ung gift, så han 
må slæbe endnu med 42 ha og 250 søer, har bør
nene i nærheden men ingen børnebørn.

Hans Chr. Jørgensen, V, Sottrup, har solgt gården 
og flyttet i hus med stor have. Har to piger, en er 
landmand på Als og den anden rejsekonsulent i 
København. 5 børnebørn, der til tider skal passes.

Vilhelm Gunni Munch, Ødis, ringede. Har ejen
dommen endnu, men forpagtel det meste af jor
den ud. Har en hest og nogle får. Del er der penge 
i, jeg har selv prøvet det. Børn og børnebørn bor ik
ke så langt væk, og det glæder alle bedsteforældre. 
Poul Robert Larsen, Favslrup, Christiansfeld, bor 
på deres nedlagte ejendom. Nyder livet med hav
earbejde, svømning, gymnastik, korsang og udflug
ter i vort skønne Danmark. Energien fejler ikke no- 
gei-

Hans Uve Petersen, Tønder, skriver: Efter eksamen 
på Landbohøjskolen i 1958, var jeg assistent på 
Landøkonomisk Driftsbureau et år, (der blev kun 
de dygtigste ansat). Derefter 27 år regnskabskon
sulent i den TVske Landboforening og landbrugslæ
rer. Har boet i det samme hus i over 40 år, har 
samme kone og to børn og sender en venlig hilsen 
til alle på holdet.

Peter Schelde skriver: Aase og jeg bor stadigvæk på 
min fødegård i Vellerup, og er aktiv landmand i be
skedent omfang, da det meste af jorden er borifor- 
pagtet. Sønnen studerer på Landbohøjskolen og 
planlægger at overtage gården. Vi må håbe, han ik
ke lærer for meget om økonomien i landbruget. En 
datter er civilingeniør og forsker på Eoulum, og en 
anden datter er læge i Hillerød. Foreløbig 4 dejlige 
børnebørn. De nyder nu livet med andre interesser 
end kun landbrug.

Peter Ravn Skouenborg ringede og fortalte, at han i 
99 solgte jorden til en datter og svigersøn. Beholdt 
bygningerne samt 4,5 ha. Har haft alvorlige epilep
tiske anfald og er invalid, må bl.a. ikke køre bil.

Har foruden datteren 2 sønner, den ene er børne
havepædagog og den anden er psykotisk og har væ
ret på et hjem i 30 år. Han er hjemme hveranden 
weekend, men har aldrig i sin tilværelse sagt et ord. 
Vi kommer ikke alle lige nemt gennem tilværelsen.

Martin Søndergaard, Toftlund. Sønnen har overta
get gården og de er flyttet i hus i Toftlund i 1999- 2 
piger bor i Odense med 2 og 3 børn, så vejen dertil 
er velkendt. Trods dåbsattesten er helbredet nogen
lunde. Ingrid drilles noget af gigt og Martin fik ny 
hofte i 92. Martin kunne ønske en mere positiv 
indstilling til landbrugel og de sunde produkter er
hvervet frembringer. Del er som om, del negative 
har første prioritet.

Peder Sørensen, V. Sottrup, har solgt gården til en 
søn og købt hus i det skønne Nybøl, skriver al han 
kender min familie, jeg kan tilføje, al i dansesko
len for 60 år siden, har jeg lit danset med hans ko
ne Kathe.

Frede Thuesen, Anslel, solgte gården til en søn i 95, 
havde da været selvstændig i 35 år. Ilar købt hus 
med udsigt over Haderslev Dam. 5 børn med svi
gerbørn og 7 børnebørn, som kræver hjælp en 
gang imellem - heldigvis.

Michael Uldall, Bramming skriver, al han i 1989 
rykkede ned af den sociale rangstige og blev land- 
borclskonstilenl i Sydvestjysk Landboforening. Ef
ter pensionering i 99 fortsatte han med privai råd
givning vedr. ekspropriationer ved motorvejsanlæg. 
Har en søn som er civilingeniør i Holstebro og dat
ieren er bygningskonstruktør i Ribe. Har 4 børne
børn, som er "den gamle redaktørs" eet og alt. I fri
tiden skrives fødeegnens historie. (Medicin mod 
begyndende senilitet). Del er foreløbig blevet til 
900 sider, hvoraf de 800 er udgivet i 2 bind på eget 
forlag. Onkel Hans sagde til os på Gråsten, at vi 
skulle holde os fra veksler og spare op. Disse vise 
ord har jeg altid efterlevet, og kunne derfor som 60 
årig holde op som ledende planteavlskonsulent i 
Salling Landboforening. Dette skete uden at gå ned 
i levefod. Da konsulentarbejdet blev at sidde ved en 
PC-er og indtaste tal i el forudlagt program, saml
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udfylde skemaer til tilskud og udregne erstatninger 
for de mindste ting, sagde jeg stop. Drev derefter 
lidt foredragsvirksomhed, passede Birthes 20 ha og 
var med til at oprette en aktiv seniorklub i Landbo- 
foreningen.
Jorden er nu forpagtet ud og tiden går med at pas
se min sclvplanlede skov og mange læhegn. Har 
brændeovn. Vores ældste søn leder et tagfirma i 
Skive og har ca 20 mand ansat og den yngste er ci
vilingeniør ved Ringkøbing amt. Har 3 8/9 børne
børn, som vi passer tit.
Vi har begge beskæftiget os med politik og jeg var i 
over 20 år aktiv premierløjtnant af reserven og ind
kaldt hvert år. Vi er på 2 udenlandsrejser hver vin
ter, bl.a. jorden rundt. Om sommeren rejser vi i 
det skønne Danmark.

Endnu engang lak for de svar jeg fik og håber at 
resten vil svare til næste år, så vi alle kan samles på 
vor gamle skole 2005.

Årgang 1955-56

Redaktør: Peter Fenn- Hansen, Amtsvejen 43, Nyb- 
ølmark 6400 Sønderborg.

Kære Kammerater, så er det igen tid til nyt fra gam
le elever. Del er nok alderen der gør sig gældende i 
vores årgang, det blev kun til een tilbagemelding til 
mig.

Erik Heisel, Venbjerg, skriver følgende:
Kære Peter, lige et lille livstegn. Efter at være fyldt 
70 år i år, er del jo rart at kunne sige, al man sladig 
er nogenlunde i vigør. Vi bor stadig på "Venbjerg" i 
et hus ved siden af gården. Vi var jo heldige al vi 
havde en søn der ville tage over efter os på trods af 
alverdens chikanerier og styring af landbruget på 
alle måder. Jeg møder Svend Nissen engang i 
mellem, vi har begge to et bierhverv, men også det 
er forandret.
Ingen Køer, ingen hvidkløver, lidt honning. Men 
hvor vi mangler den "sure regn" der mangles svovl 
til Hvede og raps, grønalger over det hele, men del 
siger man jo cr miljø.
Her i November rejser Inger og jeg med ældre på

højskole i Udlandet, til Vestindien i 14 dage, vi reg
ner med det bliver vort livs rejse og cr meget 
spændte på turen.
Hilsen til alle, Erik Heisel.

Det var så fra Erik, tak for det.
Her hos os går dagene sin vante gang, også herfra 
en hilsen til kammeraterne.
Peter Fcnn-Hansen.

Årgang 1957-58

Redaktør:
Povl Soliner Frank, Svanevej 4, 6500 Vojens

Så har der været bud om nyt fra en flok af 57- 
58ére. Der går bud hvert tredic år. Måske lidt for 
ofte. På den anden side sker der jo noget den gan
ske tid i vor dagligdag og da ikke mindst i verden 
omkring os. - I år er der rimelig god respons og 
som følger:

Vagn Andresen, Lindegade 48, 6070 Christiansfeld 
I januar 2000 blev der efter 20 år som aktiv i kom
munalpolitik sat et punktum. Der skulle gives tid 
til andre gøremål bl.a. i arbejdet med Christians
feld Ugeavis, som var købt i 1987. Desværre døde 
min kone pludselig i februar 2001. Heldigvis kom 
min datter ret hurtigt hjem. Hun cr uddannet i fa
get og har nu halvpart i det oprettede selskab.
Gården i Skovrup blev overdraget til sønnen i 1995. 
Han har nu solgt det meste af jorden og er deltids
landmand. Del er en udvikling, som desværre har 
holdt sit indtog og som langfra er slut. De større og 
større bedrifter vil under ingen omstændigheder 
være befordrende for kommende generationsskif
ter.

.Anders Jørgen Sandvej, Gclballcvej 25, Vestergård, 
6640 Lunderskov
For tre år siden blev jordtilligende og svineslald 
bortforpagict, og det har jeg ikke på nogen måde 
fortrudt, lugen af vore børn er i landbruget. Har på 
ingen måde besvær med al få liden anvendt. I 
landbrugets travle perioder går jeg forpagteren til 
håndc ved at indtage et traktorsæde.
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Carl Heinz Schmidt, Sønderballe 61, Sønderballe, 
6100 Haderslev
Der er nu forløbet fem siden vor søn Carsten over
tog gården. I takt med tiden er der opført ny løs
driftstand og der er forpagtet mere jord. Vi har taget 
bopæl i hus lige ved siden af gården, og det betyder 
så, at der naturligvis gives et nap med i ny og næ. 
Det trives vi godt med.

Fra alle tre og undertegnede alle de bedste hilsner 
til årgangen.
Povl Solmer Frank

Årgang 1958-59-

Redaktør: Niels Erik Matthiesen, 
Karlsvråvej, 3 6360 Tinglev:

Indledningsvis Niels Eriks beretning fra sidste år, 
som desværre ikke var med i årsskriflet 2002.

Kære 58-ere!
Så er det igen så vidt at der skal indsendes materi
ale til elevskriftet. Jeg har som jeg plejer , udsendt 
spørgekort til en tredjedel af dem fra vor årgang 
som endnu står i kartoteket. Der er ved fristens ud
løb kommet svar fra 3 af vore kammerater. Det 
største bidrag kommer fra Andreas Abling Petersen 
som skriver:

Jeg syntes da, at vi lærte meget på Gråsten Land
brugsskole i vinteren 1958-59-Jeg har endda til ti
der været lige ved at prale med all det vi lærte. Og 
det har bønder som har været på andre landbrugs
skoler også. Hvordan har vi så brugt al den viden, 
som vi fik på landbrugsskolerne?
Har det været til gavn for den enkelte landmand? 
Har del været til gavn for landbrugserhvervet? Har 
det været til gavn for samfundet? Har vi lært det rig
tige?
Når jeg ser på udviklingen, kan jeg ikke svare "ja" 
på alle spørgsmålene. Jeg tænker her på landbo
kulturens opløsning, nedlæggelse af bæredygtige 
landbrug, landdistrikternes affolkning, stigningen i 
landbrugets gældsprocent, landbrugets industiali- 
sering, landbrugs-støttens kapitalisering, genera

tionsskifteproblemerne, truslen mod selvejet, 
landmændenes umyndiggørelse, El! direktiver, dy
revelfærd, landbrugserhvervets omdømme, land
mændenes samfundsindflydelse og lønmodtager
mentalitetens øgede udbredelse.
Jeg kan huske, at forstander Lauridsen sagde, at 
det vigtigste var, at vi til næste generation ikke afle
verer landbruget i en ringere stand end vi modta
ger det. Og det synes jeg faktisk at vi gør. Nu skal 
der da nok være nogle, som synes, at jo flere, der 
kan slippe for landmandens sure slæb, jo bedre er 
det, og at der er brug for arbejdskraften andre ste
der og at der sagtens produceres fødevarer nok 
med færre landmænd. For mig er det vigtigst, al så 
mange som muligt er selvstændige og selvejere, det 
medfører ansvarlighed og giver et mere stabilt 
samfund - og det skulle vi have sørget for.
Se, det var stof til eftertanke ( red. )

Georg Toft Appel skriver: Hilsen fra Rødekro , hvor 
vi har købt hus, efter at have solgt vores gård. Jeg 
har haft en blodprop i hjertet, og er blevet opereret 
i hofterne - derfor måtte vi se i øjnene, at vi ikke 
magtede landbruget mere. Vi er ved at rinde os til
rette her. Kig ind når I kommer forbi adressen er: 
Nørrevang 0 Rødekro.

Kaj Valentin skriver : Det var så mit første år som 
pensionist . Mit helbred er O K , min tid går med 
opdræt af fasaner, og mine rådyr, samt at give en 
hånd med her og der. Tove er flittig til håndarbejde 
og i haven . Lone er sygeplejerske på Danfoss , 
Hans har ejendommen i Elstrupmark, og Hanne er 
dyrlæge i Karlslunde ved København. Vi har 7 bør
nebørn .

Det var så de indkomne svar, alle indsendere sen
der en hilsen lil hele holdet.
For mit eget vedkommende er der ikke sket de sto
re forandringer siden sidst bortset fra at jeg er ble
vet folkepensionist Sidste efterår ville jeg sælge 
mælkekvoten , men glemte at regne med at fedt
procenten var højere, og fik derfor forlangt 5 øre 
for meget, det var bare ærgerligt.
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Hermed så dette års høst
Så er det igen så vidt at der skal indsendes materi
ale til elevskriftet, som tiden dog går. Jeg har i år 
udsendt spørgekorl til 20 fra vor årgang. Der er 
indkommet 2 svar, det er jo ikke så mange, men 
lidt har jo også rel, her kommer i alt fald svarene . 
Chresten Clausen skriver: Jeg befinder mig godt 
som forhenværende landmand, jeg synes på ingen 
måde det er blevet lettere at drive landbrug nu De 
første 5 år efter at vi stoppede som aktive, gik vi på 
V.U. C. for at lære lidt sprog og informatik,- og da vi 
har været forskånet for slørre helbredsmæssige 
problemer, har vi rejst en del i udlandet og nydt det 
meget. Ellers hjælper jeg lidt til på det lokalhisto
riske arkiv, og arbejder også noget med Ældre Sa
gen. Vi har et dejligt nabolag og trives godt med det. 
For 3 Ar siden fik et barnebarn mere, så nu har vi 
fire piger og en dreng med en aldersmæssig spred
ning fra 12 til 3 år. Hilsen til alle fra årgang 58-59 
Svend Erik Hansen skriver: Efter at have solgt en 
del af jorden og mælkekvoten pr. 1/1 1998 og af
hændet resien af køerne den 1/4 98 var der kun 
opdræt fra 2 år og lidt grise tilbage, så jeg gik sam
tidig på delpension og drev det tilbageværende 
jord. Det gav tid til mange ting bl.a. en tiel for
eningsarbejde.
Planteavl på de resterende ha kunne ikke brødføde 
familien, hvorfor jeg forpagtede jorden ud, blev ar- 
bejdssøgende med A.S.E. som sponsor frem til okl. 
01, hvor jeg indgik i rækken af folkepensionister. Vi 
er nu begge på pension, bor stadig på Haubrovej 68 
Haubro, hvor vi har boet siden nov. 1959, har 3 
børn som alle er gift og har fast arbejde, vi har 6 
børnebørn.
Tiden går nu med haven, en del foreningsarbejde, 
formidling af avlsdyr (Jersey) lokal og til eksport, 
hvor der til England har været god afsætning gen
nem Dansk Jerseyeksport. Helbredet er O K, men 
alderen kan man ikke løbe fra. Hilsen til alle fra 
holdet.
Det var så de indkomne svar, der kunne nok blive 
plads til nogle flere, men lidt har som bekendt og
så ret. Jeg kan se på de svar jeg har faet, at de er 
skrevet på Computer, så del er ikke kun mig der 
eksperimenterer med den slags.
Her på stedet er alt stort set uændret siden sidst.

Jeg passer lidt ammekvæg, dyrker lidt kom og hjæl
per på det lokale bibliotek, der drives med frivillig 
arbejdskraft. Man træffer mange mennesker der. 
Mange hilsener til jer alle. Niels Erik Matthiesen.

Årgang 1959-60

Redaktør: Mads Schmidt Eriksen

Deadline nærmer sig, hvor Du igen gerne vil have 
lidt al rive i. Fra årgang 1959- 60 er der igen lidt, 
men i forhold til de sidste 3 år, er der nogen der er 
faldet lidt for meget hen i divanøseren og det vars
ler ilde, trods den i forhold til statistikken ikke ret 
høje alder vi har.. Det kunne også ske det, at de har 
glemt det danske sprog særlig i skrift, eller deres 
sædvanlige sekretær er gået på pension og så er 
undskyldningen reel.
Min samvittighed er i hvert fald i orden, idet jeg har 
gjort det jeg har lovet.
Nu må vi selvfølgelig ikke skælde ud på dem der 
har været oppe på dubberne og del er ca 33 % og 
tak for det. " det må heller ikke ske del som del of
te sker i Kirken , hvor præsien giver dem der er i 
kirke en omgang fordi de andre ikke kommer "

Der er som sagt hilsener fra 3 af vores årgang og de 
skriver følgende :

Peder Hansen Dalen 3 Skærbæk!
Kære årgang.
Vi drev gården som 1/S fra 1986 til 92 sammen 
med vores Søn.l 92 overtog han det hele og vi flyt
tede i hus her i Skærbæk Nu hjælper jeg ved bør
nene og lidt ved gamle naboer, så for liden tager jeg 
kartofler op
Hilsen til gamle Elever fra Christa og Peder.

Bertram Suurballe Olufskærvej 25 Haderslev!
Kære årgang 1959-60
Vi bor stadig på gården, som vi overlog efter mine 
forældre i 1969 -Vi drev den først med Køer og slag
tesvin, men solgte så køerne og gik over til at have 
sukkerroer og slagtesvin.
1 sept 2000 forpagtede vi jorden og staldene ud, og 
gik begge på efterløn.-Vi har tre børn, men der cr
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ingen der vil tage over. Nyder nu tilværelsen og den 
3 alder.
Venlig hilsen Didde og Bertram.

Kjeld Søndergård Storegade 45 Tislrup!
Kære kammerater.
Vi solgte gården marts 92 og købte lins i Tistrup 
Jeg fik arbejde på en svinegård, hvor jeg passede 
marken (150 ha ) og sørgede for der var foder i si
loerne. Her arbejdede jeg frem til aug. 2000, hvor 
jeg gik på efterløn og det var dejligt, for så var der 
en masse tid til at besøge børn og børnebørn.
Vi har fire børn, der alle bor inden for 25 km og det 
er dejligt.
Mange hilsener fra Kjeld.

Hans Kr.Sørensen Christiansfeldvcj 10. Stepping. 
Kære årgang 59-60.
Da jeg ikke tidligere har sendt oplysninger til Elev
foreningen, vil jeg kort fortælle hvad jeg har bedre
vet siden vi forlod skolen
Jeg forlod landbruget i 1977 og efter at have haft 
bcstyrerplads og været forpagter i en årrække, 
blev jeg salgskonsulent for Superfos i Haderslev og 
købte hus i Stepping, hvor vi stadig bor. Her var jeg 
i 5 år og hvor jeg kørte på Haderslev.Næs.

Siden har jeg været markforvalter hos Alfax Syd- 
sydsk Tørrestation i 17 år indtil 1998, hvor jeg gik 
på efterløn og da var jeg 62 år.
Jeg har nu været gift med Inka i 42 år og vi har 3 
sønner og" foreløbig" er det blevet til 3 børnebørn. 
Vores lid går med sommerhus ved Vesterhavet, slår 
kegler en gang om ugen, spiller lidt badminton og 
går en del på jagl.( selvfølgelig i jagttiden.).
Venlig hilsen Inka og Hans Kr.

Der er så nu kun os lo Grethe og mig der kunne 
tænke os at sende en lille hilsen til hele årgang 59- 
6(1. Da i får lidt at vide om os en gang om året, kan 
der naturlig nok ikke være flere sider, men vi lever 
og har det godt her i vores dejlige hus og dyrker 
begge vores interesser og Grethe har mange, hvor i 
mod jeg er nød til at koncentrere mig om del, som 
i alle ved jeg cr valgt til "politik i alle afstøbninger" 
og papir er der nok af. Hvornår mon vi føler og

mærker, at vi er godt inde i innovations-alderen? 
Måske aldrig.
Lidt mere omtumlet har del være for mit vedkom
mende, da jeg som nogen sikkert har læst er blevet 
"løsgænger" i både Amt og Kommune. Skammeligt 
nok, men den lopstyring og efter valget, hvor DE fik 
ca 7 % socialistiske stemmer og drejede meget til 
venstre for midten i mange ting og ikke kunne hol
de nallerne fra del Kommunale selvstyre var det 
nok for mig. Jeg har næsten prøvet hele rækken 
rundt og hvis ikke andet, giver det indsigt og erfa
ring, som ingen andre har
PS. Vi er nu rækken rundt i medlemslisten og be
gynder så forfra igen næste år og lager nok lidt 
mindre bidder, så i har en chance for at opleve lidt 
ind i mellem, men slægt ikke sidste ombæring ef
ter..
De venligste hilsener fra Grethe og Mads.

Årgang 1960-61

Redaktør : Jørgen H. Møller, 
Sneppevænget 14,5610 .Assens

Kære holdkammerater :
Så cr der gået to år efter vores jubilæumsår, og det 
blev atter tid til indhentning af oplysninger om vor 
årgang. Det blev til 3 svar på min henvendelse. At 
der ikke cr flere, kunne tyde på at mange har travlt 
med forskellige gøremål, og del er jo kun godt. Det 
ville dog være meget rart med el lille livslegn fra 
nogen flere og det kan stadig nås, så vil del komme 
med til næste år.

Hans Chr. Christensen : Kære redaktør. Har lige 
modtaget dit brev om opfordring til al skrive lidt 
nyt til elevskriftei. Jeg synes ikke, at jeg har nyt at 
berette uden al komme til al gentage, hvad jeg tid
ligere har skrevet.
Jeg kan dog oplyse, at jeg snart ophører med efter
lønstiden og går på folkepension til maj 2004.
Så er mit liv gået ved landbruget indtil mit 28. år, 
derefter 33 år ved mejeribruget, afsluttet med 6 års 
efterløn. Set bagud, ja så synes jeg egentlig, jeg har 
haft et godt og indholdsrigt liv. Jeg har stadig Mar
grethe, som kone efter 43 års bekendtskab, 3 børn
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og 3 børnebørn. Er kommet godt gennem livet, 
helbredet har det også rimeligt og med hensyn til 
økonomien, ja da har jeg altid ment, at det ikke er 
millionerne der tæller, men sørg bare for, at ind
tægterne kan dække udgifterne.
Ganske enkelt en god regel.
Ønsker alle som læser indlægget. En glædelig jul og 
et godt nytår.
Hilsen fra : Hans Chr. Christensen, 
Bakkevej 1, 6560 Sommersted

Hans Frederiksen : Vor årgang er nu i starten af 
den såkaldte 3. alder, og den skulle vi gerne alle 
have el godt udbytte af. Jeg går ud fra, vi alle har 
søgt at forbedre og tilrettelægge denne nye periode 
så godt som muligt.
Efter 19 år i kornbranchen tog jeg i 1985 skiftet til 
noget helt andet. Efter mange gode og interessante 
år i Sækko Presenning .VS, som direktør og medej
er solgte vi virksomheden, og den 1. januar 2002 
kunne jeg gå hjem og begynde på en anderledes til
værelse.
Jeg beskæftiger mig med lidt bestyrelsesarbejde i 
virksomheder og organisationer. Absolut ikke på 
fuld tid. jeg skal jo gerne spille golf et par gange om 
ugen. I de senere år har vi også rejst flere gange om 
året, også til andre verdensdele. Det giver ople
velser som jeg kun kan anbefale til de, der endnu 
ikke har prøvet det.
Min kone er fortsat aktiv, med job som lærer og 
bibliotekar, og dertil medlem af såvel kommunal
bestyrelse som amtsråd. Den ene af vore drenge er 
hårdt arbejdende leder i Sækko Design. Den anden 
ved at afslutte studiet som cand. mere, i Køben
havn. Jeg har ikke i mange år haft ret mange kon
takter til nogle fra vor årgang på Landbrugsskolen, 
men nu har vi jo alle bedre tid. Så min mail adres
se er : hansfrederiksenCn mail.tele.dk.
Med hilsen lil alle : Hans Frederiksen, 
Sdr. Landevej 16, Kliplev; 6200 Åbenrå 

Enevoldjacobsen :

Kære Jørgen!
Jeg sender her et par ord til elevskriflel.
Inge og jeg solgte i 2001 gården i Hajstrup og flytte
de derefter til et noget mindre og dejligt hus i Sta-

rup, hvor vi bl.a. også nyder et dejligt naboskab. 
"Hyrupdal" har vores ældste datter og svigersøn 
forpagte!. Den yngste datter er ved al færdiggøre sit 
psykologistudium i København. Indtil videre er vi 
begunstiget med 3 børnebørn.
Med venlig hilsen : Enevoldjacobsen, 
Stamp Højvænge 1, 6100 Haderslev

C. P Christensen : Kære Jørgen. Lidt forsinket, men 
meget velment.
Nu skal det ikke være en lang historie, men allige
vel vil jeg kort beskrive hvad der er sket i de mange 
år.
Vi har efter 37 år på Fyn besluttet at vende tilbage 
til Jylland. Vi er ved al bygge et nyt hus i Aiming på 
Djursland. Hanne og jeg modtager gerne besøg på 
Reimersvej 2, Aiming.
Efter mit landbrugsskoleophold på Gråsten Land
brugsskole immigrerede jeg til USA, var først i Ca
nada 1/2 år, herefter i Minnesota ca. 1 år, senere i 
Californien ca. 1 år. Jeg besluttede at lage hjem lil 
Danmark igen. Kom på Grovvareskole i Middelfart, 
blev herefter ansat hos Fyns Andels Foderstoffor
retning I Odense. I 1973 blev jeg ansat som konsu
lent hos ' Fjerkræslagteriet Danpo med Hoved
kontor i Randers. Jeg havde Fyn og Sjælland som 
område. Sørgede for kontrakter med slagte- 
kyllingeproducenter og rugeægsproducenter. 1 
1977 blev jeg ansat som forretningsfører i Egense 
Lokale Foderstofforening. her var jeg i 7 år. For
eningen blev fusioneret med Kværndrup Lokale 
Foderstofforretning, her blev jeg forretningsfører. 
Det blev et forholdsvis kortvarig ægteskab.
Jeg arbejdede med boghvede i et par år, meget 
spændende, med mange positive oplevelser.
I 1991 startede jeg for mig selv. En forretning med 
foder til Hobbyfolk, samt et biavlscenter. Jeg lejede 
mig ind på en ejendom. Et par år senere flyttede 
jeg ind i den tidligere Egense foderstofforenings 
bygninger i Egense. Jeg købte senere alle bygninger 
med villa.
Her har jeg haft en god og spændene forretning, 
med en pæn stigende omsætning igennem årene. 
Jeg har kun åbent 3 dage om ugen, med et meget 
spændende sortiment til alle husdyr.
Vi besluttede for et par år siden, at rykke teltpælene
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op og har solgt vores hus i Rantzausminde. Da jeg 
ikke liar fået solgt Foderstoffen med tilhørende for
retning endnu, flytter vi op i villaen medio decem
ber 2003. Jeg regner med der kommer en køber 
inden så længe.
Vi ser frem til en ny tilværelse, vil gerne nyde natu
ren, og rejse en del. Vi har en del bekendte i USA, 
en af vore piger er gift med Jack, som stammer fra 
Colorado USA. Begge vore piger er gift, vi har 3 bør
nebørn, med nr. 4 på vej.
Herfra mange hilsener til jer alle : 
Carl Peter Christensen, 
Sydfyns Bimateriel & Specialfoder, 
Rantzausmindevej 228, 5700 Svendborg.

Jeg kan for mit eget vedkommende kort oplyse, at 
jeg er gik på efterløn i 2001 efter 36 år med suk
kerroer, heraf de sidste 23 år ved Danisco Sugar på 
.Assens Sukkerfabrik. Jeg nyder, al man nu selv be
stemmer over sin egen tid - næsten da - og ikke er 
bundet af en travl kalender. Man har så mulighed 
for at bruge noget mere tid på børn (2 piger med 
mænd) og børnebørn (4 stk.) og foretage nogen 
rejser ud i verden. Derudover arbejder jeg en del 
med slægtsforskning omkring egen og vor families 
fortid. Her er internettet er stor hjælp med hensyn 
til at finde oplysninger.
Jeg vil slutte med en tak for de tilsendte indlæg og 
ønsker alle en Glædelig jul og et Godt Nytår.
Med hilsen til alle fra : Jørgen H. Møller.

Årgang 61-62

Redaktør: Holger Warncke, Blansvej 10, Bovrup, 
6200 Aabenraa

Kære venner!
Det er tiden (3O.sept) for mig at tage plads i "re- 
daklørstolen" og få samlet de indkomne svar til et 
lille indlæg fra vor årgang.- På de udsendte kort er 
der indkommet 3 svar, så opgaven ser overkomme
lig ud ..! Et enkelt spørgekorl kom retur 2 dage ef
ter udsendelsen med påstempling:
"Adressaten flyttet, hvorhen vides ikke". El lidt for 
lakonisk svar, synes jeg nok! Helt anderledes opli
vende er del, når holdkammerater ringer hertil -

enten uopfordret- eller på opfordring via spørge- 
kortel. Begge dele har Niels Chr. Sørensen, Filskov 
gjort! Første opringning var en formiddag i okt. 
2002. Han havde vældig god tid til at snakke -jeg 
egentlig også- så del blev til hele 40 minutters sam- 
lale-og vi kom "vidt omkring"! Et udpluk af mine 
notater fortæller:
- al Niels Chr. har solgt dyrene (30 stk ammekøer 
med opdræt). Salget var planlagt, men blev (vist
nok) fremskyndel p. gr. a. en skulderskade, han 
pådrog sig - paradoksalt nok - under læsning af en 
lyr til slagtning. Slige handyr kan jo være slemt 
genstridige, indtil de pludselig ændrer "mening". 
- at Niels Chr.'s kone, der hedder Julie (også vist
nok)- det er altså "redaktøren"- og ikke Niels Chr. 
der er i tvivl og derfor mener "vistnok", arbejder 
meget med slægtsforskning, og - at de byggede nyt 
stuehus for 25 år siden.
Under opringning nr. 2 fortalte han, at jorden er 
bortforpagtet- mest til brak- og al "besætningen" 
nu består af hund, lidt hønsehold og heste til hob
by. I "fritiden" sælger han frø og sædekorn for Syd- 
vestjydsk Andel. Det bliver til 2o-25 tons frø og ca. 
70 tons sædekorn.. Hans far solgte i sin lid frø for 
Morsø Frø.
Niels Chr.'s vestjydske lune og gode humør fornæg
ter sig ikke ... hør bare her hans filosofi - og erken
delse - vedr. arbejde : "Man kan nøjes med grov 
lidt- sådan indimellem- men så er det jo så pok
kers svært, når man så skal have noget til side i en 
fart" ! Hele holdet sendes en hilsen.

Peter Troelscn, Toftlund, skriver: Jeg kan oplyse, at 
jeg på tredje år lever af efterløn. Vi er flyttet fra 
"Mergelland" med 100 ha. plus 70 køer og bor nu i 
Toftlund. Jeg er kommet med i en keglelurnering 
og går desuden på jagt. Min kone er lidt yngre end 
mig og har sat sig på skolebænken igen... V. U. C. i 
Gram, indtil også hun snart går på efterløn.. Vi har 
4 børn!
Vores ældste søn er pakkepost i Toftlund på 12'te år 
Den næstældste har overtaget gården og har sidste 
år bygget ny stald (140 ha. - 140 køer) med 2 LeLy 
robotter, som fungerer fuldt tilfredsstillende.
Vi har en datter, der er laborant hos Ecco i Bred- 
ebro, og en datter, der lige er blevet færdig som ci-
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viløkonom. Hun er indkøbsassistent pi "Det gamle 
Apotek-engros" i Tønder.
Vi har desuden 8 børnebørn, så vi har nok at stå op 
til hver dag året rundt Hilsen til hele holdet 
Peter Trodsen.

Arne P Wildenschild, Kværs har også sendt mig el 
godt brev- han skriver: " Da jeg er en flittig læser af 
"Nyt fra gamle elever", synes jeg, at det også er min 
pligt at berette lidt fra Kværs.
Jeg er stadig gift med Kirsten, og vi har 3 sønner, 
som alle er landmænd her i nærheden. Vi har 9 
børnebørn, og vi bor på en nedlagt ejendom el lille 
stykke fra gården, som vi solgte til én af sønnerne, 
da vi gik på efterløn. Vi ser vores børnebørn tit, det 
synes jeg er morsomt. Da vores børn var små, hav
de jeg aldrig tid til at lage mig af dem.
Jeg cr ellers altmuligmand, når én af sønnerne 
ringer, om jeg kan hente el eller andet, starter jeg 
min lille "Partner". Den kører jeg ca. 25000 km. i 
årligt, så jeg er ikke meget hjemme. Jeg er stadig 
medlem af Gråsten Byråd og er i denne periode 
formand for Teknisk lidvalg. Det bliver spændende 
at se, hvad Strukturkommisionen kommer med 
om amternes og kommunernes fremtidige stør
relse! Mil ønske inden for den kommunale verden 
er, al alle, som klager over en eller anden sag, skal 
indbetale ct klækkeligt beløb, som de kun kan få 
tilbage, hvis de har ret, ellers går pengene i kom
munekassen. Klager lager en masse lid for admi
nistrationen. I øvrigt kunne jeg tænke mig, al Na
turklagenævnet og Danmarks Nalurfredningsfore- 
nings medlemmer bortvises til en øde ø."
Som vi kan se, lever Arne Peter stadig et meget ak
tivt lig og han beder mig hilse hele holdet.
Det være hermed gjort !
Dette var svarene for denne gang. Mange TAK til de 
3 friske gutter!!
Her i Bovrup går det stille og roligt grundet slidtage 
på kroppen - forstå del hvem der kan - cr jeg nu 
hell stoppet med arbejdet i Ml lyres på Lundsbjerg 
ved Aabenraa. Det var en god lid for sådan en af
danket bondemand at være altmuligmand i så stort 
et dækfirma, hvor det kollegiale og del sociale sam
vær i så udpræget grad er i højsædet. Netop delte 
nød jeg meget og er taknemmelig for

al have fået lov til al opleve ...
På hjemmefronten cr der overgået os noget meget 
glædeligt! Vi har fået barnebarn nr.4 - en pige - hos 
Eickc og Mikael, der driver vort gamle hjem videre 
med (stort) hønsehold til rugeæg.
Børnebørnene fordeler sig med 3 friske piger - Sig
ne på 6 år, Julie på 3 1/2 år og lille Mette på 4 mdr. 
- på gården dernede, samt 1 (mindst lige så frisk) 
dreng i Aabenraa , Hanne og Torbjørn's søn Daniel 
på 7 år. Joh, der cr virkelig meget al glæde sig over, 
og være taknemmelig for...!

Hele holdet ønskes en glædelig jul og ct godt Nytår 
2004. Holger.

Årgang 63- 64

Redaktør: Vagn Hammer, 
Plulovcj 16, 8370 Hadsten

I foråret havde jeg de bedste intentioner om, al i år 
ville jeg stramme mig op til at få spørgekortene 
sendt ud, så jeg havde noget fornuftigt at skrive i 
elevskriftet, men det er gået som det så til går, 
efteråret kommer all for hurtigt, tiden flyver afsted! 
Jeg vil dog nu være i god tid med at meddele jer, at 
til sommer har vi 40-års jubilæum fra GL.
Derfor vil jeg til foråret gøre cn indsats for, at vi kan 
møde talstærkt op. Mange af jer cr jo nok i gang 
med at trappe det aktive arbejdsliv ned, så I har 
sikkert god lid til al komme til elevmødet i juni.

Her i Hadsten er all vel. Jeg har stadig mit job som 
planlcavlskonsulent og trives fint med det. Desu
den har jeg noget arbejde med al hjælpe land
mænd gennem junglen af regler og bekendlgø- 
relser, når de ansøger om al forelage ændring af 
deres produktion. Og det er ikke let.
Del cr de færreste, der endnu er klar over hvilke 
konsekvenser den førte miljøpolitik får for produk- 
tionslandbrugcnc.
Enhver lille ændring skal meddeles myndigheder
ne, der så skal tage stilling til om den påtænkte 
ændring, vil påvirke miljøet.
Her i Århus Amt må enhver produktionsændring 

stort set ikke påvirke miljøet. Det betyder bl.a., al
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projekter for produktionsudvidelser må skrinlæg
ges, at ny erhvervede arealer ikke må tilføres hus
dyrgødning o.s.v.
Landbruget har virkelig fået en stærk modspiller. 
Bare vi dog kan slå distancen!
Vi ses til sommer!
De bedste hilsner fra Vagn Hammer

Årgang 1965-66

Redaktør: Folmer Troelsen, 
Bredstenlundvej 6, 7182 Bredsten 
E-mail: troelsentrMrampoliner.dk

Hej du gamle Gråsten elev, nu er det tiden for ind
samling af nyt fra gamle elever, om her skal, så kan 
det i alt fald, sammenlignes lidt med årstidens 
hvor sommerens frugter skal indsamles til fortæ
ring i de lange skyggers tid. Kan din lid efter land
brugsskolen give skygge og læ, mærkeligt nok ses 
skyggerne kun når solen skinner, overført sådan al 
vores erfaringer her giver kontrasler lil vore unges 
lyse optimisme, som vi er en del af ved overleve
ring, saml medleven i nuel og formning af fremti
den.
Alle taler om det grå guld, efterløn og pensionsord
ning. Du skal arbejde videre, men må ikke, gør det 
alligevel og befinder dig rimeligt godt derved, straf
fes af misundelse og jantelovseffekt. Skal politiker
ne administrere landbrugsloven sammen med ro
mantikere fra naturfredning og friluftsråd, eller 
nærmer vi os storbønders jordbesiddelser som i 
1700 tallet, dog uden adelige bånd ?.
Her i september indledes de vigtige forhandlinger i 
WTO om øget frihandel - fik du sukker på din hav
regrød her til morgen? Toldmure i EU gør sukker
priserne tre gange højere end verdensmarkedspri
sen. Dansk klima nærmer sig som den var for 
lOOOår siden. Ændring af afgrøder lil følge, gartne
rierne indfører stauder og planter fra Australien, 
samtidigt med at det er forbudt at medtage planter 
fra el til et andet område/del af Australien, saml 
indføre udefra.
Det danske sprog står i parentes på vore højere læ
reanstalter, hvorimod dialekter mere og mere be
nyttes i reklamespots, (læs ikke i gammel talemåde

til spot og skam), her er ikke tale om latterliggø
relse, men synliggørelse af et charmerende folk - 
danskerne.
Send mig nogle oplysninger, meninger og tanker 
senest 8/10-2003 i brev eller mail til 
troclscn@Trampoliner.dk
Mange varme septemberhilsner fra Folmer

Besvarelserne blev pr. telefon, brev og mails følgen
de:

Mathias Rudbæk. Keldbjerg, Rinkenæs.
6340 Gråsten, lel.74608274
Tituleres stadig som krealurhandler med solgt 
mælkekvote og har 60 ammekøer af Simentaler og 
korthorn. Kommer du forbi Holbøl landbohjem så 
sidder Mathias i bestyrelsen og tilmed i landsbesty
relsen for forsamlingshuse i Danmark, heri sidder 
el medlem fra hvert amt. Den 10 maj havde han 40 
års jubilæum ved militæret i Søgårdlejren, hvor .As
ger Ravn var garagemester.
Har du/l noget kvæg, er Mathias altid klar lil en 
handel, og kommer sådan set rundt i del meste af 
landet med Dansk korthornsforening af racerene 
besætninger, der har 25 medlemmer. Mathias er 
altid klar til en snak, og hilser alle gamle 65/66ér.

Hans Olaf Hansen. Vestre Bedegadegård.
Bedegadcvej 31.3782 Klemensker 
tel:56966040, han skriver:
Marianne og undertegnede bor stadig på gården, og 
passer de 51 ha. med planteavl, så er der 20 søer 
og hvad der bliver deraf, derned har jeg noget at stå 
op til. For selvom man er blevel 60 år skal man ik
ke bare synke hen. Jeg er med i ERFA-gruppen, 
hvor undertegnede godt nok er den ældste, men 
man kan da stadig lære.
Fritiden går med badminton, petanque og bridge. 
Hilsen Hans Olaf.

Lena og Søren Schmidt. Krokusvcj 10.
5750 Ringe, mail: krokus@midtfyn.nel
Lidt nyt her fra Ringe,vi bor stadigvæk på Krokus- 
vej, det har vi gjort i godt 30 år. Jeg arbejder stadig
væk på Agrogården, Landboforeningen for Fyn og 
Øerne her i Ringe, mil arbejde er i økonomiafde-
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lingeii. I disse dage er vi ved al flyttet ind i ny tilbyg
ning. Landboforeningskonlorene i Svendborg og 
Nyborg er blevet nedlagt og flyttet til Ringe, med 
flytningen til Ringe bliver arbejdspladsen på ca.l 10 
personer incl. Skovdyrkerforeningen og en ejen
domsmægler.
Jeg har ikke planlagt hvornår jeg vil gå på efterløn, 
men det nærmer sig jo da jeg blev 60 år i 2002. Pi
gerne er jo flyttet hjemmefra for flere år siden, den 
ældste bor lidt nord for Kerteminde i nærheden af 
Storebælt. Den yngste bor i København. Til Decem
ber bliver vi bedsteforældre for første gang, det glæ
der vi os til. Jeg kan fortælle, at jeg hver sommer 
mødes med Age Lund, Jørgen Jacobsen, Verner Jo
hansen og Arne Pedersen. Vi havde besøg af dem i 
juni, de befinder sig godt med hver deres gøremål. 
Til slut vil jeg sende de bedste hilsner til alle fra år
gangen 65/66, samt til landbrugsskolen.
Søren Schmidt.

ErikJ Schmidt. Åbenråvej 170. Lige.
6360 Tinglev, mail: erikschla mail.dk 
Hej Polmer og alle tidligere elever.
Tak for dit brev og dine betragtninger, jeg kan godt 
høre at del ikke var landmand du skulle være, og 
del blev du jo heller ikke, og det tror jeg også du er 
glad for, jeg har indtrykket af at du befinder dig 
godt med det du laver.
Lidt om mig selv, jeg befinder mig også godt ved det 
jeg laver, jeg er stadig landmand og kører på del 35 
år som selvstændig, del har været el spændende liv 
med mange udfordringer, jeg er lige blevet tres og 
skilt for anden gang, og da landmandslivet er et en
somt job, befinder jeg mig godt med igen al være 
single, jeg håber dog ikke del varer ved, (det med al 
være single),men så længe det varer nyder jeg de 
fordele, del giver, jeg spiller en del golf, og da der 
findes en single golfklub er jeg flittig bruger af de
res tilbud, og pudsigt fik jeg af omveje en hilsen fra 
Arne, han hjalp en kollega med al henle nogle bil
leder jeg havde sendt. Tak for hilsenen arne.
Ud over at spille golf går jeg en del op i del okkulte, 
jeg går til drømmetydning, har lært heeling, har få
et foretaget håndaflæsning(dci er forbavsende så 
godt det passer) og jeg læser artikler og bøger om 
forskellige emner, jeg er ved at tro på at vi har levet

før,del er meget spændende.
Men jeg passer også gården endnu, næsten alene 
da der ikke er penge til at have en fuldtids ansat. 
Det er meningen, at min den yngste søn skal hjem 
til det kommende forår og hjælpe til og ovetage går
den når det er muligt.
Jeg glæder mig til at møde nogle af de gamle ele
ver,og er der nogle der spiller golf.kunne del være 
sjovt al mødes på den måde, i er velkomne her. 
Kærlig hilsen til alle fra ErikJ. Schmidt.

Hans Christian Christiansen. Nørreskowej 9- 
Svenstrup Bisonfarm. Nørreskowej 9- 
64.30 Nordborg .tel:74456328/74456027.

Kære redaktør.
Hermed en hilsen fra Als, det er længe siden at jeg 
sidst har sendt nyt.

Indtil 1985 havde vi malkekøer, men fik LB.R i be
sætningen. Vi udskiftede herefter til 100 søer + 
slagtesvin. 1993 blev en naboejendom lilkøbt, den 
ligger lige ud til Lillebælt, der bliver der produceret 
4000 slagtesvin.
I 1998 udvider vi til 250 søer + slagtesvin. Har 
solgt den ene ejendom til vores søn Carsten og det 
hele bliver nu drevet sammen i et 1/S. Vi driver 
150ha.
Den nye svinesygdom PM.WS er ved at komme 
uhyggeligt tæt på !
I 1991 var Carsten på rejse med IAEA i Australien 
og USA, der blev han meget betaget af bisonkøer. 
I 1997 købte vi sammen 6 dyr, vi har nu udvidet 
besætningen, så vi nu har ca:50 dyr. Det er en me
get spændende nicheproduktion, og det ser ud til 
at være en meget god økonomi i produktionen.
I kan læse mere om bisonoksen og vores bison
farm på hjemmesiden www.bisonfarm.dk
Vi har også fået os et par dejlige børnebørn, så på 
dem kan vi se at tiden går. Vi har lige besøgt Inge og 
Keld Møller i Oksbøl. De har solgt ejendommen og 
har bygget et nyt Skagenhus i Rinkenæs med udsigt 
over Flensborg Fjord.
(red: se artiklen i Jyske Vestkyst af 3/10). Jørgen Ja
cobsen, Ulkebøl er gået på efterløn.
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Lidt om BISON ØKONOMI: 
investering:
Indkøb af 4 stk. kviekalve 25.000,- x 4 100.000,-
Indkøb af 1 avlstyr 25.000,-
Hegn til 2 ha. (180 cm høj) 15000,-
Fangefold 10.000,-
Samlcl investering 150.000,-
Udgifterne pr. år er udregnet på baggrund af al be
sætningen cr fuldt oppe at køre, dvs. med kalve og 
tyrer der fedes op til slagtning. Der regnes med en 
kalv pr, år pr, ko.
Kviekalvene bliver i gennemsnit ca. 2 år når de 
slagtes, dvs. at der altid er ca. 2 stk kalve ekstra i 
flokken.
Udgifter pr. år.
Hø. 3 balle wrap pr dyr 200,- x 7 dyr x 3 stk 4200,- 
Halm til strøelse 100,-x 21 stk 2100,- 
Kraftfoder I OOOkg x 7 dyr x 1.50 kr. 10.500,- 
Lejeafjord 2 ha. x 5.000,- 10.000,-
Dyrlæge 2.000,-
Udgift til slagter 1200,-x 2 stk 2.400,-
Gødning 1.500,-
Forrentning af investering 150.000,-x 6% 9-000,-
Samlet årlige udgifter 43.700,-
Indtægter pr. år:
Salg af kviekalve 25.000,- x 2 stk 50.000,-
Salg af slagtetyre 300kg x 75.- x 2 stk 45.000,- 
Fortjencste ved salg af skind 3000,- x 2 stk 6.000,- 
Indtægter i all pr. år: 101.000,-

Lidt facts: I 1700 tallet var Bison præriens konge, 
med en bestand på omkring 60 millioner fritgåen- 
dc dyr på de nordamerikanske stepper. Sidst i 
1800 tallet var bestanden kun 1500 dyr.Idag er be
stande oppe på ca. 350.000 dyr.
Bisonoksen er meget legesyg og boltrer sig gerne i 
sløvbade og vand, men også et socialt dyr, hundyret 
og kalve lever i flok. Hannen deltager ikke i pleje af 
afkom. Hunnen er ikke al spøge med på grund af 
stort moderinstinkt, beskytter sil og sine, derfor 
bør man kun færdes i indhegningen i traktor eller 
bil. En Bison bliver 30-40 år gammel. IVren er 
fuldt udvokset ved 7 års alderen og vejer da op til 
1200kg. koen vejer 5O-6OOkg.
Se opskrifter om tilberedning af del fedtfattige men 
proteinholdige kød på: www.danskbisonavl.dk

Årgang 1966-67

Redaktør: Helge Clausen, Trekanten 2, Asserballe, 
6440 Augustenborg

Fluks var der kort fra Jørgen Frandsen:
Jeg sender lige en hilsen her fra Nybøl. Vi har det 
godt - arbejder begge to på Danfoss, så vi følges ad. 
Jeg er smøremand på Sauer Danfoss og har nu væ
ret det i 14 år - liden går. Jeg har jo rundet de 60 år, 
men fortsætter til de 62 år.
Jeg er glad for mit arbejde - et selvstændigt job. Vi 
har stadig en søn (Steen). Han er også på Danfoss. 
I fritiden spiller jeg stadig til privat fester og cr med 
i lyrolerorkesierel i Broager - så jeg kan nok få li
den til al gå.
Udviklingen i landbruget, ja - del bliver stort, men 
det sker jo også i del øvrige samfund. Stadig gift 
med min kone (Lis)
Mange hilsener til hele holdet fra, Jørgen Frandsen

Også fra Egon F. Jensen en hilsen:
Vil lige sene ct par ord. Der er sket en del siden sid
ste halve år. Den 1/4-03 solgte vi mælkekvoten + 
vores gamle stam- og avlsbesætning. Vi var heldige 
al kvoten steg og fandt en køber til alle malkekøer
ne. Kalve og kvier cr solgt til en ung avlsinteresseret 
som får dem løbende som de kælver. Vi har det 
meste af jorden borllcjct. Jeg kunne ikke tjene de 
penge hjem som de ville give i jordleje.
Den 1/4-03 begyndte jeg al passe grise oppe ved 
min nabo Claus Wildcnshild, en ny udfordring, 
men jeg trives med det.
Den mere fritid vi har fået nyder vi nu sammen 
med vores 3 dejlige børnebørn.
En hilsen til hele holdet, Egon F. Jensen

Hermed til "Nyt fra gamle elever" fra Erling 
Gammelgaard:
Jeg nærmer mig 6(1 års alderen, men er heldigvis 
fuldt ud arbejdsdygtig endnu. For 4 år siden solgte 
vi halvdelen af gården til vores søn Carsten, som så 
gik i gang med at bygge ny stald til 125 køer. Vi lag
de om til økologisk drift og tilmed blev der jord til 
salg her i området. Der har ikke været jord til salg i 
næslen 30 år, så vi køble af 3 gange, hvor vi skulle 
give bud i hikket kuvert, så priserne steg kraftigt
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den sommer. Shil-resultaiet blev 55 ha. til 65.000,- 
pr hektar. Vi fik så en super god arondering om
kring den nye stald.
Og hermed en lille kommentar lil rådgivningen. 
Nordeas erhvevsafdeling i Haderslev ydede en glim
rende rådgivning og finansiering af projektel.
Jeg har også prøvet en periode i kommunalbesty
relsen. Spændende, men hvor er det bøvlet med så 
mange der skal spørges inden der kan tages en be
slutning, så det tog alt for meget tid.
Sidste år byggede vi til et hus som nu står klar lil os 
i Gram, når den tid kommer. Kilers går jeg og pas
ser mine mink, 400 tæver. Men med en ny stald er 
det skønt at se al dyrene har det godt, al der ikke er 
rei siorc tab og næsten ingen yver-problemer.
Hermed en hilsen til holdet fra dengang, 
Erling Gammelgaard

En af dem jeg (redaktøren) også sendte svarkort til 
var Eigil Hansen, bosat i Tønder.

Era Eigils kone fik jeg meddelelse om al Eigil var 
død d. 22. november sidste år, af en cancersygdom 
der udviklede sig hurtigt.
Af mindeordene fremgår det al Eigil efter land
mandsuddannelsen fik arbejde hos en entrepenør, 
der også drev maskinstation, men fik efter få år ar
bejde hos det daværende Tele Sønderjylland. Eigil 
byggede selv hus på Rylen i Tønder og var meget 
hjælpsom med praktisk arbejde og for familie, ven
ner og naboer. Han var også glad for sil arbejde hos 
Tele Danmark, hvor han også var meget aflioldt for 
sit håndelag og hjælpsomhed.
Eigil var gift medjoan og havde set frem til al nyde 
tiden efter arbejdsårene, men sygdommen salte en 
stopper for disse planer.

Vi husker Eigil som en god kammeret, fra vores tid 
på skolen.

Redaktøren takker for bidragene og sender en hjer
telig hilsen til hele holdet.

Årgang 1967-68

Redaktør: Hans Ejner Lassen, Svanholm Allé 2, 
4050 Skibby

Carsten Rieman Hansen.
Grisene blev sal ud for 6 år siden.
Man kan godt leve af planteavl hvis omkostninger
ne er små, dog har han nogle k mel kartofler til 
Toftlund, og en grusgrav der giver nogle skillinger. 
Han kommer sammen med Christen Petersen, 
Nr.Ønlev hvor de får sig en øl og et slag Skat.
Christen har også solgt mælkekvoten, så nu går 
han og driver den af som han sagde.
Han var lidt langsom og blev sent gift med sin 
Ruth, sammen har de Birgitte på 18 som går i 
gymnasium. (Ruth har 3 større børn fra tidligere). 
Eritidcn bliver udfyldt med lidt jagt.

Hans Ove Skan, Lundsbjerg.
Køerne og noget jord er sat ud/ solgt for 7 år siden, 
og udskiftet med el job hos IDE møbler i Aabenraa. 
Det passer Hans Ove riglig godt, nu er der kun 14 
ha tilbage til at hygge sig med.
Konen blev også "sal ud" (udskiftet) for en del år 
siden, så nu kan han bestemme selv som han si

ger-
Han går til folkedans og er med i en jagtforening.

Niels Rossen, Sdr. Hostrup.
Køerne er solgt for 2 år siden, det kneb med at 
knæene kunne holde lil 40 køer i en bindestald. 
Begge deres børn er fortsal med landbrug. Jacob 
har en griscejendom ved Ølgod, Datteren har en 
malkebesælning ved Pcrbøl.
Niels og Birgit har 4 børnebørn nu.
.Af fritidsinteresser er han medlem af Lokalhisto
risk forening for Ensted sogn.

Niels Peler Iversen, Veslerbæk, Padborg.
Deres søn Niels har købt en ejendom i nærheden 
ved Bajstrup, hvorfra der var en kvote, så nu har de 
2oo køer på den "gamle "ejendom (det er da nogle 
patler al rive i hver dag)!!
De har hafl 2 polakker i denne sommer, dem har 
de værel glade for, men generelt er del svært at få 
dygtige fodermestre i dag.

76



Bent Henningsen, Toftlund.
Han liar været økolog i de sidste 5 år ( jubel).
Har planteavl, deraf en del til fremavl, udover det 
kører han en del ud med en hegnsklipper.
Bent er formand for læplantningslauet i hans om
råde. De slapper af i el nykøbt sommerhus ved Blå
vand.

Aksel Højgård Nielsen.
Aksel har også solgt mælkekvoten (4 år siden), så 
nu harde udelukkende slagtesvin (5.ooo/år), som 
de køber hos deres datter og svigersøn. Hans kone 
Else, er med i en skolefrilidsordning og den anden 
1/2 hjemme. En søn og svigerdatter er begge dyr
læger, og er lige hjemkommet efter 1 år i USA.

Henry Petersen, Bække.
Henry har oparbejdet en minkbcsælning på 5oo 
moderdyr, og har arbejdet med produktion i 16 år 
nu. De går alle til Glostrup ( skindene altså), det er 
verdens største pelsdyraktion. De hjembringer 
2oo-25o kr./styk, og del giver en rimelig indtjening. 
Af fritidsinteresser er der menighedsrådsarbejde og 
er lidt politisk aktiv (jeg tror ikke det er inden for 
SE) (red).

Ejner Ernst, Lunderskov.
Han har lidt jord og fedekvæg, og ellers kører han 
som inseminør.

Olav L. Dinesen, Herning.
Olav kvittede landbruget for 8 år siden, så efter den 
lid har han været beskæftiget ved I.B.E. Danmarks 
største industrikoncern af cement/fliser og hvad 
dertil hører.
Hver dag kører der 52 lastbiltræk ud af porten, ale
ne herfra Herning!

Jeg skulle hilse holdet fra mange af dem jeg snak
kede med, det var faktisk ret hyggeligt al få en slud
der med de gamle gutter.
I'or mit eget vedkommende er der ikke skel det 
helt store siden sidst.
Jeg har nu været lo år på delte herlige sled der 
hedder Svanholm (Danmarks største kollektiv 
med 12o beboere). Vi har 42o ha jord hertil godset,

alt agerjorden bliver drevet økologisk.
Jeg er blevet lidt af en gal "rejsehund". Hvad jeg ik
ke nåede da jeg havde eget landbrug, del tar jeg re- 
vance nu da jeg både har tid og penge til det. Jeg 
har været 2 gange i Østafrika, 6 uger i Vietnam, 5 
uger på Cuba sidste vinter, og nu den kommende 
vinter skal min søn Bjarke og jeg godt 1 mdr til Ar
gentina.
Del vil jeg stærkt anbefale, vent med del nye bade
værelse til 9o,ooo kr., og ta’ en lang lur ud i den 
store dejlige verden og oplev den, inden det er for 
sent, her tænker jeg på medens vi endnu har kræf
terne til det. Hvis ikke andet, finder man ud af at vi 
har det ikke så ringe herhjemme i lille Danmark ! !. 
God jul til alle og kærlige hilsener 
Hans Ejner Lassen

Årgang 1970-71

Redaktør: Erik Kock Andersen, 
Kærvej 20, Besser, 8791 Tranebjerg

Karl Vejrup ringede:
Han er blevet bedstefar for første gang, ikke det 
værste der kunne ske, fornemmedes det.
Landbrugserhvervet var skiftet ud med et job på 
Ringe jernstøberi, el godt bylte .sagde Karl. Han har 
i mange år køri maskinstation i det midtfynske, en 
egn hvor de befinder sig rigtig godt.
Han funderede om udviklingen i landbruget, men
te det gik lidt for stærkt, men som han sagde, det er 
måske fordi man er ved at blive gammel.

Han ønsker lærer og kammerater 
Glædelig jul og godt nytår.

Kære gamle elever + redaktøren
Erik - kan blive imponeret over dig, at du bliver 
ved. - Det er gået rigtig mange år siden jeg sidst har 
skrevet. Det er sket meget, jeg blev skilt i 1996 - og 
det koster jo - solgte køerne + mælkekvoten 96 - 
97 - så jeg i dag driver gården med lidt fedekvæg + 
et par heste og ellers korn - raps. - begyndte at ar
bejde hos cl lømmerfirma i 97 - vi laver kun som
merhuse, så jeg har været over hele landet.
Børnene er forlængst flyttet hjemme fra, så lige nu
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med den kanon sommer vi har haft, går meget af 
min fritid (il fodboldt + badminton.
Angående landbruget har jeg aldrig manglet køerne 
- så lige nu går jeg og spekulere på at leje en del af 
jorden ud.

Har snakket med Anders Østergaard + Hans Kock 
begge har det godt, ellers alt vel her fra Sønderjyl
land. Ha ' det rigtig godt alle sammen. Gunnar.

Årgang 1971/72.

Redaktør: Hans Iversen,
Vranglandgaard, Nørremark 18, 6400 Sønderborg.

Ervin Jørgensen skriver:
Efter en større rygoperation for 3 år siden er jeg gå
et på førtidspension. Ejendommene har vi solgt til 
vor søn og svigerdatter, som er nærmeste nabo. Vi 
har dog stadig maskinstation samt maskinhandel 
og værksted (Same og Lamborghini). Sinne, min 
kone er direktør og regnskabschef. Henrik, vor søn 
står for værkstedet og jeg selv passer telefon m.m.. 
Vi har tre børn Henrik på 30 år, Heidi på 27 år og 
Helle på 19 år, som alle er flyttet hjemmefra. Ja og 
så er vi da undervejs også blevet bedsteforældre. 
Hermed de bedste hilsner til hele holdet. Ervin.

Erik Kaack fortæller:
Jeg sidder og nyder den 1. efterårsdag og har lige 
fået fyret op i brændeovnen. Det har været en fan
tastisk sommer med en nem og god liøst. Vi driver 
stadigvæk jorden selv med kontraktavl af maltbyg, 
det er gået godt, ja, det kunne selvfølgelig været gå
et bedre. Jeg laver stadig maling fire aftner i ugen 
og Bente arbejder på plejehjemmet i Jels. Det er 
sørgeligt, men vi bliver kun ældre nu, så vi kan 
kun håbe på et godt helbred. Om sommeren laver 
jeg lidt fasankyllinger, og om vinteren er jeg be
gyndt med slægtsforskning. Del begyndte med at vi 
fik et brev fra Amerika fra en dame der mente hun 
var i familie med os, og så blev jeg nysgerrig og bc- 
gyndtc at forske lidt i familien, og det er meget 
interessant. Ellers har vi det godt og håber det sam
me for jer andre.
Venlig hilsen Erik Kaack

Thomas Lorenzen beretter:
Efter 12 år med økologi stopper vi til nytår. Usik
kerheden med afsætning og nye bestemmelser og 
tilskud er for stor til at binde sig i 5 år igen. Vi spe- 
kulerer faktisk på at stoppe med landbrug, efter
som ingen af børnene vil tage over. Vi er stadig 4 fa
milier fra dengang, der mødes flere gange om året. 
(Søren, Marius, Martin, Thomas). Desværre har vi 
mistet en god kammerat. Martin Lautrup døde 
sidst i juni delte år efter en kort og svær sygdom. 
Venlig hilsen Thomas Lorenzen.

Dette var årets høst. Havde svinepriserne værel 
højere er jeg sikker på at flere havde haft penge til 
et frimærke på returkorlel. Hilsen Hans

Årgang 1972 - 1973

Redaktør : Knud Erik Langhoff, 
Mariavej 9, 6091 Bjert.

1 år er det 30 år siden vi forlod skolen i Gråsten. 
Den 6. juni var der elcvmøde, hvor der var utroligt 
stor procentvis fremmøde fra Sjælland og Nordjyl
land, hvorimod der var meget beskeden fremmøde 
fra nærområdet. Der var ca. 15 fra vores hold. Jeg 
deltog ikke selv i mødet, men har fået refereret, at 
man som sædvanlig fik en rigtig god betjening på 
skolen, en rigtig god rundvisning på såvel skolen 
som i bedriften af Hr. Mortensen, hvorefter man 
deltog i det ordinære elcvmøde.
En stor tak til de der var med til al gøre dagen til en 
god dag, for vore holdkammerater!

Jeg dyrker rovdrift på de af vore holdkammerater vi 
ikke tidligere har hørt fra. .Alle de der medvirker i 
år, har ikke i min 20 års periode som redaktør del
taget, så del cr bare nyheder der følger! !

Den første i røret dette år var Svend Åge Danielsen 
"Jørgcnsgaard" Boldcrslev:
Svend Age fortæller at han allerede inden han for
lod skolen overtog sil fødehjem, der ved overta
gelsen var tom for dyr. Han indsatte 35 malkekøer 
på ejendommen, og passede dem indtil kvoten i 
2000 blev solgt. Han har nu 10 amme køer, og fe
der ca. 70 tyrekalve om året. Svend Åge cr rimelig
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godt tilfreds med de nuværende støtteordninger. 
Udover at drive de 44 ha. jord, har han været så 
heldig at der på en del af arealet gemrner sig en ler- 
type der kan sælges som teglværksler!
Der er på nuværende tidspunkt gravet på ca. 12 
ha., og Svend Age mener at der vil være 1er nok at 
grave i til han skal på pension!
Svend Åges konen Elna er pædagog, og har job i 
Bolderslev. De har 2 piger på 26 og 28 år, og et bar
nebarn. Svend Age oplyser at han ikke er jæger, 
men gerne deltager i jagtmiddage!
En hilsen til alle fra holdet fra Svend Age!

Så var del Kaj 0. Kristensen Tinglev der var i telefo
nen: Kaj fortæller al han fik del grønne bevis, og 
derefter ikke har været beskæftiget ved landbruget. 
Han har i 6 år været ansat i statsskoven ved Bom
melund, har i 15 år været chauffør, hvoraf det mes
te af tiden som eksportchauffør, hvor han bl. andet 
kørte danske landbrugsvarer til de Amerikanske 
tropper i Italien! 11993 tog han en uddannelse i la
ger styring, i uddannelsesperioden arbejdede han i 
en tømmerhandel, og har nu job i firmaet Puratos, 
der bl. a. laver koncentrater til bagerier m.m..
Kaj er gift med Erna, der er ansat ved Tinglev kom
mune. De har en datter og en søn, datteren er dyr
læge på Blans slagteri og gift med en ingeniør på 
Danfoss, der sammen har et barn på 2 år. Sønnen 
er ansat hos Luis Poulsen ( PH ) i Århus, og gift 

med en dyrlæge. De er et barnebarn på 2 år. Ud
over al lave legeredskaber lil barnebarnet, bruger 
Kaj en del af fritiden på al spille trompet i Tinglev 
brandværnsorkester. Han siger at de spiller godt, 
og er til at betale med rimelige midler!!
Også en hilsen lil alle fra Kaj!

Og så lykkedes det at "fange" Johannes Petz i Pad- 
borg: Johannes oplyser at han blev gift med Birthe 
medens han var på Gråsten, og at de efter skoleop
holdet købte en ejendom på 30 ha. med 15 køer i 
Brøns. De udvidede hurtigt til 30 køer, og moderni
serede stalden med bl. a. rister. I 1976 solgte de ej
endommen for at købe anden ejendom på 26 ha. 
med 60 søer ved Padborg. Samtidig med at de flyt
tede lil Padborg, fik Johannes arbejde ved omlæs
ning af fisk i Padborg. Et arbejde han var beskæfti

get med i ca. 20 år ( del har sal sine spor i ryggen 
). Nu koncentrerer Johannes sig om at drive land
bruget, der for seks år siden blev økologisk. Der er 
på ejendommen 10 amme køer af racen Simmen
taler der anvendes som avlsdyr, hvorfor Johannes 
er aktiv på dyrskuerne, og i øvrigt med avlsarbejdet 
indenfor denne race. Han oplyser al han har haft 
flere lyre der har været på avlsstation og blevet tap
pet, ( ikke for blod, men for forplantningsvæske!!) 
Johannes har været glad for at være økolog, og han 
interesserer sig meget for naturen. Der er i den tid 
de har boet i Padborg beplantet rigtig meget om
kring ejendommen, således at del efterhånden ( 
efter Johannes' s mening ) er et lille paradis!! Bir
the er beskæftiget med udviklingshæmmede på en 
institution i Bylderup. De har en datter på 25 år 
der er damefrisør, og en søn på 30 år der er trakt
ormekaniker. Johannes har i år, i et l/S sammen 
med sønnen købt en ejendom i Vejbæk på 72 ha.. 
Det er meningen at bedrifterne skal drives sam
men som planteavls ejendomme. Økologien er nu 
droppet, ikke mindst på grund af de lave afreg
ningspriser på økologisk korn.
Birthe og Johannes kommer stadigvæk sammen 
med de 5 andre der boede hos Mortensen, det er 
Hans Chr. Matzen - Rasmus Nissen - Christian Hol
lender - Torben Eriksen - Mads Steg. De mødes 
som regel et par gange om året, og lil runde fød
selsdage! Johannes sender også mange hilsner til 
kammeraterne fra holdet!

Tak til årets deltagere! Det var dejligt at tale med jer 
i telefonen, rigtig dejlig al mærke jeres velvilje til at 
give et bidrag til "Nyt fra gamle elever 1972 / 1973".

Hermed de bedste ønsker om en rigtig glædelig jul, 
og godt nytår til alle fra clevhold 1972 / 1973.
Hilsen: Knud Erik Langhoff

Årgang 1973-74

Redaktør: Holger Hedegaard, Mosevang, Herrupvej 
4, 7830 Vinderup

Igen i år har del været en god oplevelse at være re
daktør. Jeg har fået et langt brev, og en meget god
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snak med Hans Alfred Petersen. Jeg må jo godt nok 
indrømme, at i samtalen med Hans var der enkel
te Synderjyske vendinger jeg var nødt til at få genta
get, men hvor er det herligt at nogle tør holde ved 
deres dialekt.

Hans Alfred kunne fortælle noget om flere fra hol
det. Bl.a. :
Sønke Jørgensen havde solgt sin kvæggård her pr 
1/8 03 og købt en anden el par km. derfra. Han 
hjælper til med al passe køerne på den lidligere ej
endom. På hans nye ejendom, vil han have lidt kvi
er, ellers planteavl.

Prust Bergmann har også solgt. Han solgte køerne 
for ca. 10 siden, har siden drevet ca. 200 ha, hvor 
af ca. halvdelen var forpagtet, som planteavl. Han 
havde socialiseret sig i kartofler, men har desværre 
på grund af sygdom valgt at sælge det hele.

Peter Kristensen kører stadig maskinstation. Den 
maskinstation han stadig arbejder på har speciali
seret sig i kartoffel avl.

Hans Alfred Petersen selv startede med at sige, al 
han havde samme kone, de samme børn, som lian 
altid havde haft, ja og næsten den samme bil, som 
han plejede.
Han solgte køerne i 1992 og tog arbejde på en ele- 
menlfabrik. Det gjorde han i godt 3 år, men han 
sluttede med en arbejdsskade. Del blev starten til, 
at han blev fuldtids landmand igen, for som han 
sagde, engang selvstændig altid ønsket om selv al 
kunne bestemme. Han fyldte staldene med grise i 
dybstrøelse, men det gav for mange problemer 
med sygdom. Han er lige ved al være færdig med at 
bygge om og til, så han får 2160 stipladser, og reg
ner med al levere ca. 7500 slagtesvin om året. Han 
har været nød til al lave gylleaftaler, men del har 
han haft nem ved at få også rel læt på. Han slutte
de samtalen med at sige at han regnede med at del 
kunne han selv passe de næste li år, og så ved man 
ikke, hvad der sker der efter.

Kære Kammerater
Jeg driver fortsat mil fødehjem i Rørkær ved Tøn

der. Produktionen er med liden øget så den i dag 
omfatter ca. 150 køer, 1200 tons kvote, 157 ha ejet 
jord + 30 ha til forpagtet. 12002 der bygget ny kos
tald med 130 sengepladser så nu i dag har vi 240 
sengepladser samlet til store kvier, goldkøer og 
malkende køer. Landbruget drives økologisk siden 
1995. Afgrøder er græs, majs, samt lidt korn.
Privat er jeg drift anden gang med Birthe som har 
en tøjbulik, vi har 1 pige Pernille 9 år og 2 drenge 
Mikkel på 10 år og Lasse på 6 år. Mine to voksne 
drenge Jesper går på officersskole i København og 
vil være pilot. Torben arbejder på maskinstation, 
hans liv drejer sig meget om jagt og gymnastik.
Jeg er efterhånden så meget involveret i organisa
tions arbejde indenfor kvægbruget/landbofor- 
eningen, al min indsats herhjemme begrænses 
meget, jeg har derfor 2 ansatte til at lage sig af det 
daglige-
Jeg .sidder i Sdj. Landboforenings bestyrelse, er for
mand for kvægbrugsudvalget. Ved dannelsen af 
Dansk Kvæg blev jeg valgt ind på et af landbof. 
mandater, denne plads har mange afledte effekter. 
Del er spændende men samtidig meget tidskræ
vende. Jeg forsøger så vidt det er muligt al hjælpe til 
ved malkningen om morgnen, idet jeg derved bli
ver mindet om at del er køerne der får alle om
kostningerne som bliver sendt til kvægbrugerne, 
del mener jeg er godt al have i baghovedet hele ti
den. Udfordringerne til kvægbrugerne er ikke ble
vet mindre i årene der er gået siden vi var på Grå
sten.
I mil virke møder jeg ind imellem nogle af de tidli
gere hold kammerater, både dem der fortsatte er 
ved direkte landbrug og dem som har valgt en an
den levevej.
Sofus er ansat i Sdj. Landboforening som regn
skabskonsulent, så vi snakker sammen ved for
skellige lejligheder. Peter Chr. er fortsat mælkepro- 
duktcenl, har sat mælke robotter ind, det køre godt 
sagde han sidst.
Jeg har en ide om at lave et glidende generations 
skifte på en eller anden måde, indenfor de kom
mende år. En af de ansatte er min nevø, vi har 
drøftet muligheden, nu må vi se om kemien passer 
på sigt og hvad muligheder der findes. Det kunne 
være en fin måde at løse opgaven med al finde en
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afløser på.
Til skit vil jeg ønske alle fra holdet held og lykke 
med det de er i gang med.
Kærlig hilsen
Hans Petersen.

Her på Mosevang er alt næsten som sidste år, bort
set fra at vi har fået en af de få titler man ikke kan 
søge og den kan heller ikke mistes igen, vi har fået 
el barnebarn, en pige.
1 stalden er vi kommet op på 125 kalve, så vi er 
meget spændte på, livad der sker med tilskuddet / 
priserne fremover. Selvfølgelig hellere priser vi kan 
produktcedre til uden tilskud, men det er vist øn
sketænkning.
I den kommunale verden diskuteres der for liden 
meget om kommunestørrelser. Om Vinderup 
Kommune fortsat skal eksistere ved jeg ikke, men 
kan tingene gøres bedre på en anden måde, er jeg 
meget åben for del. Det er fortsat spændende al 
være med til at drive en kommune, Er der ikke 
fremover brug for det, er jeg glad for at jeg fik lov at 
prøve. Endnu engang tak for indlæggene.
Hilsen Holger Hedegaard

Årgang 1975-76

Redaktør Jørgen PJ. Jensen, Susdal, Sdr. Vilstrup 
Bygade 54, 6100 Haderslev

Mange tak til holdet - 7 svarkort retur, godt klaret. 
Jørgen

Hej alle.
Ja Peter er ude at rejse så derfor skriver jeg. Peter 
er siden sidst blevet elektriker og arbejder nu, som 
rejsemontør, del er han vældig glad for. Vi har haft 
sølvbryllup sidste år så der er alt ved del gamle. Vi 
bor i Skasl i et gammelt bondehus som vi har re
noveret fra A-Z. Ellers intet andet.
Birthe Stykke

En lille hilsen fra Langdel.
Vi producerer stadig svin. 200 søer + opdræt, hvor 
der ikke er sket de store forandringer de seneste år. 
Markerne er dog blevet gravet op for at give plads til

en motortrafikvej. Det har generet en del, men vi 
må håbe del bliver godt når det er færdig. Ellers 
har vi det godt. Tvillingerne cr 16 og hjælper en del 
i marken. Luise, 11, hjælper lidt i stalden.
Hilsen Thomas og Susanne

Hej alle sammen!
Siden jeg sidsi har skrevet til elevskriftet, er der 
sket en hel del. I 1998 blev Merete og jeg "som så 
mange andre skilt". Da ingen af drengene ville væ
re landmænd, solgte jeg gården til Paul Steffensen, 
som mange af jer sikkert kender. Jeg arbejdede hos 
ham frem til forårel 2001, hvorefter jeg startede på 
maskinstation og har kørt der siden, et job, som 
jeg befinder mig godt med. Jeg købte i 1998 cl hob
bybrug på 18,5 ha i Bjørneskov ved Rangstrup. Her 
bor jeg i dag sammen med Bcthina og hendes tre 
piger.
Mange hilsner til hele holdet
Lavrids Larsen

Hej alle sammen!
Nu cr det snart 30 år siden vi gik på landbrugssko
len. Meget er sket i tidernes løb. Jeg cr gift og vi har 
4 børn, en pige og tre drenge. De tre er under ud
dannelse, i bankvæsnet, tømrer og en er lige startet 
på Gråsten landbrugsskole. Efter en brand for 12 
år siden er bedriften den samme som dengang. I 
fritiden spiller jeg lidt håndbold endnu og spiller 
kort med Torben Clausen og Hans H Christensen. 
Hilsen til hele holdet
Hans P Asmussen

En hilsen fra Marcus.
Jeg kom hjem efter landbrugsskolen, hvor vi i fæl
lesskab drev gården sammen med mine forældre. 
I '89 solgte vi gården til en tysker. Jeg måtte så ud 
for at finde el andet levebrød. Først var jeg husbon
dafløser, så arbejdede jeg med grantræer. Decem
ber '89 kom jeg til MD i Christiansfeld som chauf
før. Nu hedder det jo Arla. Jeg er der stadig, men 
pakker varer om natten. Jeg cr gift med Anna K. vi 
har 3 børn på 23,21 og 19 år. De er alle rejst hjem
mefra.
En hilsen til alle på holdet. Marcus
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Hej holdkammerater!
Jeg er stadig landmand her i Hindernp på den ej
endom som jeg købte da vi gik på Gråsten land
brugsskole. Dengang var der 19,7 ha. I dag har vi 
57 ha efter vi har købt 2 naboejendomme, vi har 
en SDM besætning på 42 årskøer + opdræt. Karin 
har 1/2 dagsjob hos den lokale købmand i Helle
vad. Den ældste af vores drenge (30 år) er gift og 
bor i Gram, han arbejder i Tiset ved Varde Brænde
ovne. Den midterste af drengene (26 år) har købt 
el landsted på 12 ha i Ørslev, sammen med sin for
lovede, han arbejder på Brisholm ved Øster-Højsl, 
hvor de har slagtesvin - planteavl og kartofler. Den 
mindste af vores drenge (23 år) er Elektriker i 
Agerskov og han bor også i Agerskov. Jeg ved ikke 
rigtig om han bor alene?
Kornhøsten i år har været en af de bedste jeg har 
haft i den tid jeg har været landmand, men med 
den varme sommer mangler vi el slæt græs, selv 
om vi kan vande. Majsen (Bangy + Manatan) gav 
en stor mængde, men kolben var for lille, så jeg er 
spændt på hvad foderanalysen viser, når den en
gang kommer. Jeg skulle hilse fra Lars Peter Jensen 
han er ved at bygge til ved sin løsdriftsstald så han 
får plads til 130 køer og 2 Robotter. Han er stadig 
økolog.
Hilsen Jørgen Bossen, Hindcrup

Årgang 1976-77

Redaktør: Erik Møller Pedersen, Kalkværksvej 19, 
Smallcrup, 7850 Stoholm

Kære alle.
Først vil jeg lige sige, al det var dejligt vi igen fik en 
redaktør for vores hold. Tak for del Jørgen.
Nu er vi så blevet de ældre. Ja, måske endda de 
gamle. Det siger vores børn i hvert fald. Dem har vi 
2 af. Dennis på 22 landbrugsuddannet har for ti
den arbejdet på Varnæsløkke Maskinstation. Brian 
på 19 er i lære som snedker i Åbenrå. Lone og jeg 
overtog mil fødehjem i 1980. vi gik i gang med en 
produktion af malkekvæg og svin. Det stoppede vi 
med i 1988. vi kunne ikke klare renter på 19-21%. 
I dag lever vi af svin, men nu kan noteringen, ikke 
holde os vågen om natten. Det vil sige Lone er an

sat i farestalden hos Lis og Claus Wilderschild GI. 
Skovbøl. Jeg er på 15. år ansat på slagteriet i Blans. 
Vi driver selv de 20 ha her på ejendommen med 
hvede og vinterraps. Der er 3 ammekøer med op
dræt. Regnskabsføreren mener, at hvis vi bliver på 
det antal, har vi råd til det.
Mange hilsner til hele holdet.
Erik R. Hansen

Jeg vil starte med at takke for godt og hyggeligt 
samvær, ved 25 års jubilæet.
På skolen er der jo sket meget, siden vi forlod den. 
Del var dog dejligt at været, tilbage, og kunne ud
veksle de mange gode minder.
Jeg er i dag gift men Kirsten, sammen har vi to 
børn. Kasper på 18, Kamilla på 23 saml en sviger
søn. De er begge fløjet fra reden.
Siden jeg forlod skolen har jeg haft tre bestyrer
pladser.
11991 købte jeg el mindre landbrug på 24 ha. Det
te supplerede jeg med et job i Holstebro kommu
nes park- og Vejafdeling. 12000 blev Park- og Vejaf
delingen udliciteret til en lokal entreprenør.
Mit daglig arbejde i sommer halvåret består i op
måling og opkridlning af kommunens idrætsan
læg. I vintermånederne klares reparationer af mål, 
beskæring, flisning samt vintertjeneste, hvor jeg 
har tilkaldevagt.
12003 solgte jeg 20 ha jord fra, lil en nabo, som 
tidligere havde dette i forpagtning. Tre ha er fortsat 
borlforpagtet, mens jeg har beholdt 1 ha, hvor jeg 
dyrker juletræer, samt pyntegrønt.
Fra holdet 76-77 har jeg forsat kontakt med vor re
daktør Erik Møller. Vi mødes el par gange årligt 
med familie.
Jeg vil tilslut ønske hele holdet en glædelig jul, 
samt el godt nytår.
Med venlig hilsen Mads Torp Madsen.

Årgang 77/78

Redaktør: Bent .Andersen, 
Hellevadvej 68, 6234 Rødekro 
Indledningsvis Bents beretning fra sidste år.
Finn Wede, kone og 3 børn melder alt vel. Fodre og 
malker køer sammen med 2 medhjælper. Deltager
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lidt i organisationsarbejde i mejeribrugen- blan
der sig lidt i lokalpolitik (venstre)
I Tinglev kommune
Man kan ikke just sige , at vores årgang fylder mest 
i "Nyt fra gamle elever" Men. Men. Men.! Husk nu 
25års jubilæet i 2003.
De bedste hilsner til årgang 77/78 og skolen

Redaktøren skriver
Høsten har været let, da det kun er Finn der har 
skrevet (der er sendt 16 kort ud)
Der kom 2 kort retur, man kunne ikke finde dem. 
Det ene Bent Schultz, det andet Kjeld Toft. Håber 
der kommer mange til jubilæet
Mange hilsner til skolen Bent
Med venlig hilsen Bent Andersen
Hellevadvej 68 6230 Rødekro

og hermed beretningen fra i år

Hej årgang 77/78
(Jubilæum 25år)

I har jo nok bemærket at vores årgang ikke har væ
ret med i skriftet i de sidste 2 år
Det er ikke redaktørens skyld, det ligger et andet 
sted i systemet

En stor tak skal lyde til skolen for en dejlig dag.
Det var skønt at se så mange (46)
Der blev fortalt lystigt hvad man lavede og havde 
bedrevet i tiden der var gået
JYSKE VESTKYSTEN var, for at stille nogle spørgs
mål bl.a. hvordan der var gået de forskellige
Der var jo en høj rente med hvad del indebærer og 
der var mange der stadigvæk var ved landbruget 
Jeg har valgt ikke at sende kort ud i år da man har 
fået nogle oplysninger ved jubilæet
Her er nogle der kom for sent sidste år

HEJ alle
Her i Hønkys er intet forandret og dog vi er blevet 
ældre!! Jeg køre stadig lastbil i Eogderup, 
Igennem mit arbejde har jeg daglig kontakt til 
landbruget (jeg flytter bl.a. En masse gylle)
På hjemmefronten er jeg på 19- år gift med Lone

vores store pige Louise er flyttet til Odense hvor 
hun er i lære Lene på 17 år går på teknisk skole i 
Åbenrå Hans Christian på 14 år går i 8. kl.

Hilsen til alle
Christian Sønnichsen

Kære holdkammerater
Her en lille hilsen fra Rebbøl, hvor jeg stadig driver 
et landbrug på 20 HA. (hobby) uden dyr 
(de sidste blev solgt i 96) Jeg arbejder stadig i grov- 
varebrancen i SAE afdeling Øster Højst Det var der 
nit grovvareeventyr begyndte, men da hed det Su
perfos Korn
I år var det min tur til at holde fest (2002) (sprit
fest som den før blev kaldt) man kan tydeligt mær
ke at vi er blevet noget ældre, det med spritten er 
faldet bravt, men tænk de forlangte at få varmen 
tændt i Juli måned!

Hilsen til hele holdet Bjarne Thomsen

En hilsen til hele holdet Bent

Årgang 1978-79

Redaktør: Peter Lyck, "Birkholm" GI. Landevej 26, 
Vester Sottrup, 6400 Sønderborg.

Hermed 2 breve, der desværre ikke kom 1 elev- 
skriftet sidste år:

Erling Uth. Dons Landevej 135, Kolding.
Hos os er der sket store ting siden jeg skrev sidst. 
Da vi var nået til al have tre gårde, 90 køer og 120 
ha, og alle rådgivere fortalte at vi bare skulle udvide 
mere og mere, fandt jeg ud af at rådgivningen me
re var for systemets skyld end for min skyld. Så 1. 
Oktober 1999 opløste vi 1/S 'et mellem min bror 
og mig. Jeg beholdt den ejendom som jeg boede på 
og han fik de to andre ejendomme.
Efter orkanen i december 99, købte jeg et par flis- 
huggere, og del var starten på det lille firma som 
jeg har i dag hvor jeg udlejer maskiner og selv tager 
ud og laver små entreprenør opgaver. Det passer 
mig fint, her kan jeg selv bestemme om maskiner
ne skal have numre i udstødningsrøret og der er
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ingen skemaer der skal udfyldes når der skal hides 
benzin på maskinerne.
Med familien går det også meget godt. Jeg er stadig 
gift med Birte og vi har nu 2 børn, Malene på 9 og 
Morten på 5 år. Så alt taget i betragtning, plejer jeg 
at sige at jeg fører en luxustilværelse.
Mange hilsner Erling Uth.

Peder E. Pedersen. Ribevej 69, Skærbæk.
Hej holdkammerater ! Sidst jeg skrev, arbejdede 
jeg for Husdyrformidling Syd, det gør jeg ikke me
re. Jeg stoppede i 1999 på grund af et dårligt knæ. 
Herefter gik jeg sygemeldt og arbejdsløs i el år. I 
maj 2000, blev jeg ansat på skofabrikken Ecco's 
lager i Tønder hvor jeg kører plukkelruck på efter
middagsholdel. Vi har en fire dages arbejdsuge. Det 
er hvad der er sket siden sidst.
Jeg ønsker alle en god jul og el godt nytår, hilsen 
Peder E. Pedersen.

Årgang 1979-80

Redaktør: Peter Fcldstedl, (II. Bajstrupvej 15. 6360 
Tinglev

Det er efterhånden en del år siden jeg har bidraget 
til årsskriftet. Så her kommer lidt.
Driver stadig ejendom i Egen på Ms med planteavl 
og slagtesvin.
På 19- år ansat på Danfoss, hvor jeg befinder mig 
godt i beredskabsafdelingen med skiftende ar
bejdstider. Det er en god kombination til del arbej
de hjemme på gården.
Tiden går meget stærkt, inden vi ser os om har 
man sølvbryllup (om godt 2 år) ellers kan man 
bare se på børnene, inden længe er de fløjet fra re
den.
Min kone Charlotte cr stadig dagplejemor, desuden 
arbejder vi lidt for familieplejen i Sønderjylland, 
del har vi gjort siden sommeren 1995.
Jeg ser ikke mange af de gamle elever, dog arbejder 
jeg sammen med Henrik Henriksen. Fritiden går 
med det frivillige brandværn og lidt jagt.
Men er der nogen som har lyst, så kig forbi Dan
foss, der sker en masse for tiden.
Venlig hilsen Hans Kurt Bonde.

Hej årgang 79-8o.
Jubilæet nærmer sig tænk engang 25 år, det er 
sølvgrå hvad hår angår for dem der har noget tilba

ge-
Nu har vi drevet landbrug siden 82, begynde med 
søer i 85 og med forskellige renoveringer, tilbyg
ninger og køb af ejendom nr 2 er der en produk
tion på ca 260 søer med salg af 3o kg grise. 7 kg's 
grisene kører vi ned på ejendom nr 2 (Møllegård) 
og kom dermed af med Pres.
Marken bliver drevet i el maskinfællesskab med 
svoger, del er rigtig godt. Del er dejligt ikke al have 
bundet så mange penge i maskiner.
Blev gift i 86, vi har 3 børn sammen. Claus 18 år 
Marie 15 og Mads 10 år.
Det er hvad vi havde at berette i år. God jul og et 
godt nytår ønskes alle. Venlig hilsen Margit og 
Christian Clausen.

Mojn årgang 79-80. Ja 25 års jubilæet nærmer sig 
jo, tiden går. Her på Pommesgård har jeg 38 ha + 
15 ha lejet. Roer har jeg stadig og med I8000 fe 
sidste årer de jo ikke så ringe endda, men lige nu 
tørster de.
Køerne 46 stk giver 8000 kg mælk og 35o kg smør
fedt til mejeriel, men da jeg har en Niels Fr. Jensen 
ko stående i stalden med 10.000 kg mælk og 5oo 
kg smørfedt, har jeg sagt til de andre køer al nu må 
de lage sig sammen. Gift har jeg også været, men 
har del bedre nu. Rengøringshjælpen gør rent 2-3 
gange om måneden og mikroovnen er madmor. I 
gamle dage gik turen (il Astoria. Nu går turen til 
genbrugsbal på Haderslevhus, men formålet er det 
samme. Der har jeg også mødt andre fra holdet. Til 
oplysning til dem vesterude cr jordprisen i del her
rens år 2oo3 171,000 kr ha for køb og 7ooo kr i for
pagtning, men så skal man ikke have køer.
Venlig hilsen Finn Hansen.

Hej kammerater fra årgang 79-80
Hermed sendes nogle oplysninger, hvordan del cr 
gået de sidste år hos mig. Efter en brand, der tog 
taget på kostalden og en lade med ct kornsiloanlæg 
samt en bid af stuehusets tag i 1996, begyndte jeg 
som økologisk mælkeproducent. Del endte 
1.4.2002, hvor vi solgte mælkekvoten.
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Herefter forsøger jeg at leve som fuldtids EU-lil- 
skudsniodtager i ammekopræmie, handyrpræmie, 
økotilskud, ekstensiveringspræmie, SFL tilskud 
m.m. For at få tiden til al gå, er jeg også eftermid
dagsmalker hos en nabo, der har 120 malkekøer. 
Her i foråret har jeg sammen med en anden nabo, 
bygget en del af kostalden om til kalkuner. levesa 
går på sprogskole for at lære at tale dansk. Helena, 
vores datter, går i 3. klasse.
Christian Thomsen er blevet plæneklipperpilot hos 
Tønder Kommune
Mange hilsener Nis

Det var så alt for i år.
Ira mig selv kan jeg berette at vi nu har boet hal
vandet år i vort nye hus. Det er helt rart at bo i et 
hus, hvor alting fungerer. Det gamle stuehus og en 
gammel svinestald er revet ned.
Siden 1985 da vi overtog ejendommen har vi be
bygget ca 47oo m2. Det er 3 år siden køerne er 
solgt så vi har nu udelukkende kyllinger, korn og 
kartofler.
Venlig hilsen Tove og Peter Feklstcdt.

Årgang 1980-81

Redaktør: Severin Sivesgaard, Bjerndrup-Bygade 
32, 6200 Aabenraa 74 64 37 97 
sives@postIO.tele.dk

Ivar Lycke (ilykkc@post3.tcle.dk):
Möjn til årgang 80-81
Nøhh, her er ikke skel det store. Jo, vi venter os 
igen til januar 2004, og så er det også slul siger 
hun. Ellers arbejder jeg stadig på losseren i Frede
ricia, dog afbrudt af cl brækket skinneben i febru
ar. Det var en arbejdsskade, og jeg er i fuld arbejde 
igen. Jeg skal have stålel i benel fjernet i januar/fc- 
bruar 2004, og cr blevet meget godt behandlet af 
både arbejdsplads og sygehusvæsen i Fredericia. 
Ellers cr det meste ved det gamle. Mange hilsner til 
alle, Ivar

Lennert Petersen (bygholml@mail.telc.dk):
Er del allerede mig igen, men når man har en god 
og travl hverdag, så går tiden da noget så stærkt, og 
hvad der går godt kommer da ikke skidt tilbage.

Vi har lige afsluttet et byggeri, til endnu flere grise, 
overskuddet pr,slk. bliver jo mindre og mindre, så 
hvis man vil være med, må man jo være med, det 
er nu alligevel skide skægt, del er nu til syvende 
sidst, det driver værket.
Vi har lige overstået en høst der slog alle rekorder, 
med hensyn til nemhed, hurtighed, kvalitetsmæs
sig og til dels også udbyltemæssig.
Familiemæssigt cr det sådan, at drengene vokser 
lil, en på HHX på 2.år, en på efterskole som der tri
ves der over al forventning, så der er kun de to 
gamle og de to små hjemme i dagligdagen. Det er 
også en god oplevelse, at se ens drenge udvikle sig 
til voksne personer, med egne meninger og hold
ninger. Del var all for denne gang. De bedste hils
ner Lennert

Poul Søgaard (anne-poul@posl.tele.dk):
Der er ikke sket de helt store forandringer her på 
Løkkegårdsvej i Rødekro, hvor vi nu har boet i 15 
år. Tiden løber. Vi blev sidste år ramt af fjerkræsyg
dommen Ncwcarsel Desicse. Vi har gennem mange 
år købt hønniker i Alslev og var egentlig slet ikke 
klar over, at han ikke længere selv målte udruge 
æggene, men det viser jo med al tydelighed, hvad 
der kan ske, når centraliseringen tager overhånd. 
Vi blev så hårdt angrebet, at selv een af mine kolle
gaer, der bor ca. 1/2 km herfra, som havde en en
kelt høne, der var under sygdomskriteriet var nok 
til at hele besætningen på 25 høns blev slået ned. 
Det var for øvrigt en parodi da mine høns skulle 
slås ned. Der kom så mange lastbiler og dyrlæger 
her på vores lille stikvej, at det var lige før der skul
le reguleres færdsel. Mt i alt så har vi opgivet 
æglæggende høns og må nu købe æg. en helt un
derlig fornemmelse og så al den sortering af køk
kenaffald.
Derudover er jeg i skrivende stund ved al omlægge 
vores græsplæne, den kunne ikke klare 
tørken (uden vanding) og samtidig et kraftigt an
greb af gåsebillelarver, hvilket er et stort problem 
her i grusgravkommunen Rødekro.
Ellers alt vel herjeg er ved nærpolitiel i Aabenraa, 
Anne cr stadig lærer på SOSU i Aabenraa og vores 2 
drenge går stadig på Rødekro skole i 8 og 6 kl. 
Venlig hilsen Poul
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Johannes Demant:
Kære årgang 80/81.
For to år siden overtog Mogens arbejdet i kostal
den, hvilket lian gør rigtig godt. Dagligdagen går jo 
lettere med god medhjælp. Jeg måtte derfor på 
markarbejde. Vi har udvidet mælke- og kartoffel
kvoten de seneste år. Nu håber vi priserne må hol
de. Et frodigt forår uden kunstvanding og en høst 
uden tørring af korn - det er ikke så tosset endda. 
Marianne arbejder som sygeplejerske i Højer og 
børnene har fuld fart på hver dag. Mange hilsener 
fra Johannes

Red: Ud over disse fire ringede Bjarne Clausen for
leden dag for at fortælle al der ikke var noget nyt at 
fortælle fra ham. Han kunne dog fortælle al han 
stadig er bestyrelsesmedlem i svømmeklubben 
Plask fra Tinglev. Den har lagt stille i nogen lid, da 
svømmehallen har været nedrivningstruet. Det ser 
nu ud til at svømmehallen åbner igen og de er der
for ved at starte op igen og er på udkig efter nye 
trænere. Derudover rendte jeg på Peter-Henrik 
Kruse-Jessen ved en messe i Rødekro. De bor sta
dig i Tinglev. De sidste år har han arbejdet på ele
mentfabrikken i Tinglev, hvor han er med til at gø
re formene klar til støbning.

Herfra er det ikke meget nyt. Jeg er stadig landpost 
i Hostrupskov/Varnæs, Lise er stadig på miljøcent
ret i Guderup og børnene, de vokser stille og rolig 
deropad. De er faldet godt til i deres nye skole i Kli
plev og en del af liden går med at køre dem til 
idræt, gymnastik og spejder.
I adressekarloteket på min PC har jeg lavet en 
gruppe, der hedder GL elever. De, der slår i den får 
en hilsen hvert år - så kan de jo svare eller lade væ
re. Resien får stadig pr. post ca. hvert tredje år. Sid
der 1 en aften ved jeres computer må I meget gerne 
sende en mail, så jeg kan få tilføjet jeres adresse. 
Det er nemmere for mig og billigere for kassere
ren. Glædelig Jul og godt nytår til alle. Severin

Årgang 1981-82

Redaktør: Find Ducrlund Mortensen, 
Strandgårdsvej 33, 5762 V. Skerninge

Hej allesammen.
Vi har siden sidst fået familieforøgelse. Familien 
består nu af en ny lille pige, Emmelie på 6 måne
der, Michael på 6 år og Helena på 8 år. Eva er på 
barselsorlov det næste års lid. Når barselorloven er 
forbi, vil Eva søge nye udfordringer. For som hun 
siger, så har hun arbejdet med grise i 20 år, og så 
må det være på lide at prøve noget nyt.
Markbrugel har vi ændret lidt på. Før gjorde ma
skinstationen 75% af arbejdet. Nu har vi udliciteret 
del til en planteavler. Han står som daglig driftsle
der og sørger for skemaudfyldninger og ansøgning
er. Del eneste jeg gør, er at underskrive EU-hektar- 
støtleansøgningen. Hovedbeskæftigelsen ligger sta
digvæk hos søerne. Her er der sket noget siden 
sidst. Vi har fordoblet produktionen, så den nu er 
på 750 søer med salg af 8-kg. grise til en fast afta
ger. Vi har to dygtige ansatte, til at passe søerne. Nu 
har vi fået os en 37-timers arbejdsuge som alle an
dre, så der er tid til fritidsinteresser. Jeg spiller sta- 
digvæk oldboysfodbold. Når man passerer de 40 år, 
er det rart at spille i et tempo, som man kan følge 
med. Det var all her fra Hindcrup.
Hilsen til alle, Poul Steffensen.

Siden 1984 ( 20 år ) har jeg boet i Øster Terp ved 
Løgumkloster og i samme periode arbejdet som 
skovfoged i de Sønderjyske Plantager. Mit ar
bejdsområde udgøres af 10 plantager på i alt 1150 
ha samt en "julelræsfarm" på ca. 50 ha. Der har ef
ter orkanen december 1999, hersket travlhed i 
skovene, men nu har vi faet ryddet op og faet plan
tet på stormfaldsarealerne. Derfor er det rart at 
kunne se fremad igen.
På familiesiden var min kone Lis ude for el alvor
ligt trafikuheld i 1995. Det kom til at ændre vores 
liv meget, men også her kan vi nu efter 8 års gen
optræning begynde at se fremad, selvom Lis aldrig 
mere kommer i arbejde igen. Vi har to dejlige pi
ger: Signe på 18 år og Mimi på 13 år.
1995 overtog vi mine forældres ejendom ved 
Chr.feld på 23 ha og i 2002 købte vi en plantage ved 
Haderslev på 31 ha, så alt i alt driver vi privat 54 
ha. Min svoger har forpagtet al agerjord ( 18 ha ) 
medens jeg selv passer skovarealerne i min fritid. 
Den gamle formand for Gråsten Landbrugsskole
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gdr. Hans Jefscii Christensen er fornyelig blevet for
mand for A/S Plantningsselskabet Sønderjylland, 
så derfor er jeg godt orienteret om, hvad der er sket 
på skolen gennem de seneste år.
Med venlig hilsen Torben Ravn

Årgang 1984-85

Redaktør: Kresten Villadsen,
Toftlundgårdsvej 2, Langetved, 6630 Rødding

Vi starter med 2 fra sidste år.

Carsten Rudebeck.
Vi har stadig ejendommen i Neder Jersdal, men har 
solgt noget jord, så nu er der kun en lille hobbye
jendom på 7,5 ha.
Jeg arbejder på Rø.Ka i Rødding, hvor jeg afprøver 
mælketanke. Laila studerer til pædagog og vores 
piger er blevet 15 og 12. Vi har fået en lille pleje
dreng på 4 år.

Finn Rasmussen.
Livet går stille og roligt her. Jeg arbejder stadig som 
fodermester og har det godt med det. Ellers går ti
den med ferie, jagt og familien.

Så kommer vi til dette års høst.

Hans Chr. Dall.
Privat er jeg fodermester for mine 450 søer med 
salg af 8 kg's grise. Jeg har maskinsamarbejde med 
min bror. Vi har desuden en medhjælper sammen, 
hvilket også fungerer godt. Ellers håber jeg alle har 
det godt.

Uwe Carstensen.
Uwe starter som sædvanlig med at give udtryk for 
sin villighed til at bidrage med et par linier til elev
skriftet.
Her i Ravsted har vi stadig lyst til landmandslivet, 
så derfor udvider vi løbende bedriften. Efter at vi 
sidste år droppede økologien skulle der nye udfor
dringer til, der var for få penge i økologien. Med en 
dygtig fodermester, der passer vore 140 malkekøer 
og en elev på 17 år, havde vi lidt arbejdskraft til

overs. Med en kvotepris på over 4 kr., mener jeg, 
det blev for dyrt al udvide ved køerne. Derfor be
gyndte jeg at spekulere på svin. Priserne var tilpas 
lave og et rimeligt billigt byggeri havde jeg også fået 
skruet sammen. Vi har dannet et I/S med en nabo, 
som er planteavler. Sammen har vi så bygget en 
slagtesvinestald med 2400 stipladser. Her satser vi 
på at lave ca 10.000 slagtesvin pr år. Fællesskabet 
gælder kun svinestalden. På den måde var det 
nemmest at få gennemført en WM sanering. Sti
pladsprisen blev 1900 kr. incl. gylletank. Ellers dri
ver vi knap 200 ha og har en mælkekvote på 1,1 
mio. kg.
På det private område er jeg gift med Elin på 20. år. 
René på 18 år er i gang med landmandsuddan
nelsen og cr netop på Gråsten Landbrugsskole, 
hvor han går på modul IB. Sabrina på 16 år tager 
10 kl. på Agerskov Ungdomsskole. Med en ar
bejdsuge på 37 timer bliver det stadig til lidt hånd
bold, præmieskat, jagt og mindst en uges ferie. Er 
lige kommet hjem fra Rhodos. Skulle der være no
gen, der kommer til Ravsted, bor vi på Nørregårds
vej 5, hvor det ville glæde mig at byde på en kop 
kaffe eller en øl (Hansa)

Peter Rasmussen.
Jeg vil starte med at fortælle lidt om familien. Peter 
junior på 23 år blev færdig på Universitetet her i 
sommer som civiløkonom. Nina 19 år blev student 
i år, Daniel på 16 år går i 9- klasse og Natascha på 7 
år går i 1. klasse..
Den 31.10.01 blev Foldbjergård raml af en vold
som brand. To stalde, lade, silolade, garage og stu
ehus blev totalskadct. Der indebrændte også 
mange svin, men heldigvis kom ingen mennesker 
noget til ved branden. Efterfølgende besluttede for- 
sikringssclskabet at afvikle sobesætningen i de stal
de, der ikke var brandskadet, så gården blev tom 
for dyr et par måneder efter.
Da vi bor i en lille landsby med naboer tæt på, be
sluttede vi al droppe husdyr på Foldbjerggård. 
Driftsbygningerne blev genopført på Engslelgård 
2,5 km væk. Her havde vi en slaglesvinebesætning i 
forvejen og kan nu efterfølgende årligt fede 9 000 
svin. De stalde, der ikke brændte, er efterfølgende 
revet ned. Stuehuset valgte vi at genopføre. Der er
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kun den yderste sten, der cr bevaret fra det op
rindelige stuehus. Vi kunne ikke få os selv til at rive 
det hele ned, da det har været i slægtens eje i 
mange generationer. Her i efteråret er vi ved at væ
re færdige med at anlægge have og gårdsplads, 
hvor nogle af de brændte bygninger lå.
Vi driver ca 180 ha heraf c 60 ha forpagtet. Vi har 
maskinsamarbejde med dem, der leverer smågri- 
sene. De har ca 100 ha og i fjor gik vi over til redu
ceret jordbehandling. Del har vi absolut ikke for
trudt.
Jeg ser frem til en stille vintertid. Min kone Lone si
ger, vi har lidt flextid til gode. Jeg er bange for hun 
har ret, det har været et par travle år. Håber alle har 
det godt.

Gustav Pedersen.
Man sidder her en søndag morgen og filosoferer 
over, hvad der er sket de sidste 3-4 år for at kunne 
skrive noget interessant til "de gamle kammera
ter".
Her i Hedensted er all ved det gamle ( der sker ik
ke en skid ). Jeg bor stadigvæk samme sted, med 
den samme kvinde, kører i den samme bil og har 
stadig arbejde ( det samme ).
Er det tegn på stilstand ( en langsom død ), eller at 
tilværelsen har bragt det optimale og målet er op
nået?
Og dog, min kæreste Gitte har i sommeren 2002 
kvittet jobbet og påbegyndt en 3-årig pædagogud
dannelse, og "vores" søn er flyttet hjemmefra her i 
foråret. Det giver lidt mere ro i hjemmet, næsten 
for rolig.
Kaffeklubben eksisterer stadigvæk, (kaffen er ved 
at være kold) selvom der efterhånden er lidt langt 
mellem møderne.

Minsanlen en hilsen i aller- allersidste sekund. Det 
er en beretning fra Hammclev. Karsten Skødt. Jeg 
har stadigvæk job ved Dangrønt i sommerhalvåret. 
Hobbylandbruget bliver fra næste år reduceret 
med et par ha, som skal bruges til et nyt vejanlæg. 
PS. Mitsubitshien har fået en lillesøster, en Corolla, 
hvis mor jeg har delt avis med i 25 mdr. Vi bor op
pe på 1. sal, da en større renovering af undereta
gen cr i gang. Det har taget et par år indtil nu, og

det vil nok tage et par år mere. Jeg kan jo nok mær
ke, at jeg har fået dame i huset. Det er efterhånden 
snart meget længe siden kaffeklubben har besøgt 
os. Måske kunne det passe først i det nye år imel
lem vores første og anden skiferie.

Årgang 1987-88

Redaktør: Sven V. Hansen, Pcrbølvej 9, 6200 Aa
benraa

Antons "sætternisse" var jo på spil sidste år, så her 
kommer et par gengangere:
Efter i flere år forgæves at have opfordret Uwe Pe
tersen, cr det nu endelig lykkedes at få ham til at 
reagere, og det endda med et fyldigt skrift om sit 
virke i del københavnske:
Kære "gamle elever årgang 87-88 fra GL!
Her næsten 13 år efter vores ophold på GL vil jeg 
gerne fortælle lidt om mit liv, og hvordan det cr gå
et mig efter vores tid i Gråsten. Efter afslutningen 
af landbrugsskolen flyttede jeg hjem til mine foræl
dre i Nolde, og arbejdede både derhjemme og på 
en maskinstation, itlleredc dengang overvejede jeg 
al søge ind til politiet, og søgte derfor sideløbende 
om optagelse på Politiskolen. I foråret 1989 lykke
des del endelig at blive optaget, og nogle måneder 
senere, den 1. maj 1989, startede jeg således på 
Politiskolen i København. Det var et slort spring for 
mig, 24 år på landet og så pludselig en storby som 
ikke ligner noget man har set før. Men uanset usik
kerheden i starten, og set i bakspejlet, så har jeg ik
ke på noget tidspunkt fortrudt at have taget dette 
skridt, og i dag kunne jeg ikke forestille mig at ven
de tilbage til mit "gamle liv". I starten var del dog 
rarl al komme hjem til de gamle vante omgivelser, 
men da mine forældre solgte gården sidst i '89, 
mistede jeg lidt forbindelsen til landbruget. Selv 
om jeg stadigvæk ser nogle af de gamle venner fra 
dengang, er del umuligt at følge med i landbruget 
og dels udvikling, og jeg føler mig derfor ikke læng
ere i stand lil at tale med om dette emne.
Efter grunduddannelsen på Politiskolen, startede 
jeg i foråret 1990 i praktik på Station 1 i Køben
havns centrum. Nogle af jeg har sikkert hørt eller 
læst en masse om netop denne station. 1 virkelig-
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heden var det ikke så slemt som nogle vil gøre det 
til, og endeligt vil jeg tilføje, at man ikke skal tro på 
alt hvad man hører eller læser i medierne! Det var 
et hårdt miljø og krævede stor tilvænning. Mennes
kerne her var ikke som dem jeg kendte fra Sønder
jylland. Så på det plan har jeg samlet en masse er
faring som jeg nødig vil undvære, og lært en lidt an
den "kultur" al kende, hvor man løser sine 
konflikter på en lidt anden måde end det jeg var 
vant til. Men spændende var og er del i hvert fald. 
Efter 17z års praktik startede jeg atter på Politisko
len, hvor jeg de næste 8 måneder fik den sidste 
teoretiske viden om politiarbejdet.
Herefter fulgte en ny praktikperiode på Station 1, 
efterfulgt af 7 måneder i Københavns Politis Bered
skabsafdeling, hvor arbejdet hovedsageligt bestod 
af at føre tilsyn med byens udenlandske ambassa
der og andre interesser, samt at side i beredskab, 
og være klar hvis der var optræk til ballade i del 
autonome miljø eller på Christiana.
Efter cirka 372 års uddannelse blev jeg fastansat, 
og fandt hurtigt ud af, at jeg ville forsætte karrieren 
indenfor kriminalpolitiet, som allerede før min 
allerførste ansøgning havde været drivkraften bag 
det hele.
Derfor søgte jeg ret hurtigt væk fra ordenspolitiet, 
og fik en turnusstilling i kriminalpolitiet. Efter endt 
uddannelse i kriminalpolitiet, fik jeg i 1997 en af 
de eftertragte stillinger som kriminalassistent.
Sidenhen fortsatte jeg tjenesten i ca. 172 år på Sta
tion 1, og kom herefter i Narkotikaafdelingen hvor 
jeg var de næste 3 år. Arbejdet i Narkotikaafdeling
en var meget spændende, men også meget hårdt. 
Der var ofte perioder med meget lange arbejdsdage 
(og jeg ved godt at de fleste af jer sikkert har meget 
længere arbejdsdage), og arbejdet krævede ofte vo
res tilstedeværelse både om natten og i weekender
ne. Eritid var der derfor ikke meget af, men arbej
det var så spændende at jeg gerne gav afkald på 
min frihed. Vores efterforskninger vendte sig oftest 
mod indsmugling af narkotika, herunder både ci
garetter, hash eller andre hårde stoffer som heroin 
og kokain fra udlandet til Danmark, og handel 
med disse ting i Danmark.
I efteråret 2001 flyttede jeg fra Narkotikaafdelingen 
til Drabsafdelingen, hvor jeg skal være i de næste 3

år. Som navnet antyder, arbejder vi med drab, men 
da der heldigvis ikke sker det store antal drab i 
Danmark, bruges hovedparten af tiden på alvorlige 
voldssager, voldtægt, misbrug af børn og sager af 
lignende karakter. Arbejdet er meget forskelligt fra 
Narkotikaafdelingen, men ikke desto 
mindre meget lærerigt og spændende og kræver 
stor indsigt og indsats. Ofte konfronteres vi med 
menneskelige skæbner og tragedier som er af en 
anden verden, og handlinger som er svært al forstå 
for et almindeligt menneske. Men til trods for det
te, er jeg enormt glad for mit arbejde, og glæder 
mig hver dag at måtte møde i denne afdeling.
Privat har jeg været gennem nogle op- og nedture. 
Bopælsmæssigt har jeg nok en uofficel verdensre
kord med hensyn til til- og fraflytninger. Siden 
1989 har jeg boet ikke færre end 11 (!) steder, her
under både på værelse, på kollegium, bofælles
skab, lejlighed og hus. Så jeg ved godt hvordan 
man pakker en flyttekasse på den mest hensigts
mæssige måde... !?
Jeg har været gift, men bor i dag alene igen. Sidste 
år købte jeg en lejlighed, som man vist godt kunne 
kalde et "håndværkertilbud" af den bedre slags. Nu 
er jeg så vidt, at jeg kun mangler badeværelset, og 
det ser således lidt lysere ud.
Jeg håber at ovennævnte har givet jer et lille indtryk 
af hvad jeg har lavet det sidste årti, og hvis i tilfæl
digt skulle være i byen så er i altid velkommen på 
en kop kaffe eller øl. Jeg kan kontaktes via min 
mailadresse: ucp@mail.dk
Mange hilsner Uwe

For 3 år siden ringede Hans Jørgen Alnor, og bad 
mig skrive et par linjer, idet han ikke kunne finde 
ud af at sende en e-mail - og om det er af samme 
grund, han ringer i år... ?? Men hvad gør man ikke 
som redaktør, for al få el indlæg ??!!
Hans Jørgen forlæller, al han efter at have haft fle
re elever i stalden, nu har ansat en fodermester på 
sin egen alder (39 år), og del er han virkelig glad 
for, det eneste problem han kan se for nuværende 
er at fodermesteren går på pension % år før ham 
selv. Han prøver at følge med i struktur-udvikling
en, men det er svært på den egn, da der er nogle 
der er ved at blive rigtig store, dog er det blevet til
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lidt flere hektar saml 20 ekstra farestier.
Hans knægte er nu blevet hhv. 9 og 1 lår, og skal til 
sport og gymnastik hele liden - og Hans Jørgen er 
begyndt al træne håndbold imens Ulla stadigvæk 
arbejder i blomsterforrelning.
Ellers er alt vel - hilsen fra Hans Jørgen.
Her følger to nye indlæg fra i år, del ene fra Carsten 
Rohde og det andet fra Hans Jensen:

Mojn Sven og andre!
Efter så mange opfordringer til at komme med 
indslag til "Nyt fra gamle Gråsten-elever", tager jeg 
mig dette år endelig sammen og skriver lidt...
Jeg blev jo færdig på Landbrugsskolen i 1988, hvor
efter jeg flyttede til Sjælland, hvor jeg bosatte mig 
sammen med min bror Jürgen. Jeg tog HE og der
efter uddannelsen som byggetekniker på Hillerød 
Teknisk Skole, som jeg afsluttede ultimo 1993. 
Samtidig blev jeg igennem daværende forhold far 
til en pige, Christine (født juni 1992).
I februar 1994 log jeg dog endelig "hjem" til Søn
derjylland, hvor jeg tæl ved Løgumkloster havde er
hvervet en nedlagt landbrugsejendom med 1 ha. 
jord. Jeg måtte desværre efterlade Christine samt 
hendes mor på Sjælland, og det er den dag i dag ik
ke lykkedes mig al fa en ordentlig samværsordning 
på plads - så jeg ser min datter alt for sjældent. 
Dengang var det så slut med kvinderne -jeg skulle 
bare hygge mig selv på Lille Bjerndrup Gaard, sæt
te ejendommen i stand og drive lidt hobby-land
brug, sideløbende med at drive selvstændig virk
somhed. Heller ikke det lykkedes mig - altså det 
med "slut med kvinderne"! 11997 blev jeg gift med 
min barndomskærlighed Marieke, og i 1998 og 
2000 fik vi vores sønner Tomas og Oscar.
Efter to år som ansat byggetekniker hos Homilius 
Vinterhaver /VS i Løgumkloster (1997-1999), blev 
jeg atter selvstændig, og efter godt et år til holdte 
jeg helt. Nur går jeg hjemme og modtager kompen
sation for tabt arbejdsfortjeneste, idet vores sønner 
begge to er født med en hjerneskade, som gør, al 
de er multihandicappede.
Det, jeg bruger min landbrugsuddannelse til i dag, 
er en fæld-selv julelræsplantage (de er salgsklare! 
kom og køb!!!) samt en ordentlig køkkenhave.
1 år 2000 fik jeg forresten endelig det danske pas,

og ved den lejlighed anmodede jeg om navneæn
dring. Nu har jeg mit "drengenavn" tilbage, hvilket 
er: Carsten Rohde

Hej årgang 87/88
Hos os er det sket lidt. Vi har solgt mælkekvoten og 
køerne 3. decetnber 2002. Begrundelsen herfor 
var, al stalden næsten var opslidt, skulle vi til at 
bygge ny stald, skulle vi udvide til det dobbelte ko
antal, jordarealet var ikke stort nok så det skulle 
der også bruges penge på, og del ville så blive skru
en uden ende. Derfor valgte vi at stoppe "mens le
gen var god".
December 02 og jan lavede vi den gamle kostald 
om til tyrekalve på dybstrøelse, og vi regner med al 
kunne producere ca. 150 tyre om året.
1 dag arbejder jeg i pakkeriet på Danish Crown i 
Vojens, arbejdstiden er fra kl. 6.30 til 15.30 deref
ter hjem for al fodre og passe jorden, dermed er 
arbejdstiden ikke reduceret men man er ikke på 
bunden mere, som da vi havde køer.
Jeg trives godt med at køerne ikke er i stalden og 
jeg har fået et nyt motto ved festlige lejligheder: "I 
morgen tidlig tror jeg ikke, al jeg stiller mit væk
keur!"
Familien er ikke blevet større siden sidst, men vi 
har fået papir på hinanden, så nu hænger jeg sgu 
på hende - prøvetiden var udløbet, så der var ikke 
andre udveje.
Jeppe er efterhånden blevet 9 år og er en del inter
esserel når der skal sås osv, og Anne på 7 år er lige 
begyndt i 1. klasse, som er hendes store inleresse. 
Det var så ordene fra Kastvrå i denne omgang. 
Mange hilsner
Hans Jensen og familie

Tak til Carsten og Hans,
Her i Perbøl går livet sin vante gang, siden sidst er 
der kommet to knægte til, den ene hedder Niels og 
blev 3 år her i sommers; og så Morten der blev født 
sommeren 2003. Storebror Lars bliver 6 år næste 
gang, og går i halvdags børnehave. Hanne er med
hjælpende på gården foruden de huslige gøremål 
selvfølgelig.
1/Såt med min far er stoppet efter 10 år, men han 
hjælper stadig til i bedriften samt at vi også trækker
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på Hannes forældre i perioder. Siden 1999 har vi 
væltet en gammel stald og i stedet sal en knast på 
stuehuset. Vi har droppet dybstrøelsen hos køerne 
og lavet om lil sengebåse. Desuden har vi købt kvo
te, lidt jord, bygget en ensilageplatform og så lige 
fået ny gyllebeholder - og så kan man da ikke øn
ske sig mere vel?
Med disse ord stopper redaktionen for i år med øn
sket om et godt og lykkebringende år frem til næs
te elevskrift.

Hej Allesammen !
Så blev der atter min tur til al skrive lidt nyt. Jeg 
driver stadigvæk Landbrug i Nolde. Gården cr på 
100ha +40ha tilforpagtel. 1 stalden går der 
13OStk. af de Sortbrogede og Kvicopdrættct. Som 
medhjælp cr ansat en fodermester. Gården er sta
digvæk Økologisk, men jeg overvejer pi. om jeg 
skal gå tilbage til konventionel Drift. Fremtiden er 
jo temmelig usikker, med hensyn til afsætning af 
vores varer. Samtidig spøger der jo en EU-reform, 
som ingen kender konsekvenserne af. Nå, vi får at 
se hvad der sker. Jeg kan stadigvæk godt lide Land
brugserhvervet, selvom jeg bruger en del tid på an
dre ling. 1 knap to år har jeg siddet i Byrådet i Ting
lev Kommune. Politik er en bøvlet og langsomme
lig proces, det har jeg i hvert fald lært. Desuden er 
jeg med i Bestyrelsen og Forretningsudvalg for 
LHN, den tyske Landboforening i Sønderjylland. Så 
liden bliver sjældent lang. For et lille års tid siden 
mødte jeg en sød pige, som inden længe flytter ind 
på gården. Nå, det var alt for denne gang.
Hilsen lil hele holdet .Angela og Kurt

Hilsen Sven

Årgang 1992

Redaktør: Per Carsten Jørgensen, 
Ny Stavensbøl 2, 6440 Augustenborg

Hej alle sammen
Her i Skovrup trives vi alle fire godt. Mathias på 2 
går hjemme ved mor, som har forældreorlov, Nic
klas på 7 (snart) går i BHK, hvilket han stortrives 
med. Flemming er efter 5 års forløb stadig ansat 
hos Thomas Hjort i Sommersted. De er gensidig

rigtig godt tilfredse. Ellers går tiden med sport, ture 
i sommerhuset i Raade Strandpark og ikke mindst 
vedligeholdelse af ejendommen, hvor jord og 
driftsbygninger på 7. år er bortforpagte! til A.'s sto
rebror. Vi ses til træf hos Vibse og Søren.
Mange hilsener Flcmmingjessen med familie

En hilsen fra Lilholt
Vi har det godt og glæder os til vores årlige kontakt. 
Det var hyggeligt at være til 10 års jubilæum på 
trods af et par manglende deltagere. Håber de så 
kommer til 25 års. Tænk hvor tiden bare går, et år 
mere og vores yngste skal starte i skole. 1 sommers 
havde svinene sommerferie, da priserne jo var i 
bund, men vi prøver da igen. I juni rundede Per et 
hjørne 40, vi havde en god fest.
Efterårshilsen fra Per og Malene.

Hej alle sammen.
Del var jo som sædvanligt et hyggeligt landbrugs
skoletræf, vi havde hos Majbrit og John i Maj må
ned.
Vi driver stadig landbrug i Hundslcv med slagtes
vin, Vi har lige udvidet jordarealet med 12 ha og 
forpagtet lidt også, så vi i all driver 63 ha.
Vi er færdige med at så og håber på, at der snart 
kommer noget regn. Kathrine fylder snart ni år og 
går i 3- klasse, Christian cr 5 år. Ud over grisene 
hygger vi os med et par får med lam og 2 kaniner 
som af og til bliver til cn hel del flere.
Glædelig jul og godt nytår til jer alle fra Tina og Kent 
Jakobsen

Hej landbrugsskolekammerater.
Lige cn lille hilsen fra Tumbøl, hvor Litta, Lasse og 
jeg lige har købt nyt hus d. 1/10-03, som vi skal til 
at sætte i stand. Det skal have den store tur indven
dig. Vi regner med at være færdig ved Nytårs tid, da 
bliver vores søn Lasse 2 år. I august blev Litta og jeg 
gift, det var en uforglemmelig dag. Jeg arbejder sta
dig på Ladegård, nu som driftsleder, hvor jeg har 
ansvaret for de 540 søer og jeg er utrolig glad for at 
være der. Litta har fået arbejde som pædagog i Søn
derborg, som hun cr glad for.
Nu vil jeg slutte for denne gang. Hilsen Henrik
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Årgang 1994

Redaktør: Henrik Høeg Fangel, 
Svennesmølie 36, 9470 Sydals

Nu er det næsten 10 år siden vi startede på G.L. 
Mange af os er blevet mange oplevelser rigere. Jeg 
håber, at mange af jer vil komme til vores jubilæ
um næste år så vi kan fa en god eftermiddag.
Meget godt er sket i Majbøl. Jeg er blevet far til Sig
ne i 2002 og er blevet gift med Laila sommeren 
2003. Dette er noget af livets største glæder.
På landbrugs siden planlægger min bror og jeg at 
danne et driftsfællesskab omkring en svineproduk
tion og markbrug. Dette skal gerne skydes i gang i 
2004.
Vi gør del for at fremtidssikre vores landbrug og gi
ve os selv større frihed, fleksibilitet samt en spæn
dende hverdag blandt fagligt dygtige medarbejdere 
m.m.
Hermed ønskes 1 alle en rigtig glædelig jul samt et 
godt og lykkebringende nytår.
Redaktør Henrik Høeg Fangel.

Årgang 1997

Redaktør: Charlotte Bonde, Skovengen 6, Tørsbøl, 
6300 gråsten

Så er der atter gået 1 år eller ret og sat 2 år idet jeg 
desværre forsvandt ud af Antons systemet sidste år. 
Husk computere kan man ikke altid stole på.
Jeg har desværre ikke hørt fra mange af holdkam
meraterne til trods for at jeg også har sendt min 
mail-adresse med. Her har 1 den igen, så skriv lige 
et par ord. Det er skønt at høre nyt.
cbonde8@holmail.com

Susanne Vodder Jensen og den lille familie har lige 
købt hus i Døstrup på vestegnen. Hun er ligeledes 
igen begyndt at arbejde på en kvæggård der ligger 
ved Løgumkloster.
Der er babyboom over landet: Edith og Ewald blev 
forældre d. 9 marts til en lille pige, som hedder .As
trid. Svend B. Mathiesen er lige blevet far igen her i 
august til en velskabt dreng som skal hedde Ras
mus, og når vi nu er ved faderskabet, så skal Jønnc

Qens Jørn Iversen) også være far hen først i forå
ret.

Tager jeg ikke meget fejl så så jeg Kent Andersens 
glade ansigt i Aabenraa Ugeavis. Han cr pladelær
ling hos Toyota i Aabenraa.

Rene .Andersen har solgt sil nyrenoverel hus i 
Kværs og er begyndt som kvægfodermester nede på 
Gråsten Landbrugsskole. Fra Rene og Svend B. 
Mathiesen og undertegnede skal der også lyde en 
stor hilsen til Morten og Thomas fra Lolland-Fal
ster.

Jeg selv havde jo efter endt uddannelse som tekni
ker fået arbejde hos Maaling I/S (Frilandssøernc 
ude på Broager land). Dog skete der det uheldige at 
en gal so bed mig i knæet. Det bøvlcdc jeg med i 
over et år og gør det i øvrigt stadig. I sådan cl tilfæl
de finder man hurtigt ud af hvor langsom vores 
system fungere mhl. arbejdsskadesager. 1 dag er 
det stadig ikke afviklet helt, og en bunket papir har 
man fået sig samlet. Et godt råd søg ekspert hjælp 
med det sammen en arbejdsulykke indtræder!

Herefter fik jeg arbejde hos DTL A/S i Padborg, der 
køber og sælger smågrisc. Jeg var ansat som logi
stikmedhjælper, hvor min primære opgave var kør
selsplanlægning. Del var langt fra rosenrødt, og p.t. 
cr jeg arbejdssøgende. Det er lidt træls, men sådan 
er livet en gang i mellem.
Kan I alle have en rigtig glædelig jul og cl lykke
bringende nytår. Med venlig hilsen Charlotte Bonde

Heidi Christensen skriver: 
Hej "gamle" kammerater.
Efter al have arbejdet ved landbruget et par år flyt
tede jeg til .Aabenraa med mine to små drenge og 
tog en uddannelse som social- og sundhedshjæl
per. Indenfor del fag havde jeg arbejde indtil 2003. 
- MEN i foråret 2003 skulle der ske noget nyt i mit 
liv. Så jeg tog plads på en gård på Fyn og flyttede de
rover. .Arbejdstiden og "fuldtidsjobbet" som alene- 
mor kunne dog ikke forenes så nu cr jeg tilmeldt et 
par vikarbureauer og har noget at rive i.
Ungerne og jeg stortrives på Nordfyn og tiden løber
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hurtigt. Mine drenge er 7 og 5 år og jeg selv fylder 
30 i november. Så jeg bliver efterhånden en gam- 
mel pige som ikke ret gerne ser mig selv i spejlet 
om morgenen. :-))
Jeg tænker til på de dejlige dage på Gråsten Land
brugsskole og håber, at mine holdkammerater er 
kommet godt i vej og er tilfredse med den vej, vi 
valgte. Mange hilsener Heidi Christensen

Peter brom skriver: Kære Kammerater
Der er vist gået 3-4 år siden jeg sidst skrev.
Såmaskinen er netop vasket og sat ind, og det føles 
nu som om vi går ind i en mere rolig periode med 
mere lid lil familien.
I januar flyllcde mine forældre fra gården og i 
mans måned kunne vi så flytie ind efter en mindre 
modernisering. Her er god plads til vores to børn, 
Maria på 3 år og Jes 1 år, som er 9- generation på 
gården.
1. juli overtog vi gården og min far gik så på efter
løn, heldigvis kan han ikke undvære formiddag
skaffen her på gården, så jeg kan stadigvæk få en 
hjælpende hånd nu og da.
Sidste år kom ploven på delpension og i år er alt 
hvede og vinterbyg sået i et reduceret system med 
tallerkenharve og en skiveskærssåmaskine. Vi dri
ver ca. 120 ha med forpagtning og feder ca. 7400 
slagtesvin årligt. Jeg har netop fået afslag af udvi
delse til 249 dyreenheder, fordi beboerne i nabo- 
kvarteret frygter en værdi
forringelse af deres parcelhuse. MVH Peter From

Årgang 2000

Redaktør: Lone Jensen,
Ribevej 66, Sdr. Hygum, 6630 Rødding

En hilsen fra .Århus.
Efter vi er blevet færdige på modul 2 , arbejdede jeg 
et par mdr. hvor jeg passede køer "Miihhh" 
Derefter tog jeg til Australien i 3 mdr. og arbejdede 
på en farm. Da jeg kom hjem, startede jeg i 0. 
Højst på en kvæggård med 120 køer og var der i 
11/2 år, og i min fritid boede jeg sammen med 
Kcdde. Nå, men så kom det storc spørgsmål: Skal 
jeg blive ved med al passe køer eller skal jeg videre

med mit liv ??? Jeg vaklede lidt mellem al blive lan
devejsridder eller miljø- og nalurtcknolog.
Egentlig hældte jeg mest til landevejsridder, da de 
ikke behøver al tænke på at møde til nogen be
stemt tid om morgenen og ingen forpligtende wee
kendarbejde, og det bedste af alt. De kan gå i det 
samme tøj altid. Men det er måske en smule useri
øs så al vælge Vejlby Landbrugsskole, hvor jeg nu 
læser miljø- og naturteknolog og har et år tilbage. 
Håber I alle har det godt.
Med store hilsener fra Gudrun

En hilsen fra redaktøren.
Det glæder mig, al I er vågnet lidt op med at skrive 
tilbage.
Jeg selv er kommet i lykkelige omstændigheder og 
venter mig til 02.12.02, så jeg går af på barsel 
04.11.03.
Carsten Madsen har lige fåel nr. 3 barn. Ham og 
Heidi bor på Sjælland. Charlotte og Morten går og
så og har det rigtig godt sammen med Karoline på 
2 år.
Nå, men ellcrs ved jeg ikke det store. Håber alt er 
vel ude i den store verden.
Kærlig hilsen Lone Jensen

Hej alle sammen.
Nu er det efterhånden ved at være længe siden, vi 
har været på modul 2. Jeg bor stadig hjemme, for 
jeg sover stort set ved kæresten hver nal. Siden 
modul 2 har jeg arbejdet som høslmedhjælpcr ved 
Holmegårds rugeri ved Sønderborg. Det var en lang 
høst, jeg var der i hvert fald 11/2 år.
Så skulle der ske lidt nyt og en landmand ved Rin
kenæs søgie en markkarl. Del søgte jeg og blev an
sat til at passe jorden sammen med bossen, og når 
ikke lige marken kalder, hjælper jeg lidt med grise
ne, der er 600 søer + lidt slagtesvin.
Der går jeg så og hygger mig nu. Om nogle år skal 
jeg muligvis på modul 3, men den tid, den sorg - 
øhhh glæde. Siden modul 2 har jeg ændret mit ud
seende en del. Jeg har tabt mig 30 kg, del har jeg 
det helt fint med.
Jeg møder af og til nogen fra modul 2, jeg spiller 
fodbold sammen med Rasmus Vårbjerg, han er 
blevet far til 2 børn. (Ja, han vidste jo godt, hvad
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man skal bruge onsdag og lørdag til).
Nå, men ikke mere herfra det sydlige.
Med venlig hilsen Rene W. Johansen

Hej Lone
Lige et par ord fra fynsland, ja man skulle tro det 
var løgn at jeg sønderjyden bor på Fyn, men ikke 
desto mindre sandt.
Jeg er ved al studere videre til Jordbrugsteknolog på 
Dalum Landbrugsskole på 2 år nu. Jeg går her 
sammen med Thorben Beck og Robert T Jensen 
som nogle nok ville kunne huske.
Privat går det meget godt jeg har en søn på snart 3 
år og en ny en på vej, som gerne skulle melde sin 
ankomst engang til februar, (en anden far end 
ham lil den første!!!!!). Jeg cr så nød til at gå i sko
le med den lille, men håber del går da del er tæt på 
eksamen og der er derfor meget hjemmearbejde. 
HÅBER JEG!!!

I fremtiden skulle jeg gerne bestå og der efter dra
ger jeg atter hjem til det mørke Sønderjylland med 
hele familien for at prøve lykken som gårdejer på 
slægtsgården Engelsbjerg.
Jeg har ikke så meget mere at fortælle andet end al 
ønske jer alle held og lykke fremover.
De bedste hilsener Karina Woldemar.
Hej med jer.
Lige en lille opsummering her fra Fyn, som jeg ik
ke har forladt endnu.
Efler vi blev færdige som faglærte i 2000, har jeg 
læst til jordbrugsteknolog på Nordisk Land- 
brugsakademi. Her fik jeg på andet år selskab af 
Karina, Torben, Robert og hans kæreste, et frisk 
pust fra Sønderjylland.
Jeg var blandt de heldige, der blev tilbudt job i sid
ste del af uddannelsen og arbejder nu for Biofibe- 
Damino i Vejen som sælger (Skønt)
Jeg mødte el par af jer kort i forbindelse med svi- 
nekongressen sidste år. Ellers ser jeg cn del til Dor
the, hun er i øvrigt lige blevet mor til en dejlig 
dreng.
Ellers ved jeg ikke noget spændende. Håber vi kan 
mødes engang og slå cl hul i jorden.
Hå' det godt så længe
Hilsen Ann

Årgang 2003

Redaktør: Henningjacobsen, 
Dicrnæs Strandvej 26, 6100 Haderslev

Kære modul 2 2003
en lille hilsen fra New Zealand, hvor jeg i skrivende 
stund har opholdt mig i snart 3 måneder. Jeg bor 
hos cn familie med 3 børn og malker køen i døgn
drift, ca. 500 stk. Det cr hårdt udendørsarbejde, al
le køer er på græs, i New Zealand har man ikke 
kostalde!
Prøver at mænge mig med de "indfødte" på den lo
kale pub og masscr mig til aktiviteter med områ
dets Trainees, (jeg er ikke trainee, men håbløs bil
lig dansk arbejdskraft skaffet via Internet) Nyt al 
være tvunget til at være opsøgende og på egen 
hånd, når man næsten lige er blevet sparket ud af 
GL' s sociale og trykke dagligdag. Utroligt sundt og 
lærerigt.
Sproget skulle vise sig at være det mindste pro
blem, selvom de jeg arbejder sammen med af og til 
får et billigt grin. Det synes nu svære at snakke 
dansk i telefonen med dem derhjemme. Blander 
dansk og engelsk.
Til slut cn lille opfordring til alle, om at lage ud og 
se verden. Har nu selv erfaret, at man sagtens kan 
overleve/opleve udenom de dyre udvekslingspro
grammer. Drop undskyldningerne og se at komme 
afsled! Giv endelig besked hvis luren går forbi New 
Zealand.
Håber vi ses igen - sommer 2004.
Kiwi-hilsner Camilla.

Hej alle modul 2ér årgang 2003
Her en lille hilsen ude fra Abtcrp. Efter jeg blev fær
dig med modul 2 startede jeg med al arbejde ved 
min gamle arbejdsgiver som jeg var hos inden jeg 
slarledc på modul 2.
Min arbejdsgiver har 85 køer og ca. 110 ha. og han 
kunne bruge lidt hjælp på grund af at vi er ved at 
bygge cn ny malkestald og den anden grund til det 
er også fordi der skal laves meget markarbejde om 
sommeren. Den 1 september startede jeg på mod
ul 3 på Gråsten Landbrugsskole, hvor der også er 
en hel del modul 2ér fra årgang 2003.
Venlige hilsner Lars Peter Schmidt, Abtcrp.
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Hej
Så snart vi var færdig på skolen den 26 juni, tog en 
veninde og jeg til København, for dagen efter at fly
ve til L.A. California! Jeg vil ikke trætte jer med min 
ferie, men bare sige at det var en vildt fed måned 
og at vi så rigtig meget.
1.september startede jeg på Holmegård Avlscenter, 
en Duroc avler ved Fåborg på Fyn. Det går godt, der 
er en del at se til og sætte sig ind i, men det er 
spændene og jeg er glad for at jeg hev teltpløkkerne 
op og flyttede efter ønskejobbet.
Christian Damsgaard og Peter Holst startede på 
agronom, 1 september på Dalum. Så for dem fort
satte skolelivet, med spændene og mindre spænde
ne timer og det sociale aftenliv.
Det var en lille hilsen fra det Fynske, hvor tiden fly
ver afsted. Vibeke Buhl

Efter endt modul 2 valgte jeg at i det sønderjyske, 
langt fra familie og gamle venner i Vendsyssel. 1 pe
rioden indtil nu har jeg prøvet en hel del, så en tri
viel hverdag kan jeg ikke nikke genkendende til. jeg 
har arbejdet som ferieafløser på gården tilhørende 
landbrugsskolen, hvor jeg har været hele vejen 
rundt. Efter det har jeg arbejdet på en sobesætning 
i Rinkenæs sideløbende med jeg er idrætslære på 
G.L. Den 22/9 begynder jeg at køre rundt med en 
uddannelses karavane, hvis formål cr at få flere ind 
i landbruget. Den karavane køre i et halvt år og 
kommer rundt i hele Danmark.
Peter Juhl

Efter sprøjteprøven
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Alle skolens medarbejdere 

sender hermed tidligere Gråsten-elever 

og skolens øvrige venner de bedste ønsker 

for julen og det kommende år.




